
























 

















































































































































































































































































    




























































































































































































































































































































































































































































































3شنبه 30 فروردین 1404-19 اوریل  2025 -20 شوال  1446 - شماره  7433
گیلان گیلان

در راستای مطالعات ثبت جهانی ماسوله
سه هیأت باستان شناسی در ماسوله 

مستقر می شوند

رئیس پلیس آگاهی استان خبر داد
دستگیری ۶۹ محکوم متواری

 در گیلان

پسروی آب دریای خزر و نیاز مبرم تالاب انزلی به مدیریت بحران 
گیلان  زیست  محیط  حفاظت  کل  اداره   سرپرست 
تاکید کرد: تالاب انزلی همچون موجود زنده ای است 
که تحت فشار عوامل آسیب زا از جمله پسروی آب 
دریای خزر قرار گرفته و شاید نتوانیم درصد هر کدام 
از این فشارها و عوامل را بطور دقیق محاسبه کنیم اما 
باید بگوییم این تالاب در شرایط بحرانی قرار گرفته، به 

شدت نیازمند مدیریت بحران است. 
را  انزلی  تالاب  مرگ  افزود:  طایفه  حسینی  فرهاد 
بعنوان کارشناس نمی پذیرم؛ بلکه این تالاب در روند 
تدریجی توالی اکوسیستمی خود قرار دارد؛ تالاب ها 
در هر دوره از زندگی خود بدلیل اکوسیستم متنوع و 
تاثیر پذیری از شرایط محیطی، دچار تغییراتی می شوند 
از اینرو من در زمان حاضر با مرگ تالاب انزلی اصلا 
موافق نیستم بلکه این تالاب در شرایطی از زندگی 
خود قرار گرفته که در این بخش از توالی بر اثر پسروی 
آب دریا و عوامل دیگری چون ورود پساب، پسماند، 
را  زیادی  فشارهای  آبزی  مهاجم  گیاهان  و  رسوب 

تحمل می کند.
وی توضیح داد: در طبقه بندی تالاب ها یک سری تالاب وجود 
دارد که به آنها دریایی - ساحلی گفته می شود؛ زندگی تالاب های 
ساحلی به آبهایی که از رودخانه ها و اراضی بالادست وارد آنها 
می شوند و همچنین ارتباطی که با آب دریا دارند، وابسته است؛ 
رودخانه ها  با  دریا  آب  انزلی  تالاب  در  قبلا  است  آن  واقعیت 
همپوشانی داشت و به مثابه یک سد طبیعی عمل می کرد و اجازه 
نمی داد آب از تالاب خارج شود و درواقع آب دریا به ماندِ آب 

در تالاب بین المللی انزلی کمک می کرد.
وی ادامه داد: متاسفانه طی ۲ دهه اخیر سطح تراز آب دریای 
خزر تغییر کرده است و پسروی آب دریا به تمام معنا وجود دارد؛ 
بطوریکه در بخش هایی از نوار ساحلی فاصله دریا با نوار ساحلی 

نسبت به دهه ۷۰ شمسی به وضوح مشهود است.
ادامه  در  گیلان  زیست  محیط  حفاظت  کل  اداره  سرپرست 
توضیحات خود در خصوص وضعیت تالاب انزلی تصریح کرد: از 
مشکلات دیگری که در بحث تالاب انزلی در سال های اخیر اتفاق 
افتاده بحث رسوبی است که وارد آن می شود که یکی از دلایل 

بارزش از بین رفتن پوشش گیاهی و جنگلی در بالادست است.
حسینی طایفه افزود: این پوشش گیاهی و جنگلی در بالادست 
تالاب در حکم اسفنج رسوب گیر عمل می کرد بطوریکه خروجی، 
از  رسوب ها  افتد؛  نمی  اتفاق  این  الان  بود؛  رسوب  بدون  آبی 
به  که  جهت هایی  تغییر  آنکه  ضمن  می شوند  وارد  ارتفاعات 
رودخانه ها داده می شود و همچنین اتفاقاتی که در حوزه معادن 
شن و ماسه رخ می دهد و گاه بهره برداری های غیر اصولی انجام 

می شود، متاسفانه رسوب زیادی را وارد تالاب می کند.
وی اضافه کرد: همچنین آلودگی هایی که از طرف ۱۰ رودخانه 
بخصوص گوهر رود و زرجوب وارد تالاب می شود و از سویی 
دیگر افزایش بار آلی این رودخانه ها تالاب را تحت تاثیر قرار داده 

و در نهایت الان تالابی داریم که از هر طرف آسیب دیده است.
وی افزود : در واقع تالاب انزلی همچون موجود زنده ای است که 

تحت فشار قرار گرفته است.
وی اظهار کرد: تالاب ها بوم سازگان های پیچیده و متنوعی هستند و 
روندی دارند و این روند که به آن توالی می گویند باید این مراحل 

را طی کند؛ گاهی برگشت پذیر است گاه برگشت پذیر نیست.
وی توضیح داد: همین تالاب انزلی در دهه هایی بدلیل پسروی آب 
بخش  عمده آن خشک شده بود و بخش هایی از حد بستر تالاب 
تصرف و به اراضی کشاورزی تبدیل شد اما با بازگشت دوباره 
و تدریجی آب تقریبا از دهه ۶۰ شمسی این زمین ها آب دار و 

خاصیت تالابیش را حفظ کرد.
تاثیر  این تالاب در شرایطی تحت  بار دیگر  افزود: الان  طایفه 
پسروی آب دریا قرار گرفته است؛ آب هایی که وارد می شوند 
رسوبات زیادی می آورند؛ آلودگی اضافه شده و وظیفه ما آنست 

که تاثیرات محیطی را کم کنیم.
وی عنوان کرد: در مورد پسروی آب دریا ما خیلی نمی توانیم 
ورود کنیم اما درخصوص رسوب، آلودگی ها و مبارزه با گونه های 
مهاجم فعلا باید تالاب را نگه داریم؛ باید شرایط طبیعی تالاب را 
حفظ کنیم تا ببینیم در دهه های آینده وضعیت آب دریا و وضعیتی 

که برای تالاب هست چگونه خواهد بود.
سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست گیلان تصریح کرد: 
تالاب انزلی دارای ذی نفعان بسیاری است از اینرو نباید رهایش 
کرد؛ این تالاب دارای شهرت بین المللی و یکی از زیستگاه های 
آنها  گذران  زمستان  سایت های  از  یک  بعنوان  و  پرندگان  مهم 

شناسایی شده است.
وی گفت: حتی در دورانی از ژاپن آمدند کار کردند همین الان 
باز هم برنامه هایی برای تالاب دارند و باید همه تلاش خود را 
بکنیم که این اکوسیستم ارزشمند آسیب بیشتری نبیند و بصورت 

مشارکتی و همه جانبه برای زنده ماندن تالاب تلاش کنیم.
حسینی طایفه ادامه داد: یکی از فشارهایی که تالاب انزلی الان 
تحمل می کند و این امر بر ذی نفعان تالاب حتما تاثیر دارد؛ تغییر 
در جامعه گیاهی منطقه است؛ این تغییرات باعث شده گیاه آبزی 

سنبل آبی که وارد تالاب شده، بدلیل تغییرات ایجاد شده شرایط 
رشد مناسبی بیابد.

وی افزود: پیشترها شوری آب دریا اجازه نمی داد گونه مهاجمی 
رشد کند ولی الان فقط آب شیرین وارد تالاب می  شود از طرفی 
این آب شیرین مواد آلی زیادی دارد که می تواند برای رشد سنبل 
آبی مناسب باشد از سوی دیگر این شرایط باعث شده گیاهان بومی 
و سازگار با تالاب هم تغییر کند و شرایط برای آنها فراهم نباشد 
و در اینجا بحث غالب شدن یک گونه مهاجم فراهم می شود که 
سنبل آبی این شرایط را دارد و این مساله ای است که باید با آن 

جدی مقابله کنیم.
باید  ایم  قرار گرفته  بحرانی  ما در یک شرایط  تاکید کرد:  وی 
مدیریت بحران کنیم؛ الان مدیریت بحران آن است که در حوزه 
مقابله با سنبل آبی تلاش کنیم که این امر موجب نشود ذی نفعان 

تالاب آسیب ببیند؛ بنابراین باید مدیریت بحران کنیم.
چه  اینکه  مانند  بحث ها  از  بعضی  میان  این  در  داد:  ادامه  وی 
مسیرهایی لایروبی بشود یا نشود کاملا کارشناسی است؛ اصلا در 
زمانی که آورد رسوب داریم رسوب برداری چه مفهومی دارد؟ 
رسوب آن قدر زیاد بود که زمان نداد و تله های رسوب گیری که 
نصب شده بود را خیلی سریع پرکرد از اینرو کارایی آنها مورد 

تردید است.
وی ادامه داد: همچنین خیلی از راه حل هایی که برای تالاب انزلی 
پیشنهاد می شود، شدنی نیست؛ چون تالاب موجود زنده است 
ما مواد شیمیایی نمی توانیم استفاده کنیم؛ این تالاب ذی نفعان 
بسیاری چون شالی کاران، کشاورزان، پرورش دهندگان ماهی و 
ماهی گیر دارد؛ مردم زندگی می کنند تمام این شرایط بگونه ای است 
که اصلا نمی توانیم ماده شیمیایی استفاده کنیم؛ در مجموع باید 
بگوییم شرایط پیچیده ای است که باید تلاش کنیم و این تلاش ها 

بحران را کاهش خواهد داد.
سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست گیلان در خصوص 
۲ رودخانه شهر گذر زرجوب و گوهر رود که به تالاب انزلی 
می ریزند، گفت: برای این ۲ رودخانه بویژه در حوزه پیربازار یک 
اصلاح مسیر و در واقع یک حالت سیل گیری در حال انجام است.

حسینی طایفه اظهار کرد: کلا شیب پیربازار به تالاب انزلی پائین 
بوده و اصلاحاتی در حوزه پاکسازی و بازکردن مسیرها در دست 
انجام است؛ این اقدام بدستور استاندار و با مشارکت دستگاه های 
متولی اجرایی شده تا اتفاقات تلخ اخیر در زمینه سیل تکرار نشود.

وی با بیان اینکه این ۲ رودخانه شهر گذر در حالی به یکی از 
نازیبایی های شهر رشت تبدیل شده که خود می توانست به مانند 
بسیاری از شهرهای پیشرفته دنیا یکی از جاذبه های مسلم این شهر 
باشد اما متاسفانه امروز موجب آزار شهروندان و صدمه به آنان بوده 

و کیسه های پلاستیکی بیشترین معضل آن است.
بر  تاکید  با  گیلان  زیست  محیط  حفاظت  کل  اداره  سرپرست 
اینکه کیسه های پلاستیکی در بحث مدیریت پسماند و وضعیت 
رودخانه های زرجوب و گوهر رود معضل شده است؛ تصریح 
کرد: نتایج آنالیز پسماند نشان می دهد ۵.۵ درصد هجمه زباله های 

استان کیسه های پلاستیکی است.
حسینی طایفه افزود: این رقم برای اکوسیستم هایی مانند گیلان که 
پوشش گیاهی دارد درصد بسیار بالایی است که بعد از هر بارندگی 
در رودخانه ها به پوشش گیاهی می چسبند و سال ها می مانند و 
پردازش آن خیلی سخت است چون قابل بازیافت نیستند؛ متاسفانه 

این کیسه های پلاستیکی ثمره استفاده های غیرضروری ماست.
وی ادامه داد: چرا وقتی می توانیم از مواد جایگزین استفاده کنیم 
از کیسه پلاستیکی استفاده می کنیم که خودش معضل می شود؛ آیا 
واقعا راهی نیست که از این کیسه های مضر و مخرب محیط زیست 
استفاده نکنیم؟ واقع بینانه ببینیم در روز چند کیسه زباله استفاده، در 

طبیعت رها و وارد چرخه مدیریت پسماند می کنیم؟
وی تصریح کرد: آیین نامه ای مبنی بر کاهش مصرف پلاستیک در 
ایران وجود دارد که می خواهیم این موضوع را به پویش تبدیل 
کنیم؛ این پویش نخست از رشت شروع می شود البته هنوز طرح 

آن کامل نشده اما امیدواریم تا هفته هوای پاک بتوانیم 
آن را اجرایی کنیم.

مفصل  گوی  و  گفت  ادامه  در  طایفه  حسینی 
و  قوانین  پلاستیک  مصرف  کاهش  برای  گفت: 
قطر  است؛  نشده  اجرایی  اما  داریم  شیوه نامه هایی 
از مواد جایگزین و  استفاده  اندازه پلاستیک ها،  و 
زیست تجزیه پذیر و مهمترین موضوع فرهنگ سازی 
برای استفاده از کیسه های چندبار مصرف یا حتی 
کاربردی کردن و بازگشت به شیوه رفتاری صحیح 
مادربزرگان این سرزمین همچون استفاده از زنبیل 

است.
وی تصریح کرد: بسیاری از شهرهای دنیا به کاهش 
کیسه های پلاستیکی هم اکتفا نکرده بلکه مصرف و 
استفاده از این کیسه ها را ممنوع و برای استفاده از آن 
جریمه در نظر گرفته اند از اینرو سعی می کنیم این 
پویش را از رشت با کمک سازمان های مردم نهاد و 
دستگاه های ذیربط از جمله شهرداری شروع کنیم و 

آن را تبدیل به یک فرهنگ نماییم.
حل معضل پسماند گیلان نیازمند سرمایه گذاری است

در خصوص  گیلان  زیست  محیط  اداره کل حفاظت  سرپرست 
معضل پسماند استان گفت: بر اساس قانون، مدیریت پسماند در 
وظایف شهرداری، دهیاری و بخشداری تعریف شده و سازمان 
حفاظت محیط زیست ناظر است و در این فرایند همکاران ما با 

دقت و پیگیری توجه لازم را انجام می دهند.
حسینی طایفه گفت: در خصوص مدیریت پسماند باید منطقه ای 
نگاه کرد؛ باید پرسید چرا در استان های ساحلی معضل پسماند 
حرف اول را می زند؟ باید پرسید چرا چند برابر ظرفیت پسماند 

تولید می شود؟
بحران  تشدید  در  دیگری  دلیل  را  گیلان  اقلیم  و  بارندگی   وی 
مدیریت پسماند عنوان کرد و گفت: بارندگی در عین آنکه وزن 
پسماند را افزایش می دهد، نوع جمع آوری را هم تحت تاثیر قرار 
می دهد؛ از طرفی در دفن و پردازش پسماند آزاد نیستیم چون 
شهرها به هم متصلند و چیزی به نام خارج شهر در شهرهای شمالی 

نداریم.
وی در خصوص موضوع مدیریت پسماند اضافه کرد: پیش بینی ها 
و امکانات دستگاه های اجرایی گیلان بر اساس جمعیت استان 
است؛ همچنین این استان از دیرباز با معضل زباله دست و پنجه 
می ساید و حضور چند برابر جمعیت بواسطه گردشگران مدیریت 

زباله انباشت شده را سخت تر می کند.
وی تصریح کرد: معضل سراوان نیز مربوط به دپو زباله در چندین 
دهه است؛ مساله بعد شیرابه هاست و با وجود همه برنامه ریزی ها 
و اقدامات انجام شده می بینیم هنوز در سال ۱۴۰۴ سیستم تصفیه 
شیرابه فعال نیست؛ گرچه بنایی ساخته شد اما مشکلات اداری و 
پیمانکار بوجود آمد که همچنان غیرفعال است و متاسفانه مشکلات 

مدیریتی در این خصوص وجود دارد که باید حل شود.
حسینی طایفه اظهار کرد: در خصوص پسماند شهرها و نقاط 
مختلف استان؛ شهرستان هایی اقداماتی در این خصوص انجام داده 
اند اما برخی نتوانسته اند و این موضوع نیازمند یک مدیریت جامع، 

کامل و همچنین سرمایه گذاری دارد.
وی ادامه داد: واقعا باید در خصوص مدیریت پسماند اولویت اول 
را سرمایه گذاری قرار دهیم؛ اینکه ما بگوییم اولویت اول استان 
حل معضل پسماند و زباله است اما سرمایه گذاری و هزینه کرد 
نگه  بیهوده  روند  در سیر یک  را  ما  نباشد همچنان  ما  اولویت 
می دارد؛ خوشبختانه در مدیریت استان این اراده مشهود و استاندار 
گیلان بشدت پیگیر است که امیدواریم در این حوزه پیشرفت ها را 

بصورت عملی ببینیم.
سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست گیلان همچنین گفت: 
در آخرین جلسه پسماند استان از شهرداران درخواست کردیم که 
برنامه زمانبندی اعلام کنند. همه اعلام برنامه می کنند اما متاسفانه 

برنامه ها فاقد زمان بندی است.
 وی افزود: اگر برنامه عملی اعلام می کنید این موضوع مستلزم 
زمان بندی است؛ زمانی که برنامه بدون زمان بندی اعلام می شود 
در واقع فقط قول و وعده می دهیم و هیچ الزامی نیست که در زمان 

مناسب کار انجام شود.
حسینی طایفه در خصوص حل معضل مدیریت پسماند گفت: 
ما واقعا زمان نداریم چون استان در حوزه زباله دارد به نقطه ای 
می رسد که زندگی انسان ها را به مخاطره می اندازد از اینرو باید 
همه متولیان برای حل این معضل دغدغه مند وارد عرصه عمل 

شوند و قول و سخن دردی دوا نخواهد کرد.
سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست گیلان تاکید کرد: محیط 
زیست در واقع حوزه و سیستم کارشناسی است و اظهارنظرهای 
و  شیوه نامه ها  با  مطابق  و  کارشناسی  برمبنای  باید  کارشناسان 
ضوابط انجام شود؛ نمی توان در حوزه زیست محیطی برداشت های 
غیرکارشناسی و غیرفنی داشت؛ زیرا هر اتفاق، توسعه و هر تغییری 
در این زمینه بدون عواقب نخواهد بود از اینرو وظیفه ماست که 
بر اساس شیوه نامه ها و نظرات کارشناسی عواقب و اثرات سوء 

زیست محیطی را کاهش دهیم.

اورژانسی  مسئله  یک  سراوان،  گفت:موضوع  رشت  شهردار 
است و آسیب های فنی و جدی زیست  محیطی این منطقه را 
تهدید می کند؛ در صورت  عدم تزریق فوری منابع مالی، تمام 

اقدامات انجام  شده در معرض نابودی قرار خواهد گرفت.
 با حضور نماینده ویژه رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور 
با  جلسه ای  شهری،  مسئولان  از  جمعی  و  پسماند  امور  در 

محوریت ساماندهی پسماند رشت برگزار شد.
جلسه ای با محوریت ساماندهی پسماند شهر رشت با حضور 
»مفید غلامی راد« نماینده ویژه رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشور در امور پسماند، »محمد حسین واثق کارگرنیا« رئیس 
رشت،  شهردار  شوقی«  »رحیم  رشت،  شهر  اسلامی  شورای 
»محمد دانش شکیب« معاون محیط  زیست و خدمات شهری 
کمیسیون  رئیس  کرنق«  کریمی  »حسن  رشت،  شهرداری 
نوری«  »سهیل  و  شهری  خدمات  و  زیست  محیط   بهداشت، 
ساختمان  در  رشت  شهرداری  پسماند  سازمان  مدیرعامل 

شهرداری رشت برگزار شد.
سازمان  رئیس  ویژه  نماینده  غلامی راد«  »مفید  جلسه  این  در 
 ۳۸۰۰ اختصاص  از  پسماند  امور  در  کشور  بودجه  و  برنامه 
میلیارد تومان اعتبار برای ساماندهی پسماند استان های ساحلی 
اظهار  و  داد  خبر  جاری  سال  در  کشور  جنوبی  و  شمالی 
برنامه، رقمی مشخص و  قانون  در  نخستین  بار  برای  داشت: 
بیانگر  که  شده  گرفته  نظر  در  موضوع  این  برای  قابل  توجه 
به وضعیت محیط   توجه ویژه دولت و شخص رئیس جمهور 
از جمله مازندران، گیلان و  استان های شمالی کشور  زیستی 

گلستان است.
میان دستگاه های اجرایی  بر ضرورت هم افزایی  تأکید  با  وی 
از چالش های جدی موجود،  افزود: یکی  نهادهای نظارتی  و 
ناهماهنگی بین نهادهای مسئول و تخصیص نادرست اعتبارات 

بودجه،  و  برنامه  سازمان  جدید  رویکرد  با  امیدواریم  است. 
و  استان ها  عالی  شورای  شهرداری ها،  سازمان  بین  همکاری 

دستگاه های اجرایی و نظارتی تقویت شود.
به  همچنین  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس  ویژه  نماینده 
ظرفیت های بین المللی در این حوزه اشاره کرد و گفت: اگر 
بتوانیم از کمک های فنی و اعتباری نهادهای بین المللی در کنار 
منابع داخلی استفاده کنیم، می توان گام های مؤثرتری در حل 

بحران پسماند و مدیریت محیط  زیستی برداشت.
موضوع سراوان، یک مسئله اورژانسی است

بحرانی  شرایط  به  اشاره  با  جلسه  این  در  نیز  رشت  شهردار 
 ۱۳۶۳ سال  از  داشت:  اظهار  گذشته  دهه های  طی  سراوان 
تاکنون، روستای خوش آب وهوای سراوان به عنوان محل دفن 
زباله های حوزه مرکزی استان گیلان و برخی شهرهای اطراف 
مورد استفاده قرار گرفته و روزانه حدود هزار تنُ پسماند به 

این منطقه منتقل می شود.
شوقی با بیان اینکه اقدامات صورت  گرفته در سه تا چهار سال 
اخیر باعث ایجاد تحولی چشمگیر در این منطقه شده، افزود: 
الگوی ملی در حوزه مدیریت پسماند  به یک  امروز سراوان 

تبدیل شده و آنچه اینجا اجرا شده، از لحاظ مهندسی و زیست  
محیطی با پروژه های موفق بین المللی مانند مرکز دفن پسماند 

توکیو قابل مقایسه است.
این  پیش روی  اعتباری  مشکلات  به  اشاره  با  رشت  شهردار 
انجام  مقرر  زمان  در  اعتبارات  تخصیص  اگر  گفت:  پروژه 
با  نیز  اکنون  بود،  رسیده  پایان  به  تاکنون  پروژه  این  می شد، 
وجود دشواری ها و عدم ابلاغ منابع مالی جدید، با تلاش و 
تعهد، پروژه را تا این مرحله رسانده ایم؛ درحالی که پیمانکار 
زیادی  چالش های  را  ما  مهم  این  و  دارد  سنگینی  مطالبات 

روبرو کرده است.
وی با هشدار نسبت به خطرات ناشی از توقف پروژه تأکید 
کرد: موضوع سراوان، یک مسئله اورژانسی است و در حال 
را  منطقه  این  زیست محیطی،  و جدی  فنی  آسیب های  حاضر 
تهدید می کند و طبق گزارش مشاور، در صورت عدم تزریق 
فوری منابع مالی، تمام اقدامات انجام شده در معرض نابودی 

قرار خواهد گرفت.
تعیین  برای  انجام شده  پیگیری های  از  شهردار رشت همچنین 
محل جدید دفن پسماند خبر داد و گفت: دوستان در استان 
محل جدید دفن را شناسایی کرده و مقدمات لازم انجام شده  
در  و  مسئولانه  نگاهی  با  که  است  این  ما  انتظار  اما  است، 
راستای صیانت از بیت المال، باقی مانده اعتبار مورد نیاز هرچه 

سریع تر تأمین شود تا این پروژه ملی به پایان برسد.
سراوان،  از  میدانی  بازدید  هر  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
تفاوت چشمگیر وضعیت امروز را با سه یا چهار سال پیش 
نشان می دهد. اجرای خط جدید دفن، ده ها پروژه عمرانی و 
سراوان،  محیطی  فضای  و  زیرساخت ها  در  اساسی  تغییرات 
گواه پیشرفت چشمگیر کار است، اما باید تأکید کنم که بدون 

تأمین به موقع اعتبار، این دستاوردها پایدار نخواهند ماند.

هشدار شهردار رشت نسبت به توقف پروژه سراوان
 عدم تزریق فوری منابع مالی، تمام اقدامات انجام  شده را نابود می کند

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان از 
اعزام چهار هیأت باستان شناسی در مناطق مختلف استان خبر 
داد و گفت: سه هیأت از این تعداد در راستای مطالعات ثبت 

جهانی ماسوله، در منطقه ماسوله مستقر خواهند شد. 
هیأت  چهار  میدانی  مطالعات  آغاز  از  جهانی  ولی 
مساعد  با  کرد:  اظهار  و  داد  خبر  استان  در  باستان شناسی 
هیأت  چهار  گیلان،  ارتفاعات  در  آب وهوایی  شرایط  شدن 
مختلف  مناطق  در  را  خود  فعالیت  به زودی  باستان شناسی 
استان آغاز خواهند کرد، سه هیأت از این تعداد در منطقه 
ثبت  راستای  در  لازم  مطالعات  تا  می شوند  مستقر  ماسوله 

جهانی این اثر فاخر را به انجام رسانند.
وی با بیان اینکه بخشی از مجوزهای لازم برای کاوش های 
باستان شناسی از سوی پژوهشگاه میراث فرهنگی، گردشگری 
از  دیگری  بخش  افزود:  شده،  تأمین  کشور  صنایع دستی  و 
این  مالی  منابع  و  دارد  قرار  اقدام  دست  در  نیز  مجوزها 

کاوش ها نیز به طور کامل تأمین شده است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان با 
اشاره به اقدامات این اداره کل در راستای تحقق شعار سال 
از  بیش  تولید« تصریح کرد:  برای  »سرمایه گذاری  بر  مبنی 
۲۳۵ بنای تاریخی در اختیار دستگاه های دولتی استان قرار 
دارد که تعیین تکلیف و ساماندهی این بناها به صورت جدی 

در دستور کار قرار گرفته است.
جهانی بیان کرد: در شهرستان رودسر با محوریت فرمانداری، 
جلسات متعددی برای تعیین تکلیف بناهای تاریخی برگزار 
به  آثار  این  از  برخی  بهره برداری  واگذاری  فرآیند  و  شده 
بخش خصوصی آغاز شده است. در همین راستا، جلسه ای 
با حضور مدیرکل آموزش و پرورش، رئیس دانشگاه گیلان، 
معاونین اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و دیگر دستگاه های 
متولی برگزار و مقرر شد ظرف دو ماه آینده، بهره برداری از 

این آثار به بخش خصوصی واگذار شود.
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان  میراث  مدیرکل 
استان  گردشگری  حوزه  در  عمرانی  پروژه های  به  اشاره  با 
نیمه تمام در سطح استان  گفت: در حال حاضر ۲۴۶ پروژه 
داریم که گیلان از این لحاظ رتبه دوم کشور را دارد و از 
طریق تبصره های ۱۵ و ۱۸ و همچنین صندوق توسعه ملی، 
در تلاش برای تأمین منابع مالی جهت تکمیل این پروژه ها 

هستیم.
میراث  اداره کل  از روابط عمومی  نقل  به  ایسنا  به گزارش 
پروژه ها  از  برخی  کرد:  خاطرنشان  جهانی  گیلان،  فرهنگی 
نظیر هتل های پنج ستاره به منابع مالی قابل توجهی نیاز دارند 
که در جریان سفر وزیر میراث فرهنگی به گیلان، قول مساعد 
برای جذب بخشی از اعتبارات از طریق صندوق توسعه ملی 
هزار  پنج  حداقل  اختصاص  ما  پیشنهاد  است.  شده  داده 
میلیارد تومان از مجموع بیست هزار میلیارد تومان اعتبار ملی 
استان  گردشگری  پروژه های  تکمیل  برای  توسعه،  صندوق 

گیلان است.
میراث  وزیر  صالح امیری،  دکتر  اخیر  سفر  به  اشاره  با  وی 
دستاوردهای  سفر  این  کرد:  اظهار  استان  به  فرهنگی 
داشت.  همراه  به  مختلف  شهرستان های  برای  ارزشمندی 
با  ابریشم  موزه  شد  توافق  لنگرود،  شهرستان  در  جمله  از 

اختصاص اعتباری بالغ بر سه میلیارد تومان تأسیس شود.
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان  میراث  مدیرکل 
بندر  نخستین  عنوان  به  که  گردشگری چمخاله  بندر  افزود: 
گردشگری کشور در جوار ساحل طراحی شده، با حمایت 
شد.  خواهد  افتتاح  نزدیک  آینده  در  جمهوری  ریاست 
همچنین در شهرستان صومعه سرا، پروژه مرمت و بازسازی 
در  شهرداری  همکاری  با  کوچک خان  میرزا  اسلحه خانه 

دستور کار قرار گرفته است.

 ۶۹ دستگیری  و  شناسایی  از  استان  آگاهی  پلیس  رئیس 
متواری در طرح عملیاتی یک روزه در  از محکومان  نفر 

داد.  گیلان خبر 
طرح های  اجرای  از  هدف  حدادی  علیرضا  سرهنگ 
کاهش  همچنین  و  امنیت  احساس  افزایش  را  انتظامی 
مجموعه  کرد:  اظهار  و  عنوان  جامعه  سطح  در  جرائم 
اقدامات  تشدید  و  مجرمان  با  قاطع  برخورد  با  انتظامی 
امنیت  تامین  برای  شبانه روزی  صورت  به  پیشگیرانه 

می کند. تلاش 
محکومان  دستگیری  و  شناسایی  هدف  با  افزود:  وی 
در  متمرکز  به صورت  روزه  یک  عملیاتی  طرح  متواری، 

اجرا شد. استان  سطح 
رئیس پلیس آگاهی استان گیلان از شناسایی و دستگیری 
اجرای  در  عملیات های جداگانه  متواری طی  محکوم   ۶۹
این طرح خبر داد و گفت: متهمان با تشکیل پرونده برای 

شدند. معرفی  قضائی  مرجع  به  قانونی  مراحل  سیر 
قاطعیت  بر جدیت و  تاکید  با  پایان  انتظامی در  مقام  این 
پیشگیرانه  و  مقابله ای  طرح های  مستمر  اجرای  در  پلیس 
ارتقاء  هدف  با  مشابه  طرح های  اجرای  کرد:  خاطرنشان 

با جدیت در دستور کار پلیس قرار دارد. امنیت 

رئیس اتاق بازرگانی گیلان از معرفی ظرفیت های کشاورزی 
کشاورزی  هفته  رویداد  بزرگ ترین  در  غذایی  صنایع  و 
بغداد خبر داد و گفت: حضور اتاق بازرگانی گیلان در این 
و  استان  این  برای  عراق  بازار  اهمیت  از  نشان  نمایشگاه، 
تلاش برای توسعه همکاری های تجاری بین دو طرف دارد. 
کشاورزی  هفته  رویداد  بزرگ ترین  افتتاح  از  نظری  سامان 
و  داد  خبر  عراق  کشور  عالی رتبه  مقامات  با حضور  بغداد 
اظهار کرد: اتاق بازرگانی گیلان نیز با یک غرفه برای اولین 

بار در این نمایشگاه حضور پررنگی دارد.
وی با بیان اینکه این نمایشگاه از ۲۶ الی  ۳۱ فروردین در 
محل نمایشگاه بین المللی در بغداد در حال برگزاری است، 
افزود: نمایشگاه هفته کشاورزی بغداد فرصتی بی نظیر برای 
فعالان بخش کشاورزی و صنایع وابسته برای معرفی آخرین 

دستاوردها و تبادل تجربیات است.
بازرگانی گیلان در  اتاق  بازرگانی گیلان گفت:  اتاق  رئیس 
این نمایشگاه با هدف معرفی ظرفیت های کشاورزی و صنایع 
غذایی استان گیلان حضور یافته است. در غرفه اتاق گیلان، 
میوه ها،  چای،  برنج،  جمله  از  متنوعی  محصولات  معرفی 
سبزیجات، محصولات لبنی، کنسروها و مواد غذایی استان 

به نمایش گذاشته شده است.
وی با اشاره به اهمیت بازار عراق برای محصولات کشاورزی 
نمایشگاه فرصتی است  این  گیلان تصریح کرد: حضور در 
فعالان  و  تجار  به  را  گیلان  باکیفیت  محصولات  بتوانیم  تا 
همکاری های  توسعه  زمینه   و  کنیم  معرفی  عراقی  اقتصادی 

تجاری را فراهم آوریم.
تولید  بالای  ظرفیت های  بودن  دارا  با  گیلان  افزود:  نظری 
تامین  در  مهمی  نقش  می تواند  کشاورزی،  محصولات 
این  در  حضور  با  امیدواریم  کند.  ایفا  عراق  بازار  نیازهای 
نمایشگاه بتوانیم گام های موثری در جهت افزایش صادرات 

محصولات گیلان به عراق برداریم.

رئیس اتاق بازرگانی استان خبر داد
ارائه ظرفیت های گیلان در 

نمایشگاه کشاورزی بغداد

اصولی  هدایت  کرد:  تاکید  گیلان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
همه جانبه  مشارکت  و  فنی،  نظارت  افزایش  روان آب ها، 
مخاطرات  کاهش  اصلی  کلید  مردم،  و  اجرایی  دستگاه های 

زمین لغزش ها در استان گیلان است.
در  گیلان  بحران  مدیریت  مدیرکل  ویشگاهی،  محمدعلی 
به ثبت ۴۲۰ مورد رانش زمین  اشاره  با  با دیارمیرزا  گفتگو 
نقطه   ۲۵ تاکنون  لنگرود  شهرستان  گفت:  استان،  سطح  در 
رانشی را تجربه کرده که شامل دیواره رودخانه ها، مسیرهای 

کشاورزی و راه های دسترسی است.
شهرستان  رانشی  نقاط  از  میدانی  بازدید  حاشیه  در  وی 
و  شهردار  بخشدار،  لنگرود،  فرماندار  با حضور  که  لنگرود 
مدیران مرتبط برگزار شد، اظهار کرد: هدف از این بازدیدها، 
برآورد  تصمیم سازی،  برای  دقیق  اطلاعات  جمع آوری 
هزینه ها و برنامه ریزی اجرایی در راستای مدیریت و کاهش 

خسارات ناشی از رانش هاست.
ریاست  و  گیلان  استاندار  تأکیدات  به  اشاره  با  ویشگاهی 
از  استفاده  با  داریم  بنا  افزود:  استان  بحران  مدیریت  ستاد 
شهرداری ها،  امکانات  جمله  از  شهرستانی  ظرفیت های 
با  را  رانش ها  مدیریت  متولی،  دستگاه های  و  دهیاری ها 

مشارکت محلی به صورت جدی دنبال کنیم.
مدیرکل مدیریت بحران گیلان با بیان اینکه بخش مهمی از 
عوامل بروز رانش ها، نفوذ آب های سطحی است، خاطرنشان 
کرد: هدایت صحیح روان آب ها و اجرای اقدامات پیشگیرانه 
محلی  مسئولان  و  بخشداران  دهیاران،  از  است.  مؤثر  بسیار 
می خواهیم در این زمینه نظارت فنی و اقدامات اجرایی لازم 

را انجام دهند.
اولیه، هزینه های لازم  به برآوردهای  با توجه  ادامه داد:  وی 
برای مقاوم سازی و مهار رانش ها قابل توجه و سنگین است. 
است  استان  راهداری  مسئولیت  تحت  مسیرها  از  تعدادی 
هستیم.  دستگاه  این  از سوی  نهایی  برآورد  اعلام  منتظر  که 
بافت روستایی قرار دارند که  نیز در  از مناطق  برخی دیگر 
و  ارزیابی  حال  در  بخشداری ها  و  مسکن  بنیاد  همکاری  با 

برآورد هزینه ها هستیم.
به  لنگرود  شهرستان  وضعیت  اعلام  به  اشاره  با  ویشگاهی 
سازمان مدیریت بحران کشور در حدود دو ماه گذشته گفت: 
مذاکراتی نیز امروز با مسئولان ملی انجام شده و امیدواریم 
بتوانیم برای مقاوم سازی دیواره ها و مهار رانش ها اعتبارات 

ملی جذب کنیم.
تأمین  گرفته،  صورت  هماهنگی  با  کرد:  خاطرنشان  وی 
به صورت  سنگ  و  گاویون  سیمان،  لوله،  نظیر  مصالحی 
و  مردم  مشارکت  با  پروژه ها  و  شد  خواهد  انجام  متمرکز 

نظارت فرمانداران اجرا می شود.
درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  گیلان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
به عنوان  رشت  شهرستان  گفت:  شهرستان ها  سایر  وضعیت 
مرکز استان، کمترین آمار رانش را دارد که بیشتر در نواحی 
ارتفاعی همچون سراوان و کچا مشاهده شده است. در مقابل، 
شهرستان هایی نظیر لنگرود، رودسر و تالش با رانش بیشتری 
مواجه هستند. شهرستان های ساحلی به طور معمول رانش های 

کمتری دارند.
وی در پایان تاکید کرد: هدایت اصولی روان آب ها، افزایش 
و  اجرایی  دستگاه های  همه جانبه  مشارکت  و  فنی،  نظارت 
مردم، کلید اصلی کاهش مخاطرات زمین لغزش ها در استان 

گیلان است.

ثبت ۴۲۰ مورد رانش زمین در گیلان؛ 
لنگرود درگیر ۲۵ نقطه رانشی است

اینکه رسانه ها در حوزه  بیان  با  سرپرست فرمانداری رشت 
پشه آئدس فعالانه اطلاع رسانی کنند، گفت: در مکان هایی که 
شرایط مساعد برای رشد و زیست این پشه است، بنرهایی با 

موضوع هشدار و رعایت مسائل بهداشتی نصب شود. 
بهداشت شهرستان  اسماعیل میرغضنفری در جلسه شورای 
رشت با اشاره به هشدارها پیرامون پشه آئدس، اظهار کرد: 
باید در رابطه با پشه آئدس به صورت مستمر آموزش داده 
بسزایی  نقش  محلی  و شوراهای  دهیاران  بخشداران،  شود، 

در این امر دارند.
سرپرست فرمانداری رشت گفت: با توجه به در پیش بودن 
ایام تابستان و فصل گرما، باید اقدامات لازم جهت پیشگیری 
و اطلاع رسانی انجام و همچنین روش درست مواجهه با این 

پشه آموزش داده شود.
شهر  در  ولگرد  سگ های  تعداد  اینکه  بیان  با  میرغضنفری 
با توجه  رشت تاسف بار و نگران کننده است، تصریح کرد: 
به تکلیف قانونی که به شهرداری ها در خصوص ساماندهی 
و جمع آوری سگ های ولگرد سپرده شده، اما دستگاه های 
هرچه  باید  و  دهند  انجام  را  لازم  اقدامات  باید  هم  متولی 
مردم  تا  شود  تشکیل  موضوع  این  با  مرتبط  کمیته  سریع تر 

ترس و دغدغه نداشته باشند.
وی بیان کرد: به سبب بروز آنفلوانزای فوق حاد پرندگان، 
دام و طیور شاهد هستیم،  تلفاتی که در حوزه  به  توجه  با 
ویژه  به  مردم  شود؛  انجام  درستی  رسانی  اطلاع  می طلبد 
دچار  تا  باشند  داشته  را  لازم  توجهات  عزیز  روستائیان 

خسارت نشوند.

سرپرست فرمانداری رشت:
رسانه ها در حوزه پشه آئدس 

فعالانه اطلاع رسانی کنند



وقتی فاو سقوط کرد نبرد برای فتح ارتفاعات »برده هوش«
عملیات شروع شد و نبرد سختی بین نیرو های گردان ۵۰۵ و 
دشمن در گرفت. رزمندگان گردان ۵۰۵ محرم به فرماندهی 
توان  تمام  با  سبزپور  عبدالرضا  جانشینی  و  کریمی  محسن 

درحال نبرد بودند.
 اولین حمله گسترده ایران در جبهه غرب کشور پس از انتقال 
اسم  به  به شمال غرب  از جبهه جنوب  اصلی جنگ  میدان 
عملیات کربلای ۱۰ از سوی سپاه پاسداران طرح ریزی شد.

این عملیات که ترکیبی از دو عملیات منظم )کربلای ۱۰( و 
نامنظم )فتح ۵( بود؛ در روز سه شنبه ۲۵/فروردین/۱۳۶۶ در 

محور ماووت به مرحله اجرا درآمد.
کردستان  میهنی  اتحادیه  نیرو های  کمک  با  رمضان  قرارگاه 
داخل  در   ۵ فتح  عنوان  با  را  عملیات  نامنظم  بخش  عراق، 
خاک عراق، در منطقه شمال شهر سلیمانیه به اسم یاغسمر 
به عنوان مکمل عملیات کربلای ۱۰ طرح ریزی کرد و انجام 

داد.

بنا بود آنها دو قرارگاه ارتش عراق را منهدم کنند و منطقه 
تحت نفوذ اتحادیه میهنی را به منطقه قرارگاه نجف که بخش 

منظم عملیات را عهده دار بود، متصل نمایند.
اهداف  اغلب  )ع(  ابوالفضل   ۵۷ لشکر  اولیه،  مراحل  در 
موردنظر از جمله حدود ۲۵۰ کیلومترمربع از اراضی منطقه 
آغاز  برای  تلاش  اما  کرد،  تصرف  را  ماووت  کوهستانی 
مرحله دوم عملیات در محور ماووت که با واردکردن تیپ 

۳۵ امام حسن )ع( انجام شد، به نتیجه نرسید.
ثارالله در عملیات کربلای ۱۰، تصرف  لشکر ۴۱  مأموریت 
ارتفاع گولان و الحاق با لشکر ۲۵ کربلا بود که با تقدیم ۸۷ 

شهید و ۲۵۴ مجروح انجام شد.
در ادامه عملیات که ۱۰ شبانه روز به طول انجامید؛ نیرو های 
 ۱۰ کربلای  عملیات  یگان های  با  نتوانستند  رمضان  قرارگاه 

الحاق کنند.
بارندگی و تگرگ، در منطقه سیل  براثر  در جریان عملیات 
جاری شد و پل ها و جاده ها را خراب کرد و امکان پشتیبانی 
انتظار  کرد.  محدود  را  زمین  راه  از  جبهه  مقدم  خطوط  از 
انجام  کافی  به اندازه  پرواز ها  که  بود  هوانیروز  از  پشتیبانی 

نمی شد.
درمجموع، هدف های عملیات ناقص ماند و ایران موفق نشد 

به اهداف خود از انجام این عملیات برسد.
نبرد لشکر ۱۱ امیر المومنین )ع(

ساعت ۲۰ روز ۳ اردیبهشت ۱۳۶۶، پس از اقامه نماز مغرب 
و عشاء و صرف شام، گردان های ۵۰۵ و ۵۰۷ )لشکر ۱۱ امیر 
خود  تاکتیکی  حرکت  خود  فرماندهان  همراه  به  المومنین( 
بالوکاوه و برده هوش آغاز  را به سمت هدف و ارتفاعات 

کردند.
آنان در ساعت ۲۳ روز ۳ اردیبهشت ۱۳۶۶ به نزدیک خط 
ادوات  و  توپخانه  هنگام گردان های  این  در  دشمن رسیدند 
روی  که  را  دشمن  واحد های  دقیقه   ۳۰ حدود   ۱۱ لشکر 
آتش  زیر  داشتند  استقرار  هوش  برده  و  بالوکاوه  ارتفاعات 

قرار دادند.
گردان  از  یکم  گروهان  فرمانده  تهیه،  آتش  اجرای  از  پس 
و  برده هوش  ارتباطی  یال  ارتفاع  به  اول  دسته  همراه   ۵۰۵
معاون گروهان با دودسته دیگر به ارتفاع اصلی برده هوش 

یورش بردند.
عملیات شروع شد و نبرد سختی بین نیرو های گردان ۵۰۵ و 
به فرماندهی  دشمن درگرفت. رزمندگان گردان ۵۰۵ محرم 
توان  تمام  با  سبزپور  عبدالرضا  جانشینی  و  کریمی  محسن 
در حال نبرد بودند. آنان توانستند مقاومت دشمن را در هم 
بشکنند و ارتفاعات برده هوش را آزاد کنند.در همین شب، 
فرمانده گروهان؛ صالح میری شهید و جانشین او نیز مجروح 
شدند. دو فرمانده دسته نیز به شهادت رسیدند. اندکی بعد 
کریمی  محسن  هنگام  این  شد.در  مجروح  نیز  دسته  معاون 
عمل  وارد  را  سوم  و  دوم  گروهان   ،۵۰۵ گردان  فرمانده 
آن  فرمانده  قبلًا  که  را  اول  گروهان  فرماندهی  و خود  کرد 
)صالح میری( شهید شده بود، بر عهده گرفت.عبدالله موسی 
بیگی، فرمانده گردان ۵۰۷ و احمد زارعی جانشین گردان، 
برده  ارتفاعات  تصرف  برای   ۵۰۵ گردان  یورش  با  همزمان 
هوش در ساعت ۲۴ روز ۳ اردیبهشت ۱۳۶۶ و پس از آتش 
ساعت  نیم  مدت  به  که  ادوات  و  توپخانه  گردان های  تهیه 
به کارگیری  با  بود،  متمرکزشده  هوش  برده  ارتفاعات  روی 
گروهان یکم در سمت راست ارتفاعات برده هوش، گروهان 
دوم در سمت چپ آن و گروهان سوم به عنوان احتیاط در 
دامنه ارتفاع، به واحد کماندویی دشمن که در عملیات هلی 
گرفته  بازپس  )ع(  رضا  امام   ۵۰۷ گردان  از  را  ارتفاع  برد، 
بود یورش بردند و حدود ۸ صبح ۴ اردیبهشت ۱۳۶۶ این 
ارتفاع را به طور کامل آزاد کردند.در این ساعت گردان های 
۵۰۵ و ۵۰۷ به هم ملحق شدند. بدین ترتیب نیرو های ارتش 
عراق با دادن تعدادی کشته، زخمی و اسیر از ارتفاعات برده 
هوش عقب نشینی کردند. در این عملیات حدود ۳۰ کشته از 

نیرو های عراقی روی ارتفاعات به جای ماند.
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حدود ساعت ۹ صبح روز ۲۸ فروردین ۱۳۶۷، یگان های 
و  هفتم  سپاه  دو  به  وابسته  عراق،  ارتش  زمینی  نیروی 
هوایی  موشکی،  بمباران  از  پس  جمهوری،  ریاست  گارد 
و شیمیایی گسترده و همچنین حملات توپخانه ای، عملیات 
انهدام  برای  هوایی  بمباران  از  عراق  کردند.  آغاز  را  خود 
از  و  اروندرود  و  آبادان  پل های  جمله  از  عقبه  پل های 
و  توپخانه  انداختن  کار  از  برای  سیانور  شیمیایی  گازهای 

ادوات ایران استفاده کرد.
 ،۱۹۸۸ مارس   ۳ با  مطابق   ۱۳۶۷ فروردین ماه  اوایل  در   
عراق اطلاعاتی از سازمان اطلاعات مرکزی آمریکا )سیا( 
واحدهای  از  بخشی  ایران  می داد  نشان  که  کرد  دریافت 
کشیده  عقب  به  را  اروندرود  شرق  از  خود  توپخانه 
یگان های  از  بخشی  عقب نشینی  بیانگر  اقدام  این  است. 
کار  زمان  این  از  بود.  نیز  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه 
فاو  به  تهاجمی  عملیات  برای  عراقی  نیروهای  آماده سازی 

آغاز شد.
منطقه  در  پاتک سبک  هفته  از یک  بعثی عراق پس  ارتش 
عملیاتی والفجر ۱۰ در استان سلیمانیه عراق، این منطقه را 
از روز هشتم نبرد، رها کرد و قوای فکری خود را بر تهاجم 

به مواضع ایران در جبهه های جنوب متمرکز ساخت.
نتیجه  این  به  آمریکا  از  اطلاعات  دریافت  با  عراق  ارتش 
ایجاد  و  فاو  بازپس گیری  برای  مناسب  زمان  که  رسید 
است،  فرارسیده  جنگ  در  ایران  نظامی  موازنه  در  اخلال 
بنابراین ارتش عراق به جای کشیده شدن به دنبال ایرانی ها 
در نبردهای سخت کوهستانی، در پی به دست گیری ابتکار 

عمل در جبهه ها رفت.
ارتش   ،۱۳۶۷ فروردین   ۲۸ یکشنبه  روز  در  تدبیر  این  با 
فاو حمله  مثلث  به  و   »۸ »والفجر  عملیاتی  منطقه  به  عراق 
با  برابر   ۱۹۸۸ آوریل   ۱۷ در  تهاجم  این  که  آنجا  از  کرد. 
روز اول ماه مبارک رمضان آغاز شد، رژیم عراق اسم این 

عملیات را »رمضان المبارک« گذاشت.
بیشتر  که  گرفت  صورت  شرایطی  در  فاو  به  حمله 
و  کشور  غرب  در  سپاه،  تهاجمی  نیروهای  و  فرماندهان 
این  البته  داشتند.  حضور   »۱۰ »والفجر  عملیاتی  منطقه  در 
فرماندهان بلافاصله پس از شروع تهاجم عراق خود را به 

فاو رساندند...
حدود ساعت ۹ صبح روز ۲۸ فروردین ۱۳۶۷، یگان های 
و  هفتم  سپاه  دو  به  وابسته  عراق،  ارتش  زمینی  نیروی 
هوایی  موشکی،  بمباران  از  پس  جمهوری،  ریاست  گارد 
و شیمیایی گسترده و همچنین حملات توپخانه ای، عملیات 
انهدام  برای  هوایی  بمباران  از  عراق  کردند.  آغاز  را  خود 
از  و  اروندرود  و  آبادان  پل های  جمله  از  عقبه  پل های 
و  توپخانه  انداختن  کار  از  برای  سیانور  شیمیایی  گازهای 

ادوات ایران استفاده کرد۰
گفته می شود، تعداد توپخانه ایران در جبهه فاو به کمتر از 
۳۰ عراده می رسید. در همان ساعات اولیه حمله با گازهای 
شیمیایی  بیمارستان  به  مصدوم  هزار   ۲ حدود  اعصاب، 
ابوالفضل )ع( در فاو و تعداد ۵۰۰ رزمنده نیز به بیمارستان 

صحرایی فاطمه الزهرا )س( در عقبه انتقال یافتند.
پس از بمباران های روز اول که ۳۱۸ موردحمله هوایی بود، 
ارتش بعثی با استعداد یک سپاه که حدود ۴ لشکر می شد، 
از سه محور ام القصر، جاده استراتژیک و جاده البحار به 

مواضع نیروهای ایران حمله کرد.
نیروی  عملیاتی  محورهای  این  در  ایران  هنگام،  آن  در 
حسین  امام  لشکرهای  از  واحدهایی  تنها  نداشت.  زیادی 
تیپ  و  ابی طالب  بن  علی  ثارالله،  نجف،  کربلا،  )ع(، 
)ع(  سیدالشهدا  قرارگاه  فرماندهی  تحت  بنی هاشم،  قمر 

مسئولیت دفاع از خط فاو را بر عهده داشتند.
 ۵ تا   ۴ حدود  محور،  هر  در  نیز  ایرانی  نیروهای  استعداد 
 ۳۰ پدافندی  خط  در  ایران  مجموعاً  بود.  رزمی  گردان 
داشت  مانوری  پیاده  نیروی   ۴۰۰۰ حدود  فاو،  کیلومتری 
فاو، حدود یک  منطقه  ایرانی در  نیروهای  توان  و حداکثر 
لشکر برآورد می شد. این در حالی بود که ارتش عراق با 
۴۰ هزار نیرو، یعنی ۱۰ برابر استعداد نیروهای مدافع و با 
 ۳۱۸ و  توپخانه  گردان   ۳۵ و  نفربر  و  تانک   ۱۴۵۰ کمک 

موردحمله هوایی، به مواضع نیروهای ایرانی هجوم آورد.
در خط   vx شیمیایی  گازهای  کارگیری  به   با  عراق  ارتش 
اول دفاعی نیروهای ایران، خط را سقوط داد و با استفاده 
همچنین  و  توپخانه  سنگین  آتش  و  خردل  گازهای  از 
به کارگیری واحدهای زمینی توانست در بعدازظهر روز ۲۹ 
ایرانی  نیروهای  دست  از  را  فاو  منطقه   ،۱۳۶۷ فروردین 
تا   ۱۳۶۴ بهمن ماه  بگیرد.از  پس  باز  را  آن  و  کند  خارج 
آخر فروردین ۱۳۶۷، مثلث فاو مجموعاً ۲۸ ماه در اختیار 
ایران بود. در این مدت ۱۲ هزار نفر از رزمندگان اسلام در 
این منطقه به شهادت رسیدند. بعضی از فرماندهان سپاه از 
آذرماه ۱۳۶۶ معتقد بودند ارتش عراق به فاو حمله خواهد 
کرد ولی مشخص نبود تهاجم ارتش عراق که از فاو شروع 
خواهد شد، به کجا ختم خواهد شد.دلایل موفقیت ارتش 
عراق در بازپس گیری فاو را می توان در تجزیه قوای ایران، 
موازنه  به هم خوردن  با عراق،  آمریکا  اطلاعاتی  همکاری 
قوا به نفع وی، نبودن یک فرمانده عملیاتی باتجربه در جبهه 
پشتیبانی  آتش های  و  یگان ها  استعداد  کمیِ  و   ۸ والفجر 
منطقه عملیاتی والفجر ۸، دانست.البته متکی بودن نیروهای 
از  مطمئن،  عقبه  نداشتن  و  بعثت  پل  به  فقط  فاو،  مدافع 
ضعف های اساسی پدافند از آن جبهه محسوب می شد. از 
طرفی برای دفاع مطمئن از فاو، بایستی آن سرِ پل توسعه 
اتفاقی  چنین   ،۴ کربلای  عملیات  شکست  با  که  می یافت 
نیفتاد. بنابراین حفظ مثلث فاو، بسیار سخت و طاقت فرسا 
بود.مشکل دیگر در جبهه فاو این بود که یگان های مدافع 
فاو در سایر خطوط پدافندی مثل شلمچه و جزایر مجنون، 
نیروهایشان  مسئولیت پدافندی داشتند و حدود ۶۰ درصد 
بسیجی  را سربازان تشکیل می دادند و رزمندگان داوطلب 

به اندازه کافی درآنها وجود نداشت.
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روحیه  دشمن  با  برخورد  در  حبیب الله  که  می  دانستند  همه 
ای بسیار جنگنده و هجومی دارد. همیشه می  گفت آتش های 
بگیرید،  را  دشمن  نفس  که  کنید  طراحی  را طوری  توپخانه 

نگذارید زنده و سالم از منطقه بروند.
 »حبیب الله کریمی« هفتم اسفند ۱۳۳۶ در آبادان به دنیا آمد. 
پدرش اسماعیل، کارگر شرکت نفت بود و تمام تلاشش این 
مذهبی اش، خوب  و  متدین  خانواده  ی  در  را  حبیب  که  بود 
سال  در  پس ازآن،  و  فرستاد  دبستان  به  را  او  دهد.  پرورش 
۱۳۴۸، در رشته طبیعی دبیرستان دکتر فلاح آبادان ثبت نامش 

کرد.
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فعالیت به  زیاد حبیب الله  بود که کشش  دبیرستان  از همان 

برانگیخت.  را  آشنایان  و  دوستان  همه   تعجب  مذهبی،   های 
سال ۱۳۵۶ دیپلم گرفت و به سربازی رفت. مربیان دوره  های 
آموزش سربازی، آن قدر از او توانایی فکری و بدنی و روحیه 
برای  را  او  و  دادند  گروهبانی  درجه ی  او  به  که  دیدند  بالا 

خدمت فرستادند لشکر ۹۲ زرهی اهواز.
دل نشین  و  قاطع  کلام  و  استدلال  ها  می گفتند  دوستانش 
 ۹۲ لشکر  درجه  داران  و  افسران  از  خیلی  که  بود  حبیب الله 

زرهی اهواز را از اطاعت دستور مقابله با مردم بازداشت.
در  عرب  خلق  گروهک  شد،  پیروز  که  اسلامی  انقلاب 
خوزستان فتنه می آفرید و در مخالفت با انقلاب دست به هر 
کاری می  زد. ازجمله این که امنیت پالایشگاه آبادان را به خطر 
انداخت؛ اما حبیب الله و دوستان مسجدی اش، »کمیته  انقلاب 
اسلامی شرکت نفت آبادان« را تأسیس کردند و حراست از 
پالایشگاه را به عهده گرفتند و تا وقتی جنگ شروع شد این 

کار را ادامه دادند.
عضویت در سپاه پاسداران

در زمستان سال ۱۳۶۰ در شیراز به عضویت سپاه درآمد و 
کریمی  حبیب الله  زندگی  از  جدیدی  فصل  آغاز  اتفاق،  این 
بچه  های  از  که  تیپی  به  ورودش  آغاز  در  حبیب الله  بود. 
در  و  رفت  ادوات  واحد  به  بودند،  داده  تشکیل  خوزستان 
مجروح  و  جنگید  خرمشهر  فتح  برای  بیت المقدس  عملیات 

شد.
چندی نگذشت که فرماندهان سپاه تصمیم گرفتند با استفاده 
توسعه  را  سپاه  توپخانه  ای  تشکیلات  غنیمتی،  توپ  های  از 
امام  تیپ  توپخانه  واحد  به  تازه  که  هم  را  حبیب الله  بدهند. 
حسن )ع( آمده بود به پادگان شهید صدوقی فرستادند تا در 
توپخانه را  اتمی دارخوین، دوره  کامل هدایت آتش  انرژی 

طی کند.
والفجر ۲، اولین حضور حبیب الله در عملیات  ها بود. او یک 
یگان را از جنوب به جبهه میانی برد و در منطقه حاج عمران، 
و  پرحجم  و  دقیق  آن قدر  گرفت.  عهده  به  را  پشتیبانی  آتش 
به موقع آتش ریخت که همه به نبوغ او در هدایت آتش پی 
در  حبیب  از  که  گرفتند  تصمیم  توپخانه  فرماندهان  بردند. 

رده های بالاتر و حساس تری استفاده کنند.
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در والفجر ۳ حبیب الله مجروح شد، اما جبهه را ترک نکرد و 
بلافاصله در عملیات والفجر ۴ و در منطقه ی عمومی سلیمانیه  
محور های  از  یکی  آتش«  تطبیق  »مرکز  مسئولیت  عراق، 
بسیار  هم  را  این  کار  حبیب الله  گرفت.  عهده  به  را  عملیات 

خوب انجام داد و تعجب و تحسین همه را برانگیخت.
بعد از والفجر چهار، حسن شفیع  زاده، فرمانده توپخانه سپاه، 
مسئول  بعدی،  بزرگ  عملیات  در  که  خواست  حبیب الله  از 
بود  خیبر  بعدی  عملیات  باشد.  طلائیه  محور  آتش  تطبیق 
می  آمد.  به حساب  خیبر  محور  مهم ترین  طلائیه،  محور  و 
در  آتش  این طرح  اجرای  از  بار ها  و  بار ها  فرماندهان خیبر 

عملیات ابراز رضایت کردند.
گروه ۶۳ خاتم الانبیاء )ص(

می توانا  و  موفق  فرماندهی  را  حبیب  همه  دیگر  که  حالا 
 شناختند، شفیع  زاده تصمیم گرفت راه  اندازی یکی از گروه 

فرماندهی  ترتیب حکم  بدین  بسپارد.  او  به  را  توپخانه  های 
۶۳ خاتم الانبیاء )ص(  توپخانه  راه  اندازی گروه  مأموریت  و 
 ۶۳ گروه  در  حبیب الله  زدند.  کریمی  حبیب الله  نام  به  را 
خاتم الانبیاء )ص( می  بایست چند گردان توپخانه سنگین را 
که  داشت  فرصت  سال  یک  از  کمتر  و  می  کرد  سازماندهی 

گروه را برای عملیات بزرگ بدر آماده کند.
توپخانه  تقویت  و  توسعه  در  بلندی  گام   ،۶۳ گروه  تشکیل 
سپاه بود. این گروه قوی ترین، سنگین  ترین و موفق ترین یگان 
توپخانه  سپاه در عملیات بدر بود و به عنوان یگان عمل کننده 
قرارگاه خاتم  الانبیاء )ص( مأموریت  هایش را با موفقیت تمام 

و طوری انجام داد که زبانزد همه  فرماندهان جنگ بود.
می  تحلیل  را   ۶۳ گروه  عملکرد  جنگ،  تحلیل گران  وقتی 

فرماندهی  و  بدون حضور  که  رسیدند  نتیجه  این  به  کردند، 
حبیب الله کریمی، گروه ۶۳ هرگز چنین قوی و کارآمد نمی

 شد. بعد از عملیات بدر، مسئولیت آتش توپخانه  پشتیبانی از 
پدافند جزایر مجنون را به حبیب و گروهش سپردند. ضمن 
انجام این مأموریت حبیب دریافت که توان موشکی و هوایی 
شهر های  موشک باران  و  بمباران  با  مقابله به مثل  برای  ایران 
بی دفاع ما توسط عراقی  ها کافی نیست و باید آن  را افزایش 
استفاده  کار  این   برای  توپخانه  آتش  از  می  خواست  او  داد. 
کند؛ اما خیلی از اهداف عراق در برد توپخانه  ایران نبود و 

زدن آنها با توپخانه امکان نداشت.
و  راهنمایی  با  و  بسیار  تحقیق  و  بررسی  از  بعد  حبیب الله 
بتنی بزرگ را  مشورت شفیع  زاده، طرح ساخت یک سکوی 
تهیه کرد و  بیست وپنج کیلومتری وسط هورالعظیم  در عمق 
به فرماندهان قرارگاه ارائه کرد؛ سکویی که بتوانند روی آن 
طرح  این  از  قرارگاه  فرماندهان  کنند.  نصب  دوربرد  توپ 

به شدت استقبال کردند.
 حبیب الله هم آن  را ساخت و یک سیستم توپخانه  دوربرد را 
ناباوری،  بار و در کمال  اولین  برای  روی آن مستقر کرد و 
و  گرفت  آتش  زیر  را  العماره  استان  در  مهم دشمن  اهداف 
آنها زد،  به  را  تلفات و خسارات زیادی  تمام،  با غافل گیری 
شهر های  موشک باران  و  بمباران  زیادی  مدت  تا  که  طوری 

کشورمان را قطع کردند.
بعد از گذشت ۲۰ سال هنوز هم فرماندهان و سیاست گذاران 

جنگ، از این ابتکار حبیب الله به عنوان یک طرح بسیار مهم، 
خلاق و تأثیرگذار بر وضعیت جبهه و جنگ، یاد می  کنند.

در عملیات کربلای پنج و پس ازآن کربلای هشت هم حبیب 
کریمی و یگان  های توپخانه  اش، آتش بسیار قوی و پرحجمی 
را طراحی و اجرا کردند. در این عملیات، ارتش عراق حدود 
۷۰ هزار کشته و زخمی داد؛ که بنا بر اسناد و شواهد فراوان، 
حبیب الله  بود.  توپخانه  آتش  اثر  در  آن  از  عمده ای  بخش 
از اول جنگ تا کربلای هشت حدود ۸۰ ماه در جبهه بود. 
حبیب الله در کنار این همه کار سخت، بااخلاق و قاطعیت و 
تعداد  فرماندهی و تخصص و تجربه ای که داشت،  صلابت 
بعد ها  تربیت کرد؛ که  را  توپخانه  فرماندهان  از  قابل توجهی 

هرکدامشان نقش مؤثری در توپخانه  سپاه داشتند.
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روحیه  دشمن  با  برخورد  در  حبیب الله  که  می  دانستند  همه 

ای بسیار جنگنده و هجومی دارد. همیشه می  گفت آتش های 
بگیرید،  را  دشمن  نفس  که  کنید  طراحی  را طوری  توپخانه 

نگذارید زنده و سالم از منطقه بروند.
سپاه  توپخانه  فرمانده  زهدی؛  یعقوب  سردار  روایت 

پاسداران در دوران دفاع مقدس
بعد از عملیات کربلای ۸ در بانه در قرارگاه شهید بروجردی 
تلفنی با آقای شفیع زاده صحبت می کردم، متوجه شدم صدای 
درنمی آمد.  صدایش  اصلًا  و  است  گرفته  شفیع زاده  آقای 
ایشان هم کسی نبود که خودش را بیازد یا در یکجایی کم 
این  در  ولی  داشت  را  هیبتش  و  روحیه  آن  همیشه  بیاورد. 
گفتم  است.  غمگین  و  گرفته  خیلی  که  کردم  احساس  تلفن 
چی شده؟ گفت حبیب الله کریمی شهید شده، کمرم شکست.

بود.  گذاشته  تأثیر  ایشان  در  خیلی  کریمی  آقای  شهادت   
آقای شفیع زاده دوستان و نزدیکانی زیادی مثل مهدی باکری 
گرفته  را  ایشان  این قدر  ولی  بودند  شده  شهید  که  داشت 
آخر  به  دنیا  او  برای  مثل اینکه  یعنی  بودم؛  ندیده  غمگین  و 

رسیده بود.
که  بود  این صورت  به  هم  کریمی  نحوه شهادت حبیب الله   
از  گسترده ای  سطح  در  عراق   ۸ کربلای  عملیات  در  ظاهراً 

عوامل شیمیایی جدید مثل سیانور استفاده کرده بود.
برای  بودند.  مستقر  )ع(  علی  امام  قرارگاه  همان  در  اینها   
آقای  بود.  تشکیل شده  عملیات جلسه ای  جمع بندی وضعیت 
حبیب الله کریمی به اتفاق آقای نوشادی که مسئول ستاد گروه 

توپخانه ۶۳ خاتم الانبیاء )ص( بود، در آن جلسه بودند.
جلسه  از  می شود.  تمام  جلسه  شب   ۱۲ ساعت  نزدیک های 
بیرون می آیند تا با یک خودرو جیپ به مقر تطبیق خودشان 
امام علی ۱۰۱۵  قرارگاه  با  تطبیق خودشان هم  مقر  بروند. 

کیلومتر فاصله داشت.
جلو  که  مقدار  یک  می شوند  شلمچه  منطقه  وارد  وقتی 
می فهمند  بعد  است،  غیرعادی  اوضاع  که  می بینند  می روند، 

که عراق شیمیایی زده است.
 آقای نوشادی به حبیب الله کریمی می گوید از منطقه خارج 
شویم ولی حبیب الله کریمی می گوید نه کجا برویم، بچه ها در 
مقر تطبیق هستند ما باید برویم ببینیم وضعیتشان چطور است.

به محل تطبیق می روند، جلوی دژبانی که می رسند می بینند 
سنگری  تطبیق،  مقر  داخل  می روند  افتاده اند،  دربان ها  که 
داشتند که زیرزمین بود، داخل آن سنگر می روند و می بینند 
آنها خوابیده و در حال  از  آنجا هستند. یک عده  بچه ها  که 
بیدار  را  آنها  یکی یکی  می کنند؛  شروع  بودند،  استراحت 

می کنند و از سنگر بیرون می آورند.
تأثیر  تحت  که  هم  کریمی  حبیب الله  رفت وآمدها،  این  در 
شیمیایی قرارگرفته بود، ظاهراً موقع ورود یا خروج، سرش 
دست  از  را  تعادلش  و  می خورد  سنگر  ورودی  تیرآهن  به 
همچنین  و  شیمیایی  اثر  در  و  می افتد  بی هوش  می دهد، 
جراحتی که از ناحیه سر برایش ایجادشده بود، شهید می شود.

مدت  خانمش  است.  شیراز  در  هم  کریمی  حبیب الله  مزار 
زیادی در شیراز پیش مادرش بود، بعداً او را به اهواز آورده 

بود.
اتفاقاً در آن سفری که خانمش را به اهواز آورد، من با ایشان 
بودم. با یک استیشن از راه ایذه به اهواز رفتیم. خانه ایشان 
در آبادان توپ خورده و سوراخ شده بود، ولی تا عملیات 
اتاق  آن  در  یخچال  یک  که  داشت  اتاقی  یک   ،۸ والفجر 
بود و یک وقت هایی ما به عنوان منزل بین راهی از آن استفاده 
حبیب الله  و  شفیع زاده  آقای  با  وقت ها  بعضی  می کردیم. 

کریمی می رفتیم آنجا استراحتی می کردیم.
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حال و هوای نوجوان شهید با خواندن دل نوشته های شهید چمران
صادق مهدی برزی از شهدای عملیات »والفجر یک« است که 
زمان شهادت فقط ۱۸ سال داشت ولی دلنوشته ها و دعا های 
او همچون سرمشق عارفانی است که هیچ پناهگاهی به جز 

خدا نیافته اند.
تا  بود که   ۱۳۴۴ آذر سال  هفتم  متولد  مهدی برزی«  »صادق 
سوم متوسطه در رشته علوم تجربی درس خواند و با شنیدن 
رها  را  مشق  و  درس  زمان،  حسین  ناصر«  من  »هل  صدای 
کرد و به عنوان بسیجی عازم جبهه شد. صادق در عملیات 
والفجر یک در فکه، ۲۲ فروردین سال ۶۲ در سن ۱۸ سالگی 
به شهادت رسید و البته برادرش، فخرالدین مهدی برزی که 
پنج سال کوچکتر بود جای خالی برادر را پر کرد که او نیز 
در عملیات بیت المقدس ۲ در ماووت عراق در بهمن سال 

۶۶ در سن ۱۷ سالگی به شهادت رسید.
امام خمینی )ره( از رزمندگان دفاع مقدس به عنوان عارفانی 
یاد می کردند که ره صد ساله را یک شبه رفتند و سفارش پیر 
جماران این بود که وصیت نامه های شهدا را بخوانید. صادق 
نیز یکی از آن ها بود که دلنوشته هایش همچون نسخه عارفان 

برای سالکان طریق راهگشا و درس آموز است.
آورده  دلنوشته هایش  از  یکی  در  مهدی برزی  صادق  شهید 
است: »شنیده بودم که مادر ادیسون به پسرش نصیحت کرده 
بود که هر گاه غمی دلت را گرفت، هر چه می دانی بر روی 
کاغذ بنویس و آن را بلند بخوان و سپس کاغذ را پاره کن و 
به دور افکن ولی من چه کنم که نمی دانم چه بر روی کاغذ 
بنویسم. آنگاه که چمران و بهشتی و رجایی و باهنر هر یک 
بر پیمانی که با خدا بسته بودند، وفا کردند، به نظر من دنیا 

برای آن ها بهشت شد و از آن همه غم فارغ شدند. 
می خواستم مانند چمران بگویم که همدرد علی )ع( هستم و 
همچون علی )ع( که شب های زیادی را در نخلستان ها سر 
او  مانند  که غمی  بگویم  می کشید،  فریاد  و  می کرد  در چاه 

می خواهم  کجا؟  من  و  کجا  )ع(  علی  که  می بینم  اما  دارم، 
برای  چیزی  اما  است،  پر  درد  از  دلم  چمران  مانند  بگویم 
برای  اما  بزنم،  مثال  او  شبیه  بتوانم  شاید  من  ندارم.  گفتن 
و  نرفته ام  میدان جنگ  در  هم  بار  یک  حتی  که  منی  همچو 
عظیم  درد  یک  نگرفته ام،  بر کف دست  برای خدا  را  جانم 
ولی  بروم  راهی  به  بخواهم  من  که  این  آن  و  حکمفرماست 

موانع مادی، همه و همه مانع این حرکت من باشند«.

مصطفی  شهید  به  خطاب  یک  والفجر  عملیات  شهید  این 
زیرا  نیست،  کم  هم  من  غم  بگویم  »اگر  نوشت:  چمران 
راه  این  در  کم  چه  که  بودی  غمگین  و  رفتی  را  راهت  تو 
گام برداشته ای ولی من که می خواهم حتی به این راه وارد 
شوم ولی موانع نمی گذارند، چه کنم؟ اگر دل همه، با گفتن 
گفتار ها و غم های دلشان تسکین می یابد، باید بگویم دلم از 

این گفتار ها سنگین تر می شود«.
صادق مهدی برزی همچنین در یکی از دلنوشته هایش اینگونه 
به خطبه ۱۹۳ نهج البلاغه معروف به خطبه متقین پرداخته و 
نوشته است: »گاهی به فکر خطبه علی )ع( می افتم که متقین 
تنشان  در  جان  لحظه ای  می توانستند  اگر  که  هستند  کسانی 
قرار نمی گرفت. بعضی مواقع حس می کنم که دوست دارم 
آن چه را که دارم در راه حق فدا کنم؛ از این که این جان 
افسرده ام؛ دل شکسته ام و  به من داده، شاد می شوم ولی  را 
یکسره غوطه  مادی  این محیط  در  باید  من  غمناکم که چرا 
نجات  ساحل  به  را  دستم  لحظه ای  حتی  نتوانم  و  باشم  ور 

برسانم«.
چه  »اگر  می نویسد:  اینگونه  و  کرده  شکایت  خود  از  او 
چمران دلش را با یاد خدا پر کرده بود و دلش را از هر چه 
غیر خداست خالی، غم من از این است که چرا من نمی توانم 
از این همه مادیات بگسلم و به او بپیوندم. خدایا! اگرچه من 

ناتوانم و نمی توانم احساسات خود را بر روی کاغذ بیاورم 
ولی تو خود از درون من آگاهی. ای خدایی که قلب به من 
دادی! چشم و گوش و آگاهی به من دادی! تو خود از همه 
به  امید  ولی  گنهکارم  بسیار  من  اگرچه  آگاهی؛  من  اعضای 
رحمت تو دارم و در عین حالی که از آتش دوزخ و عذابت 
به  امید  و  بسته ام  لطفت دل  به شفقت و  بیمناکم ولی  بسیار 

رحمتت دارم«.
صادق مهدی برزی، نفر اول ایستاده از سمت چپ

این بسیجی که در ۱۸ سالگی به محبوبش رسید، همواره خود 
را در پیشگاه الهی می دید و لذا نوشت: »خدایا! اگرچه قلب 
من از درک حقایق قاصر است ولی از تو عذر می خواهم که 
با این قلب و چشم و گوش و بدن نحیفم پیش تو آمده ام و 
منِ نیازمند به درگاه تو بی نیاز رو آورده ام ولی چه کنم که 
جز تو پناهی نیست و جز تو یاری ندارم. جز تو به که پناه 
برم و جز تو از چه یاری بخواهم ولی تو که خود از لطفت 
هیچگاه مرا بی بهره نگذاشته ای. این بار قلب مرا فقط و فقط 

از خودت پر کن و از آنچه غیر توست، پاک ساز«.
عاشقان  همه  برای  درسی  نیز  سرافراز  شهید  این  دعا های 
فرهنگ شهادت و ایثار است که می گفت: »خدایا! ما در تنگنا 
و در پرتگاهیم. خدایا! مرا از آنچه که شیطان برای جلوگیری 
از  بازدار. خدایا! وجود مرا  به تو فراهم می کند،  از رسیدن 
از  من  زبان  خدایا!  کن.  سوزان  به خودت  عشق  و  خودت 
نیایش و سپاس تو قاصر است. خدایا! گویی دهان من را قفل 
و دستم را زنجیر و قلمم را شکسته اند و گویی دیگر حس 
درک  مرا  احساسات  خود  تو  و  بگویم  را  چیزی  که  ندارم 
می کنی. خدایا! اگر در من نفاقی هست، تو خود اصلاح کن 
و اگر در من شرکی هست، تو خود پاک کن که من قدرت 
من  به  تو  که  این  از  من  و  ندارم  را  تو  آتش عذاب  تحمل 

غضب کنی، تحمل ندارم«.

آگهی مفقودی
کلیه مدارک خودرو برگ سبز، سند کمپانی، 
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مدیرکل بنیاد مسکن استان قزوین خبر داد:

 اجرای ۱۵۷۰ طرح عمرانی، نوسازی ۷۰ 
هزار واحد روستایی، صدور ۷۵۰۰ سند 

شهری و ۶۵ هزار سند روستایی

حضرت آیت الله مکارم شیرازی گفتند: ایراد کنندگان »مذهب« 
را با »تعصبات مذهبی« و افکار انحرافی اشتباه کرده اند، زیرا 
هنگامی که دستورهای مذاهب را مورد بررسی قرار دهیم می 
بینیم همه برای سعادت انسان آمده اند، اگر چه با گذشت زمان 

تکامل یافته اند.
به سوالی در  نوشتاری   حضرت آیت الله مکارم شیرازی در 
پاسخ  ادیان«  پیروان  بین  جنگ  و  اختلاف  »سرچشمه  مورد 

دادند و گفتند:
پرسش :

دین  آیا  چیست؟  ادیان  پیروان  میان  جنگ  و  اختلاف  علت 
موجب نزاع و درگیری نیست؟!

پاسخ اجمالی:
بعضی از نویسندگان غربی، مذاهب را موجب تفرقه و جنگ 
میان بشر دانسته اند، اما باید توجه داشت: اولا: اختلافات، در 
حقیقت میان پیروان و مخالفان مذهب صورت گرفته، و جنگ 
میان پیروان مذاهب مختلف نیز به خاطر تعلیمات مذهبی آنها 
نبوده است. ثانیاً: درجوامعی که مذهب بر چیده شده، جنگ ها 

به صورت وحشتناک تری گسترش یافته است. ثالثاً: مذاهب 
آسمانی بر اثر خاصیت ضد نژاد پرستی، باعث از میان رفتن 
جنگ هایی شدند که از این امور سرچشمه می گرفت. رابعاً: 
تعدادی از جنگ های مذاهب برای آزادی انسان ها بوده است.

پاسخ تفصیلی:
بعضی از نویسندگان غربی به ادیان و مذاهب ایراد گرفته اند 
که: آنها موجب تفرقه و نفاق میان افراد بشر شده اند و خون 
های  تاریخ، جنگ  زیرا  ریخته شده؛  راه  این  در  زیادی  های 
خواسته  ترتیب،  این  به  و  دارد.  خاطر  به  را  فراوانی  مذهبی 
بدانند.  نزاع  و  جنگ  مایه  را  آنها  و  محکوم  را  مذاهب  اند 
پیروان  میان  در حقیقت  اختلافات  داشت:اولًا:  توجه  باید  اما 
راستین و حقیقی مذاهب نبوده، بلکه میان »پیروان« و »مخالفان« 
مذهب صورت گرفته است، و اگر مشاهده می کنیم در میان 
پیروان مذاهب مختلف نیز جنگ و ستیزهایی رخ داده، نه به 
خاطر تعلیمات مذهبی آنها بوده است، بلکه، به خاطر تحریف 
با  آسمانی  مذاهب  آمیختن  و  ناروا  های  تعصب  مذاهب، 

خرافات صورت گرفته است.

ثانیاً: امروز، مذهب )یا لااقل تأثیر مذهب( از قسمتی از جوامع 
بشری بر چیده شده در حالی که می بینیم جنگ ها به صورت 
وحشتناک تری گسترش یافته است. و با ابعاد وسیع تر و شدت 

بیشتر، در نقاط مختلف دنیا ادامه دارد.
آیا اینها به خاطر مذهب است؟! یا این که روح سرکش جمعی 
از انسان ها سرچشمه واقعی این جنگ ها است؟ منتهی یک 
روز در لباس مذهب، روز دیگر در لباس مکتب های سیاسی 
و اقتصادی، و روزهای دیگر در قالب های دیگر خودنمائی 

می کند.
بنابراین، مذهب در این میان گناهکار نیست، این افراد سرکش 
هستند که گناهکارند و آتش جنگ ها را به بهانه های گوناگون 

شعله ور می سازند.
اثر خاصیت ضد  بر  ثالثاً: مذاهب آسمانی »مخصوصاً اسلام« 
از مرزهای  بسیاری  نژاد پرستی و ملیت پرستی، سبب شدند 
هائی  جنگ  و  شوند  چیده  بر  ای  قبیله  و  جغرافیائی  نژادی، 
که از آنها سرچشمه می گرفت، طبعاً از میان رفت و به این 
زندگی  تاریخ  از  پرتو مذهب  در  ها  از جنگ  قسمتی  ترتیب 

بشر حذف شد.
به علاوه، روح صلح و دوستی و اخلاق و عواطف انسانی که 
مورد توجه همه مذاهب آسمانی بوده است، اثر عمیقی در کم 

کردن خصومت ها و نفرت های اقوام مختلف داشته و دارد.
رابعاً: یکی از رسالت های مذاهب آسمانی آزاد ساختن طبقات 
به همین دلیل، جنگ هائی  محروم و رنجدیده بوده است، و 
در میان پیامبران و پیروان آنها با ستمگران و استثمار کنندگان 

همچون فرعون ها و نمرودها در می گرفته است.
ها  انسان  بخش  آزادی  جهاد  حقیقت  در  که  ها  جنگ  این 
بلکه  نبودند  عیب  مذاهب  برای  تنها  نه  شدند،  می  محسوب 
پیامبر  آیند، درگیری هایی که  به حساب می  آنها  نقطه قوت 
اسلام)صلی الله علیه وآله( با مشرکان عرب و رباخواران »مکّه« 
از یک سو، و با قیصرها و کسری ها از سوی دیگر داشت، همه 
از این قبیل بودند.این ایراد کنندگان »مذهب« را با »تعصبات 
که  هنگامی  زیرا  اند؛  کرده  اشتباه  انحرافی  افکار  و  مذهبی« 
دستورهای مذاهب را مورد بررسی قرار دهیم می بینیم همه، 
یک هدف را تعقیب می کنند و همه برای سعادت انسان آمده 

اند، اگر چه با گذشت زمان تکامل یافته اند.
از  باران هستند که  دانه های  ادیان آسمانی همچون  در واقع 
آسمان نازل می گردد دانه های باران همه حیاتبخش هستند، 
ولی، هنگامی که روی زمین های آلوده می ریزند که یکی شور 
است و دیگری تلخ به رنگ ها و طعم های مختلف درمی آیند 
این اختلافات مربوط به باران نیست بلکه مربوط به این زمین 
آنها کامل  منتها روی اصل تکامل، آخرین  آلوده است،  های 

ترین آنها است. )۱(

آیت الله العظمی مکارم شیرازی مطرح کردند:

اشتباهی که دامن ایرادکنندگان به مذهب را گرفته است تقدیر معاون سیاسی استانداری 
کردستان از عملکرد شرکت نفت استان 

در تامین سوخت مطلوب
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری کردستان، در بازدید 
از انبار شرکت نفت سنندج، از تلاش ها و عملکرد شایسته مدیر 
و کارکنان شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کردستان 
در زمینه تامین و توزیع به موقع سوخت مورد نیاز استان تقدیر 

کرد.
به  اشاره  با  آقای  ورمقانی  از سنندج،  ما  به گزارش خبرنگار 
اهمیت تامین سوخت در فصول مختلف سال، به ویژه در فصل 
به  توجه  »با  داشت:  اظهار  نوروزی،  تعطیلات  ایام  و  زمستان 
ناترازی موجود در بحث انرژی در سطح کشور، عملیات تامین 
و توزیع سوخت مورد نیاز تمامی بخش های تولیدی، کشاورزی، 
نیروگاه، خانوار و... در زمستان سال گذشته به بهترین نحو ممکن 

انجام شد که این تلاش ها قابل تقدیر است.«
را  استان  در  نوروزی  مسافران  همچنین حضور چشمگیر  وی 
یادآور شد و افزود: »خوشبختانه با تلاش و برنامه ریزی مناسب 
شرکت پخش منطقه کردستان، خدمات مطلوبی در حوزه تامین 
و  مسافران  به  نوروزی  تعطیلات  ایام  در  نیاز  مورد  سوخت 

شهروندان ارائه شد.«
در ادامه این بازدید، مهندس جهانبخش نوکانی، مدیر شرکت 
از  گزارشی  کردستان،  منطقه  نفتی  فرآورده های  پخش  ملی 
تامین،  جمله  از  مختلف  زمینه های  در  شرکت  این  عملکرد 
کمی  و  کیفی  کنترل  نفتی،  فرآورده های  توزیع  و  نگهداری 
مبارزه  و  پیشگیری  مصرف کنندگان،  به  ارسالی  فرآورده های 
با قاچاق فرآورده های نفتی، مکانیزه نمودن فعالیت ها و تامین 
سوخت واحدهای صنعتی، کشاورزی و تولیدی استان ارائه کرد.

به شرایط خاص جغرافیایی استان و  با اشاره  نوکانی  مهندس 
شبانه روزی  تلاش های  و  زحمات  صعب العبور،  نقاط  وجود 
رانندگان ناوگان حمل و نقل سوخت منطقه کردستان را بسیار 
و  تامین  راستای  »در  گفت:  و  کرد  توصیف  حساس  و  مهم 
توزیع مطلوب فرآورده های نفتی، با فعالیت 6 شرکت حمل و 
نقل و 240 دستگاه نفتکش، روزانه بیش از 5 میلیون لیتر انواع 
فرآورده های نفتی در سطح استان جهت تامین سوخت مورد نیاز 
بخش های کشاورزی، صنایع، نیروگاه سیکل ترکیبی سنندج و... 

توزیع می گردد.«
وی همچنین به اقدامات صورت گرفته در حوزه پدافند غیرعامل 
و ایمنی در تاسیسات انبار نفت سنندج پرداخت و تشریح کرد: 
»نصب سیستم کولینگ و فومینگ بر روی مخازن ذخیره سازی، 
لیتری ذخیره سازی آب، تهیه دو  احداث دو مخزن ۱۱ میلیون 
دستگاه ماشین اطفای حریق، نصب دوربین مداربسته، احداث 
پارکینگ نفتکش ها جهت جلوگیری از تجمع نفتکش در اطراف 
این  متولی در  با سازمان های  برگزاری جلسات مستمر  انبار و 

زمینه از جمله مهم ترین اقدامات انجام شده است.«
این بازدید با ابراز رضایت معاون سیاسی استانداری کردستان 
از عملکرد کلی شرکت نفت منطقه و تاکید بر ادامه این روند 
در جهت خدمت رسانی هرچه بهتر به مردم استان به پایان رسید.    

سنندج -خبرنگار نسیم

سرپرست اداره کل راهداری  استان مرکزی :

 ایام نوروز ۶۰ اکیپ گشت راهداری در 
سطح جاده های استان  در آماده باش 

کامل مستقر بودند
استان  ای  جاده  نقل  و  و حمل  راهداری  کل  اداره  سرپرست  
مرکزی در جلسه ستاد هماهنگی خدمات سفر که در استانداری 
مرکزی برگزار شد از استقرار ۱20 نیروی انسانی در قالب 60 
اکیپ گشتی در سطح جاده های استان در ایام پایانی سال و اجرای 

طرح نوروزی خبر داد .
روح الله محسن زاده افزود :علاوه بر استقرار  این 60 اکیپ به 
نفر  صورت سه شیفت کاری در سطح جاده های استان، 420 
نیروی انسانی نیز برای وارد عمل شدن در صورت نیاز در حالت 

آماده باش کامل قرار داشتند .
وی با اشاره به اقدامات پیشگیرانه انجام شده با توجه به پیک سفر 
در ایام پایانی سال  گذشته، افزود: پویش نه به تصادف از آغاز 
رسمی طرح نوروزی، فعالیت های راهداری با هدف ارتقای ایمنی 
راه ها، رفع نقاط حادثه خیز، خط کشی معابر و تجهیز اکیپ های 
امدادی به صورت کامل اجرایی شد.وی با اشاره بر نظارت دقیق 
ناوگان حمل و نقل عمومی، متذکر شد: بازرسی از شرکت های 
و  نرخ های مصوب  مطابق  بلیت  پیش فروش  کنترل  مسافربری، 
ارزیابی فنی و ایمنی خودروهای مسافربری در دستور کار قرار 
گرفته بود تا مسافران با خیال آسوده سفر کنند.سرپرست اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی همچنین از 
خبر  بین راهی  رفاهی  خدمات  مجتمع های  بر  مستمر  نظارت 
داد و گفت: این واحدها پیش از شروع سفرها بازرسی شد تا 
کاستی های احتمالی برطرف و خدمات مطلوبی به شهروندان ارائه 
شود.محسن زاده در ادامه به آماده سازی راهدارخانه های سراسر 
استان نیز اشاره کرد و افزود: راهدارخانه ها برای اسکان اضطراری 
مسافران در شرایط بحرانی تجهیز شد تا در صورت بروز حوادث 

جاده ای یا آب وهوایی، امکان امدادرسانی سریع فراهم باشد.
با  برون سازمانی  و  درون  متعدد  جلسات  کرد:  خاطرنشان  وی 
محوریت برنامه ریزی برای بهبود خدمات حمل و نقل و سوخت 
نیز برگزار شد تا تمامی دستگاه های اجرایی هماهنگ و آماده ارائه 
خدمات به مسافران نوروزی باشند.سرپرست اداره کل راهداری 
انجام شده در حوزه راهداری اشاره  اقدامات  به  استان مرکزی 
کرد و گفت: اجرای ۱۳50 کیلومتر خط کشی راه ها پیش از شروع 
پیچ  شامل  حادثه خیز  نقطه   ۱2 ایمن سازی  نوروزی،  سفرهای 
ضامنجان، تقاطع روستای حسین آباد و بغدادی و تقاطع روستاهای 
اجرای  نقطه ای،  روشنایی  احداث  با  مشهدالکوبه  و  فارسیجان 
تابلوی  بتنی )نیوجرسی( نصب 400 مترمربع  4 کیلومتر حفاظ 
تعمیر  ایمنی،  تابلوهای  انواع  عدد   ۳000 از  بیش  و  اطلاعاتی 
و نصب ۳ کیلومتر حفاظ فلزی )گاردریل( و 200 عدد چراغ 
چشمک زن از مهم ترین اقداماتی بوده که پیش از ایام سفرهای 
به  »نه  به پویش  اشاره  با  نوروزی صورت گرفت .محسن زاده 
تصادف« با شعار محوری »شیش دونگ برانیم« در استان مرکزی  
گفت: تیم پویش از 26 اسفند ۱40۳ تا ۱4 فروردین ۱404 در 
کیلومتر 2۱ مسیر برگشت بزرگراه اراک-سلفچگان فعال بود و 
برنامه های متنوعی از جمله آموزش  رانندگی ایمن به مسافران، 
تشویق  بومی،  هنرمندان  با حضور  هنری  و  فرهنگی  برنامه های 
کودکان به مشارکت در فرهنگ سازی رانندگی ایمن، توزیع ۱0 
هزار قلم اقلام آموزشی شامل کتاب های کودک، نوشت افزار و 
بروشور، پذیرایی افطاری در ایام ماه مبارک رمضان با همکاری 
نمایش های  و  فرهنگی  مسابقات  برگزاری  پارک،  قزل  مجتمع 
کودک ارائه شد.وی همچنین با اشاره به فعالیت های رسانه ای در 
این ایام خاطرنشان کرد: در بخش رسانه ای تولید محتوای گسترده 
شامل پوستر، تیزر، اینفوگرافیک و پویانمایی، انتشار محتوا در 
فضای مجازی استانی و ملی، نصب بیلبوردها و بنرهای آموزشی 
در محورهای مواصلاتی صورت گرفت .محسن زاده متذکر شد : 
برای رفع خستگی مسافران نیز 5 ایستگاه صلواتی در ایام پایانی 
تعطیلات در محورهای استان برپا شد تا کاربران جاده ای دقایقی 

برای استراحت در این محل ها توقف داشته باشند.
وی مهم ترین اهداف کلی پویش را کاهش تصادفات جاده ای، 
افزایش آگاهی عمومی، ایجاد فضای شاد و ایمن برای مسافران و 

ترویج فرهنگ رانندگی مسئولانه عنوان کرد.

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان  اصغرگونجی، مدیرکل 
و  عمرانی  پروژه های  وضعیت  آخرین  تشریح  با  قزوین، 
توجه  قابل  پیشرفت  از  استان،  سطح  در  بنیاد  خدماتی 
مسکن  ملی  نهضت  و  مسکن  روستایی،  توسعه  طرح های 

خبر داد.
وی با بیان اینکه استان قزوین دارای ۸۱5 روستای دارای 
بالای  روستا   6۸۱ تعداد،  این  از  گفت:  است،  خانوار 
هادی  طرح  دارای  همگی  که  دارند  جمعیت  خانوار   20
مصوب و اجرایی هستند. حتی در برخی از روستاهای زیر 
20 خانوار نیز طرح هایی برای بهبود وضعیت زیرساخت ها 

تهیه شده است.
گونجی افزود: تاکنون برای ۷۹۹ روستا طرح هادی تهیه 
در  شده اند.  بازنگری  طرح ها  نیز  روستا   ۷۷0 در  و  شده 
مجموع، ۱5۷0 مورد طرح تهیه و یا بازنگری شده اند که 
بنیاد  اهتمام  نشان دهنده  برنامه ریزی،  پوشش  میزان  این 

مسکن به توسعه متوازن مناطق روستایی است.
اجرای  به  اشاره  با  قزوین  استان  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
طرح های هادی در سطح روستاها گفت: تا به امروز طرح 
هادی در 5۳4 روستا اجرایی شده که 2۷5 مورد آن ها به 
اجرای طرح های  پیشرفت  میانگین  رسیده اند.  کامل  پایان 
هادی در استان به ۷۹ درصد رسیده که نسبت به میانگین 

کشوری )6۷ درصد(، ۱2 درصد بالاتر است.
وی در ادامه با اشاره به برنامه های بنیاد مسکن در زمینه 
هزار   ۹4 مجموع  از  کرد:  بیان  روستایی،  مسکن  توسعه 
واحد مسکن روستایی موجود در استان، بیش از ۷0 هزار 
شده اند.  مقاوم سازی  و  نوسازی  درصد   ۷5 معادل  واحد 
 5 سود  با  کم بهره  تسهیلات  از  بهره گیری  با  طرح ها  این 
نقش  که  شده اند  انجام  ساله   20 بازپرداخت  و  درصد 
مهمی در ارتقاء سطح ایمنی و کیفیت زندگی روستاییان 

داشته اند.
راستای  در  صورت گرفته  اقدامات  به  همچنین  گونجی 
کرد  اشاره  روستاها  در  عمرانی  زیرساخت های  توسعه 
استان  روستای   4۳۳ در  تاکنون   ۱۳۹4 سال  از  گفت:  و 
بر ۳ میلیون و ۷00  بالغ  با مساحت  پروژه آسفالت معابر 
دهیاری ها،  همکاری  با  که  درآمده  اجرا  به  مترمربع  هزار 

بخشداری ها و استانداری انجام شده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع سنددار 
کردن املاک روستایی اشاره کرد و اظهار داشت: تاکنون 
صادر  استان  روستاهای  در  مالکیت  سند  جلد  هزار   65
 ۷500 نیز  نفر جمعیت  هزار   25 زیر  و در شهرهای  شده 
اسناد  این  شده اند.  رسمی  سند  دارای  مسکونی  واحد 
علاوه بر تسهیل مالکیت، به ایجاد امنیت روانی و حقوقی 

برای ساکنان کمک شایانی کرده اند.
مدیرکل بنیاد مسکن استان قزوین با اشاره به ظرفیت های 
 2۸ بر  بالغ  گذشته  سال  در  گفت:  روستاها  گردشگری 
هزینه  روستایی  گردشگری  توسعه  برای  تومان  میلیارد 
شده و دو روستای با بافت باارزش تاریخی نیز شناسایی 

و تحت حفاظت قرار گرفته اند.
وی با اشاره به اقدامات انجام شده در قالب نهضت ملی 
مسکن گفت: بنیاد مسکن استان در این طرح، ساخت 400 
واحد را در دستور کار قرار داده و تاکنون ۱200 واحد 
واحد   24۱6 همچنین  است.  شده  مردم  تحویل  و  تکمیل 
خرداد  پایان  تا  درصد   ۹5 از  بیش  فیزیکی  پیشرفت  با 
دیگر  ۳۸۸ واحد  بود و  بهره برداری خواهند  آماده   ۱404
با پیشرفت 65 درصدی نیز تا پایان سال به اتمام خواهند 

رسید.
نهضت  برای  زمین  تأمین  راستای  در  افزود:  گونجی 
پارسیان،  رشتقون،  شامل  استان  روستای  هشت  در  ملی، 
تأمین  نیاز  مورد  زمین  آبیس  و  آراسنج  تفنگ،  نجم آباد، 
شده و در دو روستا عملیات اجرایی آغاز شده است. در 
سایر روستاها نیز مراحل تملک زمین در حال انجام است 

تا پس از نهایی شدن، ساخت واحدها آغاز شود.
در  سند  جلد   ۳۷00 نمادین  صدور  به  اشاره  با  وی 
مسکن  تأمین  در  مسکن  بنیاد  گفت:  استانی  مراسم های 
به طور  است.  داشته  مؤثری  اقدامات  نیز  خاص  اقشار 
پوشش  تحت  خانواده های  به  زمین  قطعه   ۹0 نمونه، 
فرزند  دارای  خانواده های  به  زمین  قطعه   ۱۷ بهزیستی، 
به  تعدادی دیگر  بیشتر )طرح جوانی جمعیت( و  و  سوم 

خبرنگاران و سایر اقشار واگذار شده است.
گونجی در ادامه به عملکرد استان در پرداخت تسهیلات 
اشاره کرد و گفت: در سال گذشته ۸000 واحد در استان 
مسکن  ساخت  درصدی   5 تسهیلات  دریافت  سهمیه 
و  معرفی  بانک ها  به  واحد   ۷500 که  داشتند  روستایی 
تاکنون حدود 6500 واحد موفق به دریافت تسهیلات و 

آغاز عملیات اجرایی شده اند.
مهاجرت  کاهش  بر  طرح ها  اجرای  تأثیر  درباره  وی 
مهاجرت  میزان  از  دقیق  آمار  هرچند  گفت:  روستاییان 
خدمات  ارائه  قطع  به طور  اما  نیست،  اختیار  در  معکوس 
کیفیت  بهبود  و  شغلی  فرصت های  ایجاد  زیرساختی، 
مهاجرت  مؤثر در کاهش  از عوامل  زندگی در روستاها، 

به شهرها بوده است.
توسعه  پیش روی  چالش های  به  اشاره  با  پایان  در  وی 
گرچه  گفت:  کم برخوردار  اقشار  برای  روستایی  مسکن 
پرداخت وام 400 میلیون تومانی با سود پایین و کمک های 
بلاعوض از سوی نهادهایی مانند کمیته امداد و بهزیستی 
این  قیمت ها،  شدید  رشد  به  توجه  با  اما  می شود،  انجام 
تسهیلات بعضاً برای ساخت کامل یک واحد کافی نیست. 
 60 حد  در  کوچک  واحدهای  ساخت  دلیل،  همین  به 
مترمربع در اولویت قرار گرفته تا پاسخگوی نیاز گروه های 

هدف باشد.       قزوین - خبرنگار نسیم
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و  اراضی  ثبتی  وضعیت   تکلیف  تعیین  قانون  هیات  رای  آگهی 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

املاک  و  اسناد  ثبت  در  مستقر  تکلیف  تعیین  هیات  برابرآراء صادره 
تایید  ذیل  متقاضیان  معارض  بلا  مالکانه  تصرفات  سنندج  شهرستان 
گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 15 
روز جهت اطلاع عموم آگهی میگردد در صورتی که اشخاص نسبت 
از  میتوانند  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضیان  مالکیت  سند  صدور  به 
محل  در  الصاق  تاریخ  از  روستاها  در  و  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ 
تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول  نمایند بدیهی است در صورت 
صورت  در  است  بدیهی  نمایند  ثبت  اداره  تحویل  اخذ  گواهی  و 
طبق  مالکیت  سند  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای 
متضرر  مراجعه  مانع  مالکیت  سند  صدور  شد  خواهد  صادر  مقررات 

به دادگاه نیست .
امین  محمد  فرزند  راستین  پروین  خانم  بنام  یکبابخانه  1-ششدانگ 
 3147 پلاک  مربع  متر   45/5 ششدانگ  مساحت  به  سنندج  صادره 

فرعی از 1326 اصلی بخش یک منطقه 2 سنندج 
تاریخ انتشار نوبت اول :1404/1/30 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/2/14 

هیوا احمدیان 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 2 سنندج  م الف 5744

****
عرضه  و  تولید  از  حمایت  و  ساماندهی  قانون  حدود  تحدید  آگهی 

مسکن مصوب )۱۳۸۸ (
الحاق  قانون  مقررات  اجرای  در  ذیل  مشروحه  املاک  اینکه  به  نظر 
موادی به قانون ساماندهی و حمایت از تولید عرضه و مسکن مصوب 
به  دیر  شهرستان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  طرف  از   1388/12/2
نموده  مالکیت  سند  متقاضیان درخواست صدور  از طرف  نمایندگی 
 2 بند  متقاضیان در اجرای  بلامنازع  و  مالکانه وبلامعارض  و تصرفات 
توجه  با  لذا  است  گردیده  رای  صدور  به  منجر  قانون  یک  ماده  از 
آئین   7 ماده  از  بند ب  اجرای  آنها در  سابقه تحدید حدود  به عدم 
نامه اجرایی قانون فوق الذکر جهت اطلاع عموم الصاقی و عملیات 
حضور  با  محل  در  ذیل  شده  تعیین  تاریخ  شرح  به  حدود  تحدید 

خواهد  عمل  به  مجاورین  و  املاک  صاحبان  و  مسکن  بنیاد  نماینده 
آمد و عدم حضور مانع انجام عملیات تحدید حدود نخواهد شد 

1- پلاک 2108/1969 نرگس بازیاری ششدانگ یکبابخانه به مساحت 
289/43 متر مربع واقع در دوراهک تحدید حدود 1404/02/23

اعتراض  ملک  اصل  به  نسبت  اشخاصی  میدارد  اعلام  بدینوسیله  لذا 
نسبت  که  اشخاصی  و  آگهی  این  انتشار  با  الصاق  تاریخ  از  دارند 
تنظیم  تاریخ  از  دارند  اعتراض  ارتفاق  وحقوق  حدود  تحدید  به 
صورتمجلس تحدید حدود ظرف مدت بیست روز باید اعتراض خود 
به اداره ثبت اسناد و املاک دیر تسلیم نمایند  را به صورت مکتوب 
دادخواست  دیر  ثبت  به  اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  ظرف  و 
خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست 
اینگونه  به  رسیدگی  نماید  تسلیم  دیر  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  ابه 
در  است  بدیهی  بود  خواهد  نوبت  از  خارج  دادگاه  در  اعتراضات 
صورت عدم وصول اعتراض در مود مقرر و یا تحویل گواهی عدم 
ثبتی  عملیات  دیر  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  ابه  تقدیم دادخواست 

بارعایت مقررات تعقیب خواهد شد
تاریخ انتشار 1404/01/30

و  اسناد  ثبت  اداره  رئیس  یوسفی-  نصار  عبدالعزیز  الف    م   /  30
املاک شهرستان دیر

****
و  ازتولید  وحمایت  ساماندهی  قانون  به  موادی  الحاق  قانون  آگهی 

عرضه مسکن مصوب ۱۳۸۸/۱2/2 
بدینوسیله در اجرای بند دوم ماده یک قانون الحاق موادی به قانون 
نامه  آیین   10 ماده  و  مسکن  و  عرضه  تولید  از  حمایت  و  ساماندهی 
قانون  یک  ماده   2 بند  موضوع  هیات  از  صادره  آراء  آن  اجرایی 
مستقر در واحد ثبتی شهرستان دیر مربوط به متقاضیانی که در اجرای 
قانون فوق الذکر تقاضای ثبت نمودهاند به شرح ذیل جهت اطلاع 

عموم آگهی می شود
یکباب  ششدانگ  گنخکی  احمد   1403/10/24 مورخ   2955 1-رای 
اعلام  بدینوسیله  لذا  ابدان  در  واقع   2114 پلاک  از  قسمتی  مغازه 
میدارد اشخاصی نسبت به اصل ملک اعتراض دارند از تاریخ الصاق 
انتشار این آگهی و اشخاصی که نسبت به تحدید حدود و حقوق  با 
حدود  تحدید  صورتمجلس  تنظیم  تاریخ  از  دارند  اعتراض  ارتفاق 

ظرف مدت بیست روز باید اعتراض
دیر  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  به  مکتوب  صورت  به  را  خود 

دیر  ثبت  به  اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  ظرف  و  نمایند  تسلیم 
دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم و گواهی تقدیم 
دادخواست به اداره ثبت اسناد و املاک دیر تسلیم نماید رسیدگی 
بدیهی  بود  نوبت خواهد  از  اعتراضات در دادگاه خارج  اینگونه  به 
تحویل  یا  و  مقرر  مود  در  اعتراض  وصول  عدم  صورت  در  است 
دیر  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  ابه  تقدیم دادخواست  گواهی عدم 

عملیات ثبتی بارعایت مقررات تعقیب خواهد شد. 
تاریخ انتشار: 1404/01/30

31 / م الف   اقدام کننده زهرا مکاریان
عبدالعزیز نصار یوسفی

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دیر
از طرف، محمدتقی کمالی مطلق

*****
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
 1403/12/21 مورخ   1403603180200  17399 شماره  رای  برابر 
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
انصاری  مهین  خانم  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  کلاچای 
به  سلیمان  مسجد  از  صادره   543 شناسنامه  شماره  به  محمد  فرزند 
شماره ملی 1971290440 در ششدانگ یک قطعه زمین مشجر وبنای 
از  قسمتی  مسکونی  کاربری  مربع  متر   477/37 مساحت  به  احداثی 
قریه  در  واقع  اصلی   303 از  فرعی   623 پلاک  به  فرعی   73 پلاک 
هراتبر لپاسر بخش 29 گیلان از مالکیت رسمی سابق شرکت سرمایه 

گذاری گروه فراب محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند و میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
انقضای مدت مذکور  بدیهی است در صورت  نمایند.  تقدیم  قضایی 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد
تاریخ انتشار نوبت اول 1404/01/30

اسناد  ثبت  رئیس    225 الف  1404/2/14  م  نوبت دوم  انتشار  تاریخ 
واملاک کلاچای- نادر عیوضی صالح 

با حضور مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کهگیلویه و بویراحمد ؛

ظرفیت های توسعه سوخت رسانی وعرضه فرآورده های نفتی در شهرستان لنده
 مورد بررسی وتبادل نظر قرار گرفت

به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه کهگیلویه وبویراحمد جلسه  کارگروه ستاد سوخت در 
سپاه،  فرمانده  فرماندار،  حضور  با  لنده  شهرستان  فرمانداری 
شهردار، امور عشایر ، مدیریت و جمعی از کارکنان شرکت 

برگزار گردید.
نفتی   های  فرآورده  پخش  ملی  مدیرشرکت  خشایی  سالار    
منطقه کهگیلویه و بویراحمد ضمن تقدیر و تشکر از اعضای 
 ، لنده  فرماندار  حضور  با  شهرستان  سوخت  ستاد  کارگروه 
شهرستان  در  رسانی  سوخت  روند  از  گزارشی  ارائه  ضمن 
و  شرکت  کارکنان  روزی  شبانه  زحمات  با   : داشت  اظهار 
ونقل  حمل  ناوگان  و  جایگاهدار  مستمر  فعالیتهای  مجموعه 
درحال  ومطلوب  موقع  به  سوخترسانی   ، نفتی  های  فرآورده 
شده  انجام  ریزی  برنامه  با  و  باشد  می  هموطنان  به  انجام 
سوخت مورد نیاز خانوارهای روستایی  ، عشایری و مناطق 

صعب العبور بصورت جهادی ارسال گردید .
وجوی  جغرافیایی  شرایط  به  باتوجه  افزود:  خشایی  مهندس 
شهرستان ، برنامه ریزی دقیق وکامل در خصوص توزیع بموقع 
سوخت  انجام و هیچ گونه کمبودی درخصوص ذخیره سازی 
وتوزیع انواع سوخت وجود ندارد و از همکاری دستگاهها ، 
ادارات و سازمانهای مرتبط تقدیر و تشکر می نماییم وفعالیت 
های توزیع سوخت خانوارهای روستایی و عشایری ، مصرف 
و  صنایع   ، طبیعی  گاز  فاقد  خانوارهای  و  ء  جز  کنندگان 
الکترونیکی عرضه که  عمرانی موجود در شهرستان بصورت 
باعث صرفه جویی در زمان ، هزینه شهروندان و کاهش قاچاق 

سوخت بوده است .
اهمیت  بیان  با  لنده  فرماندارشهرستان  تقوی  محمد  سید 
پایدار  وعرضه  مصرف  مختلف  بخشهای  در  سوخت  توزیع 
فرآورده های نفتی در سطح شهرستان ، ضمن تقدیر وتشکر 
از اقدامات سوخترسانی مدیریت وکارکنان شرکت ملی پخش 
گره   : گفت  بویراحمد  و  کهگیلویه  منطقه  نفتی  فرآورده های 
باید  ومسئولان  ماست  همه  وظیفه  مردم  مشکلات  از  گشایی 
با مدیریت صحیح دراین راه گام بردارندو فعالیت در تمامی 
بایستی  و  نیست  بردار  تعطیل  و  ادامه  جوی  مختلف  شرایط 

دقیق در  بررسی  با  باشد که  این  بر  متولی  تلاش سازمانهای 
فعالیت های  به رفع موانع احتمالی جهت  اسرع وقت نسبت 
واقعی  کنندگان  مصرف  به  سوخت  تا  اقدام  سوخترسانی 

تخصیص داده شود.

فرماندار شهرستان لنده افزود: مصرف کنندگان عمده ، جزء 
وخانوارهای نفت سفید سوز فاقد شبکه گاز شهری در سطح 
هیچ  بحمدا...  که  است  بوده  وفوع  به  وحومه  شهرستان  این 
گونه کمبود سوختی در حوزه گزارش نگردیده است و وظیفه 
همه ما مسئولان ، تکریم ارباب رجوع واحترام گذاشتن و راه 
انداختن مسائل کاری آنها در چارچوب قانون می باشد و با 
توجه به افزایش راههای مواصلاتی شهرستان سعی و تلاشمان 
بر این باشد با بررسی دقیق و شناسایی سرمایه گذار توانمند 
بخش خصوصی توان سوخت رسانی به همشهریان را با رعایت 

کامل موارد ایمنی افزایش نماییم .
در پایان جلسه فرمانده سپاه شهرستان ،  شهردار مرکز شهر، 
مدیر امور عشایر شهرستان و جمعی از کارکنان شرکت ملی 
می  که  پرداختند  گفتگو  و  بحث  به  نفتی  فرآورده های  پخش 
شرف  مردم  به  خدمت  و  شهروندان  حقوق  جهت  بایست 
،سازمانهای مرتبط تمام تلاش و توان کاری را انجام نمایند و 

کارگروه ستاد سوخت شهرستان می بایست در جهت احیای 
نماید و سرمایه  انجام  را  تمام تلاش خود  مردم شریف  حق 
گذاری توانمند جهت ارائه خدمات سوخترسانی به هموطنان 
با رعایت کامل دستورالعمل های قانونی به شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی معرفی گردد .
قبل از جلسه ستاد سوخت شهرستان ، مدیر شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه کهگیلویه و بویراحمد بازدید میدانی 
شریف   مردم  و  سوخت  فروش  عامل   ، سوخت  جایگاه  از 
روستا، پروژه های عمرانی شهرستان و دیدارهایی با امام جمعه 

مرکز شهرستان و رئیس دادگستری شهرستان داشتند .
سید هدایت محمودی امام جمعه شهر لنده  با تقدیر از زحمات 
و تلاش های مدیر و کارکنان شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه کهگیلویه و بویراحمد گفت :زحمت و تلاش شما 
چون بصورت استمراری است و انقطاعی ندارد چندان مشهود 
و تصور  آید  می  کمتر  به چشم  ها  اینگونه خدمت  و  نیست 
کنیم اگر چند روز فرآورده های نفتی به مردم نرسد یا سوخت 
روستاها در فصل سرما وقفه کوتاهی ایجاد شود آن وقت است 
که اهمیت شرکت ملی پخش و کارکنان آن شناخته می شود 
و شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی  یکی از دستگاهها ی 
خدمت رسان موفق بوده که هیچ گونه شکایت و کمبودی در 

خصوص عملکرد مشاهده نگردید .
رضا رستم نژاد رییس دادگستری شهرستان لنده ضمن مطلوب 
ارزیابی نمودن عملکرد شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفت : امروز فشار دشمنان از یکسو و برخی محدودیت های 
یاری  برای  مردم  تک  تک  دیگر،وظیفه  سوی  از  شده  ایجاد 
سنگین  را  ایران  اسلامی  جمهوری  مقدس  نظام  به  رساندن 
دستگاههای  اندرکاران  دست  و  مسئولین  طبیعتا  و  نماید  می 
و  دارنند  حساستری  نقش  خصوص  این  در  رسان  خدمت 
به  خدمت  خاطر  به  کهخداوند  فرصتی  از  بایستی  ماها  همه 
برده و  بهره را  ،نهایت  مردم قهرمان و سلحشور عنایت داده 
بتوانیم رضایت خداوند متعال و مردم عزیز را جلب نمائیم و 
از عملکرد شایسته و مطلوب مدیریت و کارکنان شرکت ملی 

پخش فرآورده های نفتی تقدیر و تشکر می نماییم .
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استان هااستان ها
آمادگی شرکت توزیع برق استان گلستان 

برای حمایت از سرمایه گذاران در جهت  

توسعه زیرساخت های انرژی  

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان گلستان با اشاره 
سرمایه گذاری  »سال  عنوان  به   ۱۴۰۴ سال  نام گذاری  به 
داشت:  اظهار  رهبری،  معظم  مقام  سوی  از  تولید«  برای 
توسعه  با  دارد  آمادگی  استان  برق  نیروی  توزیع  »شرکت 
های  نیروگاه  علی الخصوص  انرژی  زیرساخت های 
در  خصوصی  بخش  سرمایه گذاران  یاری  از  تجدیدپذیر، 

تولید و استفاده بهینه از منابع برق حمایت کند.
سیداحمد موسوی در دیداری نوروزی با آیت الله طاهری و 
مجلس  در  گلستان  استان  نمایندگان  غراوی،  آخوند  کمال 
سال  عملکرد  از  گزارشی  ارائه  ضمن  رهبری،  خبرگان 

گذشته، به بررسی برنامه های آتی این شرکت پرداخت.
پایدار  برق  تأمین  اهمیت  به  اشاره  با  نشست،  این  در  وی 
مسئولان  مستمر  حمایت های  لزوم  بر  پیش رو،  تابستان  در 
استان تأکید کرد و خواستار تعامل بیشتر در راستای بهبود 
تعامل  لزوم  بر  تأکید  با  ادامه  در  شد.وی  خدمات رسانی 
کرد:  تصریح  اجرایی  و  گیر  تصمیم  نهادهای  بین  سازنده 
یکی  عنوان  به  گلستان  استان  برق  نیروی  توزیع  شرکت 
نیروگاه های تجدید  اندازی  از شرکت های پیشرو در راه 
پذیر در کشور تمام تلاش خود را برای رفع ناترازی انرژی 
توسعه شبکه های برق رسانی و رفع چالش های مرتبط با 
تأمین برق پایدار با تمام توان آماده خدمت به مشترکین و 

هم استانی های می باشد.
در ادامه، نمایندگان خبرگان استان، ضمن تقدیر از تلاش های 
مدیران و کارکنان صنعت برق استان، بر ضرورت برخورد 
قاطع با متخلفان مصرف برق و تسهیل فرآیند تولید انرژی 
پیشنهاد  و  تأکید  سرمایه گذاران  و  مردم  توسط  خورشیدی 
دادند که جامعه وعاظ و روحانیون مردم را به صرفه جویی 
در  بهینه  مصرف  فرهنگ  تا  کنند  ترغیب  برق  مصرف  در 

سطح جامعه نهادینه شود.
در پایان این دیدار، نمایندگان مجلس خبرگان رهبری ضمن 
حمایت از برنامه های توسعه ای صنعت برق استان، بر لزوم 
تعامل سازنده بین نهادهای اجرایی و مذهبی برای ارتقای 

فرهنگ مدیریت مصرف تأکید کردند.
گرگان - خبرنگار روزنامه  نسیم

کارناوال شادی در البرز به مناسبت 
روز طبیعت برگزار شد

و  گردشگری  فرهنگی،  میراث   کل  اداره  سرپرست 
با  شادی  کارناوال  برگزاری  از  البرز  استان  دستی  صنایع  
و  بهاری  گل های  نماد  با  غول پیکر  عروسک های  اجرای 
با  زینالی  داد.نادر  خبر  استان  این  در  اقوام  عروسک های 
اشاره به این رویداد اظهار داشت: کارناوال شادی پس از 
اجرای برنامه های شاد در بوستان امید آغاز شد و با حرکت 
دهکده  در  دستی  صنایع   نمایشگاه  و  جشنواره  سمت  به 
میراث  اداره کل  یافت.سرپرست  ادامه  باغستان  تفریحی 
فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی استان البرز با بیان اینکه 
در  خانواده ها  حضور  برای  مناسب  فرصتی  طبیعت  روز 
کنار یکدیگر است، تصریح کرد: این برنامه با هدف ایجاد 
فضای شاد و تأثیر مثبت بر روحیه شهروندان برگزار شد.او 
افزود: با توجه به اینکه استان البرز به عنوان »ایران کوچک« 
در  شادی  کارناوال  برپایی  با  شد  تلاش  می شود،  شناخته 
چند نقطه شهر، لحظاتی خوش برای خانواده ها و شهروندان 
اداره کل  کرد:  تأکید  شود.زینالی  فراهم  طبیعت  روز  در 
با  البرز  استان  صنایع دستی  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث 
فرهنگی،  میراث   محترم  وزیر  خط مشی های  از  بهره گیری 
استاندار محترم و امام جمعه محترم، برنامه های متنوعی را 
برای ایجاد نشاط در میان شهروندان و گردشگران اجرا کرده 

است.                          خبرنگار البرز

مشارکت شرکت های
پره صیادی در نوار ساحلی

برای  شنی  استخرهای  ایجاد  با  صیادی  پره  شرکت های 
تکثیر طبیعی، نقش مهمی در پرورش ماهی ها ایفا کرده اند.

به  امسال   ۱۴۰۰ سال  در  قطعه   ۸ از  استخرها  این  تعداد 
قریب به ۳۰ استخر رسیده است و برخی از شرکت ها اقدام 
نموده اند.  بیشتر  تکثیر  برای  دوگانه  استخرهای  احداث  به 
پیش بینی می گردد با توجه به تعداد مولدین رهاسازی شده 
در این استخرها، بیش از ۱۰ میلیون قطعه بچه ماهی تولید 

و در دریا رها سازی شود.
برابر تعهدات سالانه تولید و رهاسازی بچه ماهیان تجاری 
از مراکز  بر اساس تعداد مولدین اخذ شده  استان گیلان، 
بازسازی ذخایر این استان، فقط از گونه ماهی سفید بیش 
از ۱۲۰ میلیون قطعه در مصب رودخانه های استان، به ویژه 

رودخانه مادر سفید رود، رهاسازی می گردد.
در برنامه مؤثرسازی بازسازی ذخایر امسال شیلات گیلان، 
علاوه بر رودخانه سفید رود، در چهار رودخانه دیگر نیز 
بخش  که  کوچ(  رود  )گونه  سفید  ماهی  بچه  تولید  برای 
اصلی درآمد صیادان پره را تأمین می کند، اقدام به تأمین 
اختصاصی  استخر  و  انکوباسیون  لاین  است.  شده  مولد 
انصاری  شهید  بازسازی  مراکز  در  رودخانه ها  این  تولید 
سیاهکل  دریایی  ماهیان  ذخایر  بازسازی  مرکز  و  رشت 

راه اندازی گردیده است. 
این اقدامات می تواند در سال های آینده توان بهره برداری 
حال  در  دهد.  افزایش  را  رودخانه ها  ساحلی  نواحی  در 
صیادی  پره  شرکت های  در  ماهی  صید  بیشترین  حاضر، 
آستانه و زیبا کنار رشت انجام می شود، که این موفقیت به 
نشان دهنده  که  می شود  مربوط  سفید  ماهی  مولدین  تأمین 

اهمیت تأمین مولدین از رودخانه های استان است.

سبک معماری و شهرسازی ایرانی
مقدمه:

از  ایرانی  شهرسازی  و  معماری 
تا کنون دستخوش تحولات  دیرباز 
هر  است.  شده  بسیاری  تغییرات  و 
کرده  پیشرفت  یکدیگر  درکنار  دو 
انطباق صورت  در  سعی  همواره  و 
زندگی  و  معماری  سبک  با  شهری 
فرهنگ  است.  داشته  وجود  مردم 

غنی و تاریخچه و اقلیم سرزمین پهناور ایران تاثیر بسزایی 
بر سبک معماری و شهرسازی این مرز و بوم گذاشته است. 
تحلیل  و  بررسی  با  دارد  نظر  در  پژوهش  این  رو  این  از 
شکلگیری معماری و شهرسازی سبک ایرانی و روند ایجاد 
و توسعه شهرها بپردازد. در این پژوهش از نظر ماهیت و 
روش کار، پژوهشی توصیفی-تحلیلی می باشد. اطلاعات 
از طریق مطالعه اسناد، گزارش ها، مقالات و منابع اینترنتی 
گرفته  ای صورت  کتابخانه  به روش  و  اسنادی  مطالعه  با 

است.
ریشه معماری ایرانی:

حرمت  و  شخصی  زندگی  ایران  مردم  باورهای  از  یکی 
آن بوده که این امر به گونه ای معماری ایران را درون گرا 
اندام های  دهی  سامان  با  ایرانی  معماران  ساخته است. 
ساختمان در گرداگرد یک یا چند میانسرا، ساختمان را از 
جهان بیرون جدا می کردند و تنها یک هشتی این دو را به 
هم پیوند می داد. خانه های درونگرا در اقلیم گرم و خشک، 
همچون بهشتی در دل کویر هستند، فضای درونگرا مانند 

آغوش گرم بسته است و از هر سو رو به درون دارد.
مانند خانه،  ابنیه ای  و  آثار  انکار  غیرقابل  معماری  ویژگی 
به  مربوط  غیره  و  حمام  کاروانسرا،  مدرسه،  مسجد، 
آن است که ریشه ای عمیق در  گرایانه  خصوصیت درون 

مبانی و اصول اجتماعی -فلسفی این سرزمین دارد.
 خودبسندگی:

نیاز  مورد  ساختمایه  می کردند  تلاش  ایرانی  معماران 
به دست می آوردند و چنان  از نزدیک ترین جاها  خود را 
دیگر  به ساختمایه جاهای  نیازمند  که  ساختمان می کردند 
با  ساخت  کار  گونه  بدین  باشند.  »خودبسنده«  و  نباشد 
شتاب بیشتری انجام می شده و ساختمان با طبیعت پیرامون 
خود »سازگارتر« درمی آمده است و هنگام نوسازی آن نیز 

همیشه ساختمایه آن در دسترس بوده است.
معماران ایرانی بر این باور بودند که ساختمایه باید »بوم 
آورد« یا »ایدری« )اینجایی( باشد. به گفته دیگر فرآورده 
)محصول( همان جایی باشد که ساختمان ساخته می شود 
بهره گیری  محلی  امکانات  از  است  شدنی  که  آنجا  تا  و 

شود.
یک  از  را  بهترین  جمشید  تخت  ساخت  در  نمونه  برای 
کان )معدن( در نزدیکی دشت مرغاب به دست می آوردند 
را  سنگ  این  می رساندند.  پارسه  به  چوبی  ارابه های  با  و 
بیشتر برای روکش دیوارهای ستبر خشتی به کار می بردند. 

فرآوردن خشت نیز کاری بسیار ساده بوده است.
نیارش: 

کار  به  بسیار  ایران  گذشته  معماری  در  »نیارش«  واژه 
و  ساختمان  فن  ایستایی،  دانش  به  نیارش  می رفته است. 

ساختمایه )مصالح( شناسی گفته می شده است.
معماران گذشته به نیارش ساختمان بسیار توجه می کردند 
اندازه های  »پیمون«،  نمی دانستند.  زیبایی جدا  از  را  آن  و 
بدان  که  نیازی  در خور  هرجا  در  که  بود  یکسانی  خردو 
بود به کار گرفته می شد. پیروی از پیمون هرگونه نگرانی 
میان  از  ساختمان  نازیبایی  یا  نااستواری  درباره  را  معمار 
در  چیره دست  چندان  نه  گلِکار  یک  چنان که  می برده، 
روستایی دور افتاده می توانست با به کار بردن آن، پوشش 
گنبدی را به همان گونه انجام دهد که معمار کار آزموده 
و استاد پایتخت، معماران همراه با بهره گیری از پیمون و 
تکرار آن در اندازه ها و اندام ساختمان را بسیار گوناگون 
از کار در می آورند هیچ دو از ساختمانی یکسان کار در 
یک  از  گرچه  داشت  را  خود  ویژگی  یک  هر  و  نمی آید 

پیمون در آنها پیروی شده بود.
نتیجه گیری: 

فرد  به  منحصر  های  ویژگی  از  عرفانی  و  ریاضی  منطق 
ایرانی  معماران  گرایش  و  نفوذ  است.  ایران  معماری  در 
به حیاط ، باغ ها ، دهلیزها ، ایوان ها و آلاچیق هایی که 
سرآگلیوها را احاطه کرده اند ، از مدت ها قبل بخشی از 
منطق ایرانیان بوده است. سبک های معماری ایرانی بسیار 
گسترده و صاحب سبک جهان هستند. سایر ویژگی های 
نقاط جهان  با سایر  ایرانی در مقایسه  سبک های معماری 
سبک  برجسته  است.نکات  برخوردار  ای  ویژه  جایگاه  از 
های معماری ایرانی مانند ایوان های طولانی ، طراحی زیبا 
باعث شکوه معماری  بلند محاسبات صحیح  ، ستون های 

ایرانی در جهان شده است.
*شاهین پور ابراهیمی نالکیاشری

کارشناس شهرسازی و معماری شهرداری شلمان

گام تاریخی در همدان؛ سند هگمتانه کلید حفاظت از تمدن

محوطه باستانی هگمتانه، پایتخت کهن مادها، در سال ۱۴۰۳ 
به فهرست میراث جهانی یونسکو پیوست و حالا با رونمایی 
حضور  با   ۱۴۰۴ فروردین   ۲۵ در  آن  رسمی  ثبتی  سند  از 
و  حقوقی  حفاظت  برای  بزرگ  گامی  قضاییه،  قوه  رییس 

جهانی این گنجینه تاریخی برداشته شده است.
 محوطه باستانی هگمتانه، یکی از کهن ترین و ارزشمندترین 
بیست وهشتمین  به عنوان   ۱۴۰۳ سال  در  ایران،  تاریخی  آثار 

اثر ایران در فهرست میراث جهانی یونسکو به ثبت رسید.
این ثبت جهانی نه تنها نقطه عطفی در حفظ و معرفی میراث 
فرهنگی ایران به جهانیان بود، بلکه گامی بزرگ در راستای 
پایتخت  به عنوان  همدان  تاریخی  و  فرهنگی  جایگاه  ارتقای 

تاریخ و تمدن ایران زمین محسوب می شود.
نخستین  به عنوان  سال،  هزار  سه  از  بیش  قدمتی  با  هگمتانه، 
تابستانی  پایتخت  سپس  و  مادها  دوره  در  ایران  پایتخت 
هخامنشیان، اشکانیان و ساسانیان، گنجینه ای بی نظیر از تمدن 

و فرهنگ ایرانی را در خود جای داده است.
ثبت جهانی این محوطه، نتیجه سال ها تلاش و پیگیری مستمر 
کارشناسان میراث فرهنگی و همکاری نهادهای مختلف بود 
که نشان دهنده تلاش ایران برای حفاظت از میراث فرهنگی 

است.
 ۲۵ دوشنبه  روز  در  هگمتانه  محوطه  ثبتی  سند  از  رونمایی 
اژه ای،  محسنی  حجت الاسلام  حضور  با   ،۱۴۰۴ فروردین 
رییس قوه قضاییه، و هیات عالی قضایی در همدان، لحظه ای 

تاریخی برای این شهر و کشور بود.
این سند تک برگ، که عرصه و اعیان سایت جهانی هگمتانه 
را با وسعتی حدود ۳۰ هکتار به صورت رسمی به نام دولت 
تثبیت  را  محوطه  این  حقوقی  مالکیت  نه تنها  کرده،  ثبت 
می کند، بلکه گامی مهم در جهت حفاظت قانونی و پایدار از 

این اثر ارزشمند به شمار می رود.
مختلف،  دستگاه های  بین  هم افزایی  نشان دهنده  رویداد،  این 
فرهنگی،  میراث  وزارت  و  استانداری  قضاییه،  قوه  از جمله 

برای حفظ و حراست از هویت تاریخی ایران است.
اهمیت ثبت جهانی هگمتانه در یونسکو فراتر از یک دستاورد 
توسعه  سوی  به  دریچه ای  موفقیت،  این  است؛  فرهنگی 
اقتصادی، و تقویت هویت ملی و جهانی  گردشگری، رونق 
منحصربه فرد  سازه های  با  است.هگمتانه،  گشوده  همدان 
دوره  از  که  تاریخی  لایه های  و  مادی،  سفال های  اشکانی، 
مخزن  یک  به عنوان  می گیرد،  بر  در  را  معاصر  دوران  تا  ماد 
را  خارجی  و  داخلی  گردشگران  جذب  ظرفیت  تاریخی، 
دارد.ثبت جهانی این محوطه، توجه جهانیان را به ارزش های 
فرهنگی و تاریخی ایران جلب کرده و می تواند به عنوان یک 
باستانی  سایت  این  به  تعرض  و  تخریب  از  حفاظتی،  ابزار 
جلوگیری کند.صدور سند ثبتی هگمتانه نیز از منظر حقوقی 
سال ها  از  پس  سند،  این  دارد.  بسزایی  اهمیت  مدیریتی  و 
پیگیری و تملک بیش از ۲ هزار سند دفترچه ای املاک واقع 
در عرصه هگمتانه، یکپارچگی حقوقی این محوطه را تضمین 
غیرقانونی  تصرف های  و  دخل  از  نه تنها  اقدام،  می کند.این 
جلوگیری می کند، بلکه زمینه ساز اجرای برنامه های حفاظتی 
و مرمتی با نظارت دقیق تر خواهد بود. همکاری دستگاه های 
قضایی، اجرایی، و فرهنگی در این فرآیند، الگویی موفق از 

مدیریت کلان برای حفظ میراث ملی ارائه می دهد.
ایران  تاریخی  آثار  از  برخی  که  شرایطی  در  دستاورد،  این 
در معرض تهدیدات طبیعی و انسانی قرار دارند، نشان دهنده 

عزم ملی برای حفاظت از هویت تاریخی و فرهنگی است.

هگمتانه، به عنوان یکی از معدود شهرهای باستانی جهان که 
تداوم  از  نمادی  کرده،  را حفظ  زیست پذیری خود  همچنان 

تمدن ایرانی در کنار شهرهایی چون رم و آتن است.
در نهایت، این ۲ رویداد مهم، یعنی ثبت جهانی هگمتانه و 
صدور سند ثبتی آن، فرصتی بی نظیر برای بازتعریف جایگاه 
آورده  فراهم  جهان  گردشگری  و  فرهنگی  نقشه  در  همدان 

است.
این موفقیت، نه تنها افتخاری برای مردم همدان و ایران، بلکه 
معرفی  و  حفظ  در  تا  است  آینده  نسل های  برای  انگیزه ای 

میراث فرهنگی خود کوشا باشند.
فرهنگی،  اهمیت  دقیق تر  بررسی  به  گزارش،  این  ادامه  در 
آینده  بر  آن  تأثیرات  و  این رویدادها  اجتماعی  و  اقتصادی، 

همدان و ایران خواهیم پرداخت.
از جمله  آثار جهانی،  برای  ثبتی رسمی  داشتن سند  اهمیت 
محوطه باستانی هگمتانه، در ابعاد حقوقی، حفاظتی، مدیریتی 

و بین المللی قابل بررسی است.
تثبیت مالکیت حقوقی و جلوگیری از تعرض، حفاظت پایدار 
برنامه ریزی،  و  مدیریت  تسهیل  بین المللی،  قوانین  اجرای  و 
جایگاه  تقویت  گردشگری،  توسعه  و  سرمایه گذاری  جذب 
بین المللی و هویت ملی، و همچنین پیشگیری از چالش های 
محوطه  سند  ثبت  ویژگی های  مهمترین  از  آینده  حقوقی 

باستانی هگمتانه است.
سند ثبتی رسمی، مالکیت قانونی دولت بر عرصه و اعیان اثر 
جهانی را به صورت یکپارچه و غیرقابل انکار تضمین می کند.

این سند از دخل و تصرف های غیرقانونی، ساخت وسازهای 
اثر  محدوده  در  خصوصی  مالکیت  ادعاهای  یا  غیرمجاز، 

جلوگیری می کند.
سند  هزار   ۲ از  بیش  تملک  هگمتانه،  مورد  در  مثال،  برای 
یکپارچگی  تک برگ،  سند  یک  به  آن ها  تبدیل  و  دفترچه ای 
حقوقی محوطه را تامین کرده و هرگونه اختلاف مالکیتی را 
رفع می کند.آثار ثبت شده در فهرست میراث جهانی یونسکو 
ثبتی  سند  هستند.  حفاظت  برای  بین المللی  تعهدات  مشمول 
قوانین  دقیق  اجرای  امکان  قانونی،  مبنای  به عنوان  رسمی 
و  باستان شناسی،  مرمتی،  فعالیت های  بر  نظارت  و  حفاظتی 
گردشگری را فراهم می کند.این سند به دولت کمک می کند 
یا  عمدی  تخریب  همچون  احتمالی  تهدیدات  برابر  در  تا 
غفلت، اقدامات قانونی سریع و موثری انجام دهد.سند ثبتی، 
اثر )عرصه و حریم( را مشخص می کند، که  محدوده دقیق 
این موضوع برای برنامه ریزی های حفاظتی، مرمتی و توسعه 
نهادهای  رسمی،  سند  داشتن  است.با  ضروری  گردشگری 
پروژه های  می توانند  فرهنگی  میراث  وزارت  مانند  مسوول 
زیرساختی، همچون ایجاد سایت موزه یا مسیرهای گردشگری 
ببرند.در مورد هگمتانه، سند ۳۰  اطمینان حقوقی پیش  با  را 
هکتاری، چارچوبی روشن برای مدیریت این محوطه فراهم 

کرده است.
خارجی  و  داخلی  سرمایه گذاران  اعتماد  رسمی،  ثبتی  سند 
را برای مشارکت در پروژه های مرتبط با اثر جهانی افزایش 
اثر  از  حفاظت  به  دولت  تعهد  نشان دهنده  سند  می دهد.این 
است و خطرپذیری حقوقی سرمایه گذاری را کاهش می دهد. 
توسعه زیرساخت های گردشگری، همچون  امکان  نتیجه،  در 
افزایش  اثر  اطراف  در  فرهنگی  مراکز  و  موزه ها،  هتل ها، 

می یابد، که به رونق اقتصادی منطقه کمک می کند.
را  اثر  ابزار حقوقی، جایگاه  به عنوان یک  ثبتی رسمی،  سند 
در سطح جهانی تثبیت می کند و نشان دهنده عزم کشور برای 

پایبندی به تعهدات یونسکو است.
این موضوع نه تنها اعتبار بین المللی کشور را تقویت می کند، 
و  محلی  مردم  میان  در  را  ملی  هویت  و  غرور  حس  بلکه 

کشوری ارتقا می دهد.
همدان  تاریخی  اهمیت  از  نمادی  سند  این  هگمتانه،  برای 

به عنوان پایتخت تاریخ و تمدن ایران زمین است.
بدون سند ثبتی، آثار جهانی ممکن است با مشکلات حقوقی 
یا  ملکی  اختلافات  مالکیت،  ادعاهای  همچون  پیچیده ای 

تعارضات قانونی با ساکنان محلی مواجه شوند.
سند رسمی این چالش ها را به حداقل می رساند و زمینه را 

برای مدیریت بلندمدت و بدون تنش اثر فراهم می کند.
همچون  جهانی  آثار  برای  رسمی  ثبتی  سند  مجموع،  در 
هگمتانه، نه تنها یک ابزار حقوقی، بلکه ستون اصلی حفاظت، 
میراث  از  بخشی  به عنوان  آثار  این  معرفی  و  پایدار،  توسعه 

بشری است.
تاریخی  و  فرهنگی  هویت  حفظ  برای  تضمینی  سند،  این 
برای نسل های آینده و ابزاری برای بهره برداری مسوولانه از 

ظرفیت های فرهنگی و اقتصادی اثر است.
رییس قوه قضاییه در رابطه با صدور سند محوطه ثبت جهانی 
شده هگمتانه گفت: همکاری خوب استانداری، نماینده ولی 
خود  و  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان  استان،  در  فقیه 
مردم موجب ثبت جهانی هگمتانه و در نهایت صدور سند ۶ 

دانگ برای این مجموعه شد.
همه  کرد:  اظهار  اژه ای  محسنی  غلامحسین  حجت الاسلام 
کمک کردند و این اتفاق مثبت در حوزه میراث فرهنگی رخ 

داد و ما هم از آن حمایت می کنیم.
وی تاکید کرد: مشکلات و مسائل اینچنینی که با هماهنگی 

بر طرف می شود را نمی گذاریم به عقب بیفتد.
معاون رییس قوه قضائیه و رییس سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور نیز می گوید: این سند پس از پنج سال اقدامات فنی و 
مهندسی و تجمیع ۲ هزار و ۲۰۰ قطعه ملک به صورت تک 

برگی صادر شده است.
عنوان  به  هگمتانه  باستانی  محوطه  کرد:  اظهار  بابایی  حسن 
تاریخی،  میراث  یک  عنوان  به  مادها،  و  هخامنشیان  پایتخت 
بسیار ارزشمند است و همه باید برای حفظ آن تلاش کنند.

استاندار همدان نیز گفت: با صدور سند ۶ دانگ برای محوطه 
آن  مالکیتی  وضعیت  هگمتانه  شده  جهانی  ثبت  و  باستانی 

تعیین تکلیف شد.
اقدامات  انجام  با  افزود: تلاش داریم  حمید ملانوری شمسی 
گردشگری  مقصد  این  جدید  کاوش های  آینده  در  و  مثبت 

کشور را بیش از پیش تقویت کنیم.
استان  دستی  صنایع  و  فرهنگی،گردشگری  میراث  مدیرکل 
به  دست رییس قوه  نیز گفت: سند ۶ دانگ هگمتانه  همدان 

قضاییه به استاندار همدان واگذار شد.
دانگ   ۶ برگی  تک  سند  کرد:  اظهار  معصوم علیزاده  محسن 
هکتار   ۳۰ که حدود  هگمتانه  جهانی  سایت  اعیان  و  عرصه 
ریاست  اژه ای  محسنی  سوی حجت الاسلام  از  دارد  وسعت 

قوه قضاییه به حمید ملانوری استاندار همدان اهدا شد.
به  فراوان سند هگمتانه  از تلاش های  اینکه پس  بیان  با  وی 
صورت یک جا صادر شده است افزود: پس از سال ها تلاش 
و پیگیری اداره  کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
منظور  به  مستندات  و  مدارک  تدوین  و  تهیه  برای  استان 
از  باستانی هگمتانه و پس  اعیان محوطه  تهیه سند عرصه و 
آزادسازی و تملک املاک واقع در عرصه این اثر جهانی در 
قالب ۲ هزار و ۳۱ سند دفترچه ای، خوشبختانه پس از سال ها 
این محوطه دارای سند تجمیعی و تک  از  حدود ۲۸ هکتار 

برگی دولتی شد.
رهاورد:

ثبت جهانی محوطه باستانی هگمتانه در یونسکو و رونمایی 
از سند ثبتی رسمی آن در ۲۵ فروردین ۱۴۰۴، نقطه عطفی 

در تاریخ فرهنگی و حقوقی ایران است.
این دستاورد، نه تنها جایگاه هگمتانه را به عنوان پایتخت کهن 
تثبیت  جهانی  عرصه  در  ایرانی  تمدن  از  گنجینه ای  و  مادها 
قانونی،  یکپارچگی  و  حقوقی  مالکیت  تامین  با  بلکه  کرد، 

آینده ای امن برای حفاظت از این میراث بشری ترسیم کرد.
سند ثبتی رسمی، به عنوان سپری حقوقی، از این اثر در برابر 
گردشگری،  توسعه  برای  را  زمینه  و  کرده  حفظ  تهدیدات 
رونق اقتصادی و تقویت هویت ملی همدان فراهم می آورد.

بلکه  ایران،  تاریخ  شکوه  از  نمادی  نه فقط  اکنون  هگمتانه، 
الگویی از تعهد ملی به حفظ میراث فرهنگی برای نسل های 

آینده است.
و  پاسداشت  برای  را  ما  همگانی  مسوولیت  دستاورد،  این 

معرفی این گنجینه بی نظیر به جهانیان یادآوری می کند.

افتتاح بزرگ ترین تقاطع شهری کشور با هزینه 5هزار  میلیارد تومان
پروژه های  افتتاح  از  شیراز  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
عمرانی به ارزش ۱۶ هزار میلیارد تومان در روز پنج شنبه ۲۸ 
رئیس سازمان  رئیس جمهور و  معاون  با حضور  فروردین ماه 

برنامه و بودجه کشور خبر داد.
دکتر محمد امین اظهار داشت: بر اساس تعهد به شهروندان، 
بسته های  قالب  در  متعددی  پروژه های  ماه  هر  است  قرار 
روز،  این  در  افزود:  برسد.وی  بهره برداری  به  عمرانی 
پروژه هایی از جمله تقاطع شهدای حرم شاهچراغ )ع(، اتمام 
کمربندی  ساماندهی  و  مترو   ۲ خط   ۲ فاز  حفاری  عملیات 

جنوبی شیراز به طول ۱۸ کیلومتر افتتاح خواهد شد.
بزرگراه ها،  غیرهمسطح،  تقاطع های  اینکه  بیان  با  دکترامین 
زیرگذر، روکش آسفالت، خطوط مترو و پروژه های تفریحی 
فراغتی در راستای توسعه و پیشرفت این کلان شهر و ارتقای 
یا در حال  رضایتمندی و رفاه و آسایش شهروندان اجرا و 
شهر  اسلامی  شورای  تلاش  تمام  کرد:  اظهار  هستند،  اجرا 
زندگی  ارتقای  و  رضایت  جلب  شیراز  شهرداری  و  شیراز 

شهروندان است.
سوخت  مصرف  در  تومان  میلیارد   ۳۰۰ از  بیش  سالانه 

صرفه جویی می شود 
معاون فنی و عمرانی شهرداری شیراز با بیان اینکه این تقاطع 
اشغالی  مقطع  سطح  و  مترمربع  هزار   ۵ پل  عرشه  طول  با 
۲۲ هکتار، بزرگ ترین تقاطع شهری کشور به شمار می رود، 
گفت: این پروژه با حذف چهار دوربرگردان ناایمن، از ورود 
کرده  جلوگیری  شهر  مرکز  به  نقلیه  وسایل  غیرکنترل شده 
سوخت  مصرف  در  تومان  میلیارد   ۳۰۰ از  بیش  سالانه  و 

صرفه جویی می کند.
امین با اشاره به اینکه  تقاطع شهدای حرم شاهچراغ )ع( که 
نواب صفوی و  بولوار  امام خمینی )ره(،  بزرگراه  تقاطع  در 
احمد بن موسی )ع( قرار دارد، گفت: این پروژه که یک نقطه 
بحرانی ترافیکی محسوب می شد، با هزینه ای بیش از ۵ هزار 

میلیارد تومان تکمیل شده است.

 معاون فنی و عمرانی شهرداری شیراز اهداف این پروژه را 
تشریح کرد و گفت: تسهیل و هدایت ترافیکی در بلوارهای 
کمربندی،  و  رحمت  محور  در  ترافیکی  بار  کاهش  متصل، 
چهار  حذف  و  )ره(  خمینی  امام  بزرگراه  ایمنی  افزایش 
دوربرگردان ناایمن از جمله اهداف احداث این تقاطع است. 
اینکه در طول ۱۸ کیلومتر مسیر کمربندی، تمام  بیان  با  وی 
نیز  مسیر  داشتند، گفت: در طول  راه  به کمربندی  ها  کوچه 

تجاری های غیر مجاز ایجاد شده بود و عابرین نیز به صورت 
نا ایمن از کمربندی عبور و مرور می کردند که خوشبختانه 

تمام این مشکلات را رفع نمودیم .  
دکترامین با بیان اینکه بار فروشان نیز مشکلات را دو چندان 
کرده بودند، افزود: در طول ۲۸ کیلومتر مسیر، نیوجرسی با 

ارتفاع بلند نصب نمودیم تا ایمنی این مسیر افزایش یابد. 
وی گفت: ۳ میلیارد تومان در سال گذشته و 7 میلیارد تومان 

در امسال جهت ساماندهی کمربندی هزینه شده است. 
مدیرکل عمرانی معاونت فنی و عمرانی شهرداری شیراز، نیز 
در این نشست با تأکید بر نگاه عدالت محور شهرداری اظهار 
شمال  بر  تمرکز  بر  مبنی  تصورات  برخی  برخلاف  داشت: 
نشان دهنده توجه  تقاطع در جنوب شیراز  این  شهر، احداث 

یکسان به تمامی مناطق است.
نهادها،  برخی  بودجه  نبود  وجود  با  افزود:  همتی،  بابک   
شهرداری با مصوبه شورای شهر این مسئولیت را پذیرفت تا 

از حوادث ناگوار در کمربندی جلوگیری کند.
به طور   ۱۴۰۴ فروردین  تا  که  پروژه  این  کرد:  اعلام  همتی 
مسیر،  کیلومتر   ۳۶ آسفالت  با  تاکنون  تکمیل می شود،  کامل 
تردد  کیفیت  ایمنی،  ارتقای  و  زیرساختی  نواقص  رفع 
متوازن  توسعه  در  بلند  گامی  و  بخشیده  بهبود  را  شهروندان 

زیرساخت های شهری شیراز به شمار می رود.
به  اقدام  شهر  شمال  در  شیراز  شهرداری  اگر  افزود:  وی 
ساخت بزرگ ترین زیرگذر شهری می کند در جنوب شهر 
نیز اقدام به ساخت بزرگ ترین تقاطع غیر همسطح در کشور 

می نماید.

تامین قیر نیاز ضروری شهرداری فومن 

روکش  جهت  قیر  تامین  راستای  در  هماهنگی  جلسه 
شهرداری  مشترک  های  حوزه  معابر  از   بخشی  آسفالت 
و راهداری در شهر فومن انجام شد .به گزارش خبرنگار 
های  نماینده شهرستان  معصومی  دکتر  پیگیری  با  نسیم  
فومن و شفت ، جلسه هماهنگی با حضور  مهندس قربانی 
شهردار فومن ،  آقای احمدزاده رییس شورای اسلامی 
شهر و آقای  حمزه پور رییس راهداری فومن با مهندس 
استان  نقل جاده ای  و  و حمل  راهداری  مدیرکل  مرادی 
قیر  تامین  راستای  در  جلسه  این  .در  شد  انجام  گیلان 
جهت روکش آسفالت بخشی از  معابر حوزه های مشترک 
شهرداری و راهداری توافقاتی حاصل شد و مقرر شد  تا 
با  همدلی و هم افزایی ایجاد شده روند اجرای پروژه ها 

سرعت بیشتری بگیرد.
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زهرا خواجوی: 
رکورد من را نمی شود شکست

مهاجم تیم ملی علیه پرسپولیس؛ 
قلی زاده: رویای حضور در لالیگا را دارم

کاویانپور: 

با اوسمار و آن بازیکنان قهرمان می شدیم 
عزت اللهی و نوراللهی را به پرسپولیس بیاورید

مراتب  به  که  کرده ام  تجربه  پرسپولیس  با  را  روزهایی  من 
قهرمانی  ما  اما  بود،  تیم  فعلی  شرایط  از  سخت تر  بسیار 
آوردیم؛ این تیم به راحتی قهرمانی را از دست نمی دهد...

عزت اللهی و نوراللهی را به پرسپولیس بیاورید
عنوان  کسب  برای  رقابت  برتر،  لیگ  پایانی  هفته های  در 
از  بیشتر  بازی ها  به اوج خود رسیده و حساسیت  قهرمانی 
پرسپولیس  که  است  در حالی  این  است.  دیگری  زمان  هر 
همچنان چهار امتیاز با صدر جدول فاصله دارد و کار سختی 
برای رسیدن به جام در پیش دارد. سرخ پوشان پایتخت فقط 
چهار هفته دیگر فرصت دارند تا بازی هایشان را با پیروزی 
پشت سر بگذارند و امیدوار باشند تیم های بالانشین در ادامه 

مسیر لغزش داشته باشند.
در این شرایط با حامد کاویانپور، ستاره سابق پرسپولیس، 
وضعیت  از  او  ارزیابی  تا  داده ایم  انجام  گفت وگویی 
پرسپولیس در هفته های پایانی، عملکرد سرمربیان این فصل و 
نقش مدیریت در افت و خیزهای تیم را جویا شویم. کاویانپور 

در این گفت وگو با صراحت درباره تصمیمات مدیریتی، تأثیر جدایی 
بازیکنان کلیدی، عملکرد گاریدو و کارتال و حتی دغدغه هایش 

درباره آینده فوتبال ایران صحبت کرده است.
چطور  را  لیگ  پایانی  هفته های  در  پرسپولیس  شرایط   *
ارزیابی می کنید و برای این تیم چقدر شانس قهرمانی قائل 

هستید؟
پرسپولیس در طول فصل فراز و نشیب های زیادی را تجربه کرد 
و تغییراتی در کادرفنی را پشت سر گذاشت؛ موضوعی که شاید 
هر  در  افراد  تغییر  من  عقیده  به  اما  نشود  دیده  مهم  ما  در کشور 
جایگاهی تبعات خودش را دارد. در مجموع ما با گاریدو شروع 
نسبتا خوبی داشتیم، اما بنا به دلایلی تصمیم گرفته شد که ایشان 
کنار گذاشته شود. از طرفی پرسپولیس در طول فصل با محرومیت ها 
طبیعی  بحث های  از  جزئی  الیته  که  شد  روبرو  مصدومیت های  و 
فوتبال است. در مجموع ما می توانیم بگوییم جایگاه پرسپولیس با 
توجه به جدایی بازیکنان تاثیرگذار خود در ابتدای فصل، اتفاقاتی 
که رخ داد، میانگین سنی بالای تیم و همچنین فشردگی مسابقات 
که با توجه به حضور تیم در لیگ نخبگان، جام حذفی و لیگ برتر 
ایجاد شد، جایگاه خوبی است. پرسپولیس در بازی با نساجی نشان 
داد حریفی نیست که به راحتی دست از جام قهرمانی بکشد و میدان 

را واگذار کند.
* با توجه به این صحبت ها و با در نظر گرفتن این موضوع 
که حفظ ستاره ها و همچنین اوسمار ویه را می توانست کمک 
باشگاه را تا چه حد در  زیادی به پرسپولیس کند، مدیریت 

مشکلات تیم در این فصل مقصر می دانید؟
قطعا در خانواده بزرگ پرسپولیس نفرات جایگاه خودشان را دارند 
و  هواداران  از  است؛  تعیین کننده  جایگاه خودش  در  هر کسی  و 
پیشکسوتان گرفته تا هیئت مدیره و مدیریت و... . همه اینها مثل 
حلقه های زنجیر می ماند که به هم متصل هستند و در موفقیت یا 
عدم موفقیت تیم های بزرگ نقش دارند. به عقیده من ما نمی توانیم 
حضور بخش خصوصی را نادیده بگیریم؛ ما نمی دانیم که اینها چه 
ببینیم زمان چه  باید  ساختاری را برای باشگاه طراحی کرده اند و 
بنابراین بخش خصوصی، اعضای محترم  چیزی را نشان می دهد . 
هیئت مدیره، تیم فنی که شنیده می شود در جذب سرمربی و بازیکنان 
دخالت دارند، مدیریت تیم و سایر افراد همه در شرایط فعلی نقش 
دارند و اگر مسائل را به صورت حرفه ای رعایت می کردند، قطعا 
پرسپولیس با یک مربی خوب مثل اوسمار یا یحیی گل محمدی و با 
حفظ بازیکنانی که شالکه اصلی تیم بودند، به خیلی مشکلاتی که 
در طول فصل دچار شد، دچار نمی شد. در مجموع من فکر می کنم 
بله، مدیریت نقش تعیین کننده ای داشت و اگر عزیزان در راس هرم 
می توانستند کادری را که آزموده شده بود و بازیکنانی که شناخته 

شده بودند، حفظ کنند، تأثیرگذار بود.
می گویند  بازیکنان  جدایی  زمان  در  افراد  برخی  البته   *
پرسپولیس به شخص متکی نیست. شما چه نظری درباره این 

عقیده دارید؟
اینکه پرسپولیس به شخص متکی نیست درست است اما در فوتبال 
از  فصل  یک  در  را  بازیکنان  از  مجموعه ای  نمی توانید  دنیا  روز 
دست بدهید و خیلی ساده و به پشتوانه یک حرف کلیشه ای از آن 
بگذرید، به خصوص در پوزیشنی مثل دروازه بانی. البته خدا را شکر 
دروازه بان فعلی ما هم یک دروازه بان بین المللی و حرفه ای است 
اما فشار رسانه ها را می بینید. در مجموع نمی توانیم منکر این شویم 
که بازیکنانی که جدا شدند، بازیکنان تأثیرگذاری بودند، مثل آقای 

ترابی. ای کاش می شد این بازیکنان را حفظ می کردند.
* انتقادی به تغییرات در کادرفنی داشتید. فکر می کنید اگر 
گاریدو حفظ می شد، در حال حاضر پرسپولیس شرایط بهتری 

داشت؟
آقای گاریدو مربی ای بود که از اسپانیا آمده بود و به همین دلیل 
من تصور می کردم تیم را دیرتر بشناسد، اما هفته سوم به شناخت 
نسبی خوبی رسید. برخی از فوتبالی ها ایراد می گرفتند که ایشان 
تغییر و تحول زیادی دارد، اما این بخشی از فرهنگ مربیان خارجی 
است که به تمرین طول هفته و رفتار حرفه ای بازیکنان خیلی توجه 

می کنند؛ بنابراین اگر تغییراتی دیده می شد، در راستای نتیجه گیری 
نبرده  حاشیه  به  را  ایشان  که  زمانی  تا  را  گاریدو  آقای  من  بود. 
مصاحبه  در  مسابقات  اوج  در  گاریدو  آقای  داشتم.  قبول  بودند، 
تیمم و  مطبوعاتی خود حرف قشنگی زد و گفت من فقط روی 
بازی های بعدی تمرکز می کنم و فلسفه اش این بود اما خود ما و 
برخی عوامل داخل باشگاه این سرمربی را به جایی رساندیم که 
داخل تیم دنبال جاسوس می گشت که ببیند چه کسی ارنجش را 
از تیم خارج می کند. در واقع تا این حد این بنده خدا را به بیراهه 
بردند. گاریدو اگر همان گاریدوی اول فصل می ماند و شیطنت ها 
انجام نمی شد و تمرکزش صفر تا صد روی تیم بود، مربی خوب و 

با لول و باکلاسی بود.
روی  فشار  باعث  گذشته  هفته های  در  پرسپولیس  نتایج   *
اسماعیل کارتال هم شده است. شما عملکرد این سرمربی را 

چطور ارزیابی می کنید؟
کشور  از  ایشان  دارم.  دوست  را  کارتال  آقای  کاری  سبک  من 
همسایه آمده و طبیعتا شناخت بهتر و خوبی دارد و مشاوره هایی 
هم که به ایشان داده اند، بهتر بوده و رفتار حرفه ای هم داشته است؛ 
برای مثال در بازی با شمس آذر که با شکست تیم همراه بود، حاضر 
اما  بدهد  نتیجه  دادن  دست  از  را  انضباطی  بحث  یک  تاوان  شد 
به آن موضوع  بازی هم  از  بعد  برخورد کند و حتی در مصاحبه 
اما  از فوتبال است،  با این حال برد و باخت بخشی  اشاره نکرد. 
اینکه یک تیم بتواند در بازی سختی مثل نساجی در خانه حریف 
دادن های  از دست  نتیجه  مجموع  در  است.  نشانه خوبی  برگردد، 
آقای کارتال حداقل روی نظر من درباره ایشان تأثیرگذار نبوده و 
من همچنان به عملکرد ایشان ایمان دارم. نکته مهم اینکه می بینیم 
بازیکنان جوانی استفاده می کند که شاید هر  از  با شهامت  ایشان 
مربی ای جرات استفاده از آنها را در این مقطع از فصل و با این 
شرایط جدول نداشت. بنابراین باید به او احترام بگذاریم و برایش 

آرزوی موفقیت کنیم.
* یکی از موضوعات مهم در خصوص پرسپولیس میانگین سنی 
بالای تیم و افزایش سن مهره های مهم تیم است. درباره این 

بحران هم صحبت کنید.
درست است. میانگین سنی پرسپولیس بالای ۳۰ سال است و این در 
فوتبال روز دنیا خوشایند نیست. در قدیم بازیکن به مرز ۳۰ سالگی 
استفاده  او  از  و  پخته شده  او  می گفتند  مربیان  تازه  می رسید،  که 
می کردند، اما واقعیت فوتبال دنیا این نیست. البته ما نمی خواهیم 
کشور  در  اما  کنیم،  مقایسه  دنیا  روز  فوتبال  با  را  خودمان  کاملا 
خودمان هم می بینیم که اتفاقات خوب توسط جوان ها رخ می دهد. 
پرسپولیس باید با حفظ بازیکنان باتجربه ای که می توانند همچنان 
برای تیم ارزنده و کارساز باشند، به سمت جذب جوان های لیگ 
برود. یک اقدام مهم دیگری که باید صورت بگیرد این است که در 
جذب بازیکنان خارجی یک تجدیدنظر صورت بگیرد و با وسواس 
بیشتری بازیکنان را انتخاب کنند. در هر صورت بخش خصوصی 
وارد شده که بار را برای پرسپولیس بردارد، بنابراین باید با دقت 
بیشتر، بازیکنان بهتری بیاورند؛ برای مثال در حال حاضر همه اهالی 
فوتبال از بازیکن ترک تبار پرسپولیس راضی هستند و این دقت باید 

در جذب همه بازیکنان صورت بگیرد.
* البته در کنار موضوعاتی که در خصوص میانگین سنی تیم 
پرسپولیس  معتقدند  از هواداران هم  برخی  مطرح می شود، 
بازیکنانی  و  از ستاره شده  بر خلاف سال های گذشته خالی 

معمولی در اختیار دارد. شما با این موضوع موافقید؟
یک موضوعی فوتبال ما را تهدید می کند و آن هم آینده فوتبال کشور 
است. ما باید به تیم ملی و تیم های پایه نگاه کنیم و ببینیم داریم چه 
کار می کنیم و خطر احساس کنیم. واقعا فوتبال ایران باید ببیند بعد از 
نسل طارمی و آزمون چه اتفاقی رخ خواهد داد؟ ما چند بازیکن در 
چنته داریم؟ پرسپولیس یک تیم پرطرفدار است اما بالاخره بخشی 
از فوتبال یک کشور محسوب می شود و باید خریدهایش را از دل 
لیگ انجام بدهد. اگر قرار باشد ما در فوتبال تغییرات مثبت و اساسی 
انجام ندهیم و ساختارمان را درست نکنیم، هم پرسپولیس و استقلال 
و هم تیم های دیگر دچار مشکل می شوند. البته در حال حاضر هم ما 
در پرسپولیس ستاره ها و بازیکنان نامدار مثل سروش رفیعی و وحید 

امیری را داریم، اما باید قبول کنیم درصد چنین بازیکنانی 
کم شده است. در مجموع پاسخ این سوال این است که ما 
سالیان سال است در فوتبال مان مسیر اشتباهی را می رویم و 
قبول هم نداریم؛ اگر من بیمار باشم و بپذیرم بیمار هستم، به 
دکتر مراجعه می کنم اما در غیر این صورت بیماری همراه 
من می ماند و حال خودم و اطرافیانم را بد می کند. فوتبال 
کشور ما هم الان دچار مشکل است و باید برای حل آن 
اقدام شود. من با این موضوع درباره پرسپولیس موافقم اما 

این به بدنه فوتبال کشور برمی گردد.
در  تأثیرگذار  هافبک  یک  عنوان  به  می خواهم   *
خدابنده لو  محمد  بازی  یک  درباره  ایران  فوتبال 
نگرانی  باعث  که  کنید  صحبت  نیز  او  اخراج های  و 

هواداران شده است.
آقای خدابنده لو قطعا بازیکن خوبی هستند که در پرسپولیس 
حضور دارند و مربی هم از او استفاده می کند، اما یکی از 
ایرادات ما در فوتبال این است که هنوز به این بلوغ فکری 
نرسیدیم که بازیکنان باید بدانند فقط نمی توانند پول حرفه ای بگیرند، 
بلکه باید رفتارمان هم حرفه ای باشد. البته این صحبت فقط شامل 
آقای خدابنده لو نمی شود، ما در ادوار مختلف بازیکنانی داشتیم که 
به این امر مهم توجه نمی کردند که نبودشان به تیم لطمه می زند. این 
هم نیاز به فرهنگ سازی دارد؛ ما در پایه ها به بچه ها می گوییم شما 
حق ندارید یک اوت الکی به بازیکن حریف بدهید یا یک خطای 
بی مورد انجام بدهید. البته این اتفاقات نهایتا یک بخشی از فوتبال هم 
هست و باید این موضوع را هم بپذیریم، اما اگر زیاد تکرار شود، 
باید کادرفنی ورود کند و این مسئله را مورد ارزیابی قرار بدهد و 
با بازیکن جلسه بگذارد. گاهی اوقات بازیکنانی هستند که سطح 
و  نداریم  روانشناسی  به بحث  اعتقادی  ما  اما چون  دارند،  بالایی 
روانشناس کنار تیم مان نیست، از درون بازیکنان خبر نداریم و فقط 
آن لحظه را نگاه می کنیم که در زمین چه کار می کند. خیلی مهم 
است که ما دلایل را مورد ارزیابی قرار بدهیم که این اتفاق نیفتد؛ 
تیمی خوب است که کمترین خطا را داشته باشد و اول اخلاق را 

ببرد و بعد از لحاظ فنی قهرمانی بیاورد.
* در حال حاضر به نظر می رسد پرسپولیس در خط هافبک 
به بازیکنی مثل شما نیاز دارد؛ پستی که بعد از جدایی احمد 

نوراللهی یک خلئی در آن ایجاد شده است. 
در پرسپولیس بازیکنان خوبی مثل سروش و خدابنده لو و... هستند، 
اما بازی در پست هافبک دفاعی یا به قول امروزی ها پست ۶ بسیار 
سخت و تخصصی است و بسیار برای یک تیم تأثیرگذار است. شاید 
هواداری که روی سکو حضور دارد، متوجه نشود بازیکنی که در 
آن پوزیشن بازی می کند، چقدر به درد این تیم می خورد، اما واقعا 
عصای دست یک مربی است؛ مثل آقای باقری در پرسپولیس، آقای 
امید ابراهیمی در استقلال یا مهدی کیانی در تراکتور. اینها بازیکنانی 
بازیکنی  به  پرسپولیس  قطعا  و  بودند  تیم  خدمت  در  که  بودند 
این چنینی نیاز دارد و امیدوارم بتواند در فصل نقل و انتقالات جذب 
کند. من هم در این پست بازی می کردم و اگر مردم از من تعریفی 

می کنند، لطف دارند.
* اگر شما مسئولیت را بر عهده داشتید و دست تان هم باز بود، 

کدام بازیکن را در این پست جذب پرسپولیس می کردید؟
آقای عزت اللهی یک بازیکن تخصصی و در سطح بین المللی در این 
پست است که حتما او را جذب می کردم. البته اگر دستم باز بود، 
احمد نوراللهی را جذب می کردم. جنس احمد نوراللهی که جنس 
پرسپولیس است و آقای عزت اللهی هم اگر علاقمند بود در ایران 
بازی کند، قطعا او را جذب می کردم. نکته مهم اینکه من فکر می کنم 
فوتبالیست ها از جنس فوتبال شان مشخص است که به پرسپولیس 
می خورند یا به استقلال؛ آقای عزت اللهی از آن فوتبالیست هاست 
که جنس فوتبالش به پرسپولیس می خورد. او یک بازیکن جنگجو، 
دونده، درگیر و در عین حال پهلوان منش و بااخلاق و بین المللی 
است. البته من احترام زیادی برای استقلالی ها قائلم و خدایی نکرده 
منظورم این نیست که استقلال این شاخصه ها را ندارد، اما به نظرم 

جنس سعید عزت اللهی قرمز است.
* یکی از حواشی اصلی فوتبال ایران در این روزها، موضوع 
فحاشی به علیرضا بیرانوند در شهرهای مختلف است. درباره 

این اتفاقات چه نظری دارید؟
جدا شدن بازیکنان پرسپولیس و استقلال همیشه حاشیه هایی را به 
همراه دارد، خصوصا اگر بازیکنان از لحاظ کیفیت در سطح بالایی 
باشند. با این حال ما بازیکنانی را داشته ایم که جدا شده اند و حتی 
به تیم رقیب، استقلال، رفته اند اما سعی کرده اند با حاشیه نروند. 
رفتن آقای بیرانوند با حواشی همراه بود که بعضا ناخواسته به آن 
دامن زده می شد و به همین دلیل خیلی بولد شد، وگرنه نهایتا جابجا 
شدن بازیکنان بین تیم ها مسئله آنچنان بزرگی نیست که بخواهد 
یک بازیکن را تا این حد به حاشیه ببرد و به او بی احترامی شود 
یا در مقابل به هواداران یک باشگاه بی احترامی شود. جدایی یک 
کنند  بازیکنان سعی  اگر  انجام شود؛  خیلی حرفه ای  باید  بازیکن 
داشته  تعامل  باشگاه ها  مدیران  و  کنند  رعایت  را  اخلاق حرفه ای 
اینکه خدایی نکرده این حواشی و  باشند، خیلی قشنگتر است تا 

توهین ها وجود داشته باشد.

وینگر ایرانی تیم فوتبال لخ پوزنان در مصاحبه ای تفضیلی اعلام 
این در حالی  بازی کند.  اسپانیا  کرد که دوست دارد در لالیگا 
است که از وی به عنوان یکی از گزینه های مد نظر پرسپولیس 

نام برده می شود.
در  را  قلی زاده  بازی  روتکوفسکی«  »پیوتر  اینکه  محض  به 
رقابت های اروپایی دید، تصمیم گرفت که باید روزی او را به لخ 
پوزنان بیاورد. علی قلی زاده هزینه زیادی برای باشگاه لخ پوزنان 

داشت و در ابتدا ناامیدکننده ظاهر شد.
قلی زاده در این رابطه گفت: مردم فکر می کردند وقتی به لهستان 

بیایم، بلافاصله همه رقبا را نابود می کنم.
جادوی  تا  داشت  زمان  به  نیاز  چرا  می دهد  توضیح  قلی زاده 
این  در  او  دهد.  نشان  لهستان  لیگ  زمین های  در  را  فوتبالی اش 
مصاحبه طولانی به جایی بازمی گردد که همه چیز از آن جا آغاز 

شد.
خیابان ها و سالن های تهران

قلی زاده ادامه داد: مسیر فوتبالم از خیابان شروع شد. آن جا بازی 
کردن را یاد گرفتم. ساعت های زیادی را در خیابان ها می گذراندیم، 
گذر زمان را احساس نمی کردیم. ساعت نمی شمردیم، گل ها را 
برمی گشتیم.  خانه  به  می شد،  تاریک  هوا  وقتی  می شمردیم. 
از فوتبال  به مدرسه رفتم،  این طوری همه چیز شروع شد. وقتی 

خیابانی به فوتسال رو آوردم.
می آییم.  دنیا  به  توپ  با  ما  است.  من  زندگی  فوتبال  افزود:  او 
بچه  وقتی  فوتبال اند.  عاشق  ما،  خانواده  مخصوصاً  و  ایرانی ها، 

بودم، توپ از من جدا نمی شد. حتی با آن می خوابیدم.
وینگر تیم ملی ایران تصریح کرد: همه مردم ایران عاشق فوتبال اند 
و این عشق در خون شان است. در آخرین بازی لیگ بین تراکتور 
و استقلال، ۱۲۰ هزار نفر در ورزشگاه بودند و خیلی های دیگر 
از تپه پشت ورزشگاه بازی را نگاه می کردند، چون بلیت تمام 
شده بود. بله، ما دیوانه فوتبالیم. همه در ایران از خیابان و فوتسال 

شروع می کنند.
او توضیح داد: مربی من در آن زمان محمد گل زاده، ملی پوش 
بازی  زیاد،  دریبل  بود.  فوق العاده ای  مدرسه  بود.  ایران  فوتسال 
سریع در فضای کم، کنترل توپ، تصمیم گیری سریع در شرایط 
دو به یک. ما در ایران عاشق فوتسال هستیم. بهترین تیم آسیا و 
پنجمین تیم جهان هستیم. یکی از بهترین بازیکنان جهان را داریم، 

حسین طیبی، که دوست صمیمی من است.
علی دایی مرا رو به جلو هُل داد

قلی زاده یادآور شد: اما در مقطعی برادرم به من گفت: »باشه، 
اصول اولیه را یاد گرفتی، حالا باید بری سراغ فوتبال«. به باشگاه 
سایپا رفتم، دو ماه تست دادم و در نهایت پذیرفته شدم. در ابتدا 
دفاع چپ بودم، اما بعد مربی ام مرا به وینگر تبدیل کرد و دیگر 
تیم اول  به  همان جا ماندم. در سایپا همه رده ها را طی کردم و 
رسیدم. در ۲۲ سالگی کاپیتان شدم. در فصل آخرم، مربی ام علی 
دایی بود؛ انسان فوق العاده و مربی بی نظیری که مرا واقعاً به جلو 

هل داد. او واقعاً به بازیکنان جوان میدان می داد.
او افزود: در ایران فوتبال خوبی داریم، اما من رؤیای بازی در 
سطح بالاتر، یعنی اروپا را داشتم. فصلی عالی داشتم؛ ۸ گل و 
۷ پاس گل، و جایزه بهترین بازیکن جوان لیگ را گرفتم. قبلًا 
هم پیشنهاد خارجی داشتم. در ۱۷ سالگی باشگاه نایمخن هلند 
خواهانم بود، اما باشگاهم اجازه جدایی نداد. منتظر پیشنهاد بهتر 
شده  پخته  بازیکنی  که  رسید  زمانی  پیشنهاد  آن  بالاخره  بودند. 
بودم. باشگاه شارلروا بلژیک آن زمان مالک ایرانی داشت و چند 
قبلًا در  بودند. کاوه رضایی، که  ایرانی دیگر هم آن جا  بازیکن 
سایپا بود، آن زمان ستاره آن تیم بود و او مرا پیشنهاد داد. دوران 
خیلی خوبی بود. فکر می کردم از آن جا به سطح بالاتری خواهم 
رفت. بعد از دو فصل در شارلروا منتظر انتقال بودم، ولی به دلایل 
مختلف این اتفاق نیفتاد ]او پیشنهادهایی از نانت و بشیکتاش هم 

داشت[. در فوتبال باید شانس هم داشته باشی.
خانواده فوتبالی دارم

برادر  می دانیم.  را  فوتبال  معنی  هرکسی  از  بهتر  ما  خانواده  در 
بزرگ ترم از من بهتر بود. واقعاً شانس تبدیل شدن به یک بازیکن 
بزرگ را داشت. همه خانواده فکر می کردند او ستاره آینده است. 
واقعاً فوق العاده بود؛ سریع، تکنیکی، توانایی با هر دو پا. ولی یک 

مصدومیت بد رؤیایش را نابود کرد.
پدرم از هر دوی ما بهتر بود، اما او هم مجبور شد زود خداحافظی 
گاهی  مادربزرگم  و  پدربزرگ  اما  ندیده ام،  را  بازی هایش  کند. 
می گویند: »علی، تو خوب بازی می کنی، ولی پدرت بهتر بود«. 

ولی من خوش شانس بودم.
یک چیز مشترک بین ما هست: پدرم چپ پا بود، برادرم چپ پا بود 
و من هم چپ پا هستم. حتی پسرم کوروش هم چپ پا است. فقط 
۲۱ ماهه است ولی همین حالا توپ را شوت می کند. در خانه ما 
فوتبال تنها انتخاب است. همسرم هم بازیکن تیم ملی ایران است.

انتقال به لخ پوزنان
او در رابطه با حضورش در تیم فوتبال لخ پوزنان گفت: مردم 
می گفتند قلی زاده خارج از دسترس است. اما لخ پول روی میز 
گذاشت. مصدومیت بدترین چیز برای یک فوتبالیست است. ولی 
من از تجربه ام می گویم همیشه هم این طور نیست. یک بار مصدوم 
شدم و به بیمارستان رفتم. همان موقع یک دختر زیبا هم در همان 
بخش بستری شده بود. شروع کردیم به صحبت و آن قدر خوب 

حرف زدیم که حالا زن و شوهر خوشبختی هستیم!
در لهستان احساس راحتی دارم

قلی زاده در رابطه با زندگی در لهستان تصریح کرد: در لهستان 
را  لخ  قبلًا  است.  فوق العاده ای  کشور  دارم.  دوست  را  همه چیز 
می شناختم چون در اروپا مقابل شان بازی کرده بودم. من همیشه 
درباره  می کنم.  تحقیق  داریم  بازی  آنها  با  که  تیم هایی  درباره 
ناشناخته نیست.  کشورشان هم مطالعه می کنم. لهستان کشوری 
روبرت لواندوفسکی و ووچخ شزنی باعث شده اند همه در دنیا 
چیزی از لهستان بدانند. ما در ایران داستان مهاجران لهستانی را 
هم می دانیم که در جنگ جهانی دوم به ایران آمدند. پس برای من 
سفر به پوزنان سفر به ناشناخته ها نبود. می دانستم کشور مدرن و 
زیبایی است و لخ باشگاهی بزرگ با جاه طلبی است. وقتی مدیر 
برنامه هایم تماس گرفت و گفت چنین پیشنهادی هست، گفتم باید 
دارد.  بازیکنان خوبی  بالاست،  اینجا کیفیت خیلی  امتحان کنم. 
حالا می توانم بگویم که خوشحالم. رختکن برای من مثل خانه 
دوم و خانواده دوم است. لهستان خیلی خوب از ما استقبال کرد، 
مردم مثبت اند، واقعاً کشور زیبایی دارید. صادقانه بگویم، حتی 

بیشتر از بلژیک اینجا را دوست دارم.
وینگر ایرانی لخ پوزنان خاطر نشان کرد: الان خیلی فوتبال نگاه 
نمی کنم، فقط بازی های تیم ملی ایران را می بینم. آخرین بازی ای 
که از تلویزیون دیدم، فینال جام جهانی بود، آرژانتین و فرانسه، 
چون مسی بازی می کرد. می توانم بگویم فوتبال نمی دیدم، فقط 
مسی را می دیدم. همه بازی هایش را تماشا می کردم، چه ساعت 
۸ شب بود، چه ۲ نیمه شب. منتظر آن بازی ها بودم، با آنها زندگی 
می کردم. عاشق تماشای او هستم، با چه راحتی ای حرکت می کند. 

از وقتی رفت پاری سن ژرمن، دیگر فوتبال را دنبال نمی کنم.
آرزوی حضور در لالیگا را دارم

تیم فوتبال پرسپولیس و شخص رضا  به گزارش خبرنگار مهر، 
درویش مدیرعامل این باشگاه بارها اقدام به جذب این بازیکن 
کرده اند که با مخالفت باشگاه لخ پوزنان همراه بوده و بعید است 
که در فصل آینده قلی زاده را در پیراهن پرسپولیس ببینیم چون 
او یک فصل دیگر با لخ پوزنان قرارداد دارد و ممکن است حتی 

راهی لالیگا اسپانیا شود.

دروازه بان تیم ملی فوتبال زنان از نحوه ورود خود به این رشته 
کرد.دفاع  تعریف  جالبی  داستان  دروازه بانی  پست  و  ورزشی 

مشروط شماره یک زنان از شماره یک مردان
ملی  تیم  و  باشگاه گل گهر سیرجان  دروازه بان  زهرا خواجوی، 
از جمله چهره های مطرح و موفق در فوتبال زنان  ایران،  زنان 
است. مسیر پرچالش او از یک انتخاب ناخواسته تا تبدیل شدن 
به یکی از بهترین دروازه بان های ایران، ماجرایی شنیدنی دارد. 
او در گفت وگو با خبرنگار ما از تجربیات خود در دروازه بانی، 
چالش های فوتبال زنان، تأثیر این ورزش بر زندگی شخصی اش 
و آرزوهایش گفته. او حتی به حواشی پیرامون همتای مرد خود، 
علیرضا بیرانوند نیز پرداخته است. مشروح این مصاحبه را در 

ادامه بخوانید:
اگر  آمدی؟  دروازه بانی  و  فوتبال  سراغ  و چطور  * چرا 
اگر  می کنی؟  را  کار  همین  هم  باز  برگردی  عقب  به 

دروازه بان نمی شدی، به نظرت الان چه شغلی داشتی؟
ابتدا وارد فوتسال شدم.  اتفاقی وارد فوتبال شدم.  به طور  من 
به خواست خودم نبوده که دروازه بان شوم. حتی از آب و غذا 
پیشرفته  باعث  فهمیدم  وقتی  نداشت.  فایده  اما  کردم  اعتصاب 
برسم که  بالاترین سطح  به  تا  دادم  ادامه  را  این مسیر  می شود 
گلر اول تیم ملی بود رسیدم. اگر دروازه بان نمی شدم قطعا الان 
هرحال  به  بودم.  فعالیت  مشغول  سینما  هنرمند  یک  عنوان  به 
که  چرا  خوشحالم  گرفتم  ناچار  به  که  تصمیمی  بابت  دلم  ته 
توانستم در آن مسیر حرف زیادی برای گفتن داشته باشم. اینکه 
در دروازه بانی رکوردی در فوتبال زنان زدم که بعد از پنج سال 

هنوز در فوتبال مردان شکسته نشده باعث خوشحالی ام است.
به  ویژه  تبریک  ضمن  است.  دروازه بان  جهانی  روز   *
خودت، به عنوان پرچمدار دختران فوتبالیست که شماره 
یک تیم ملی را تن می کند، اگر بخواهی در مورد تفاوت 

دروازه بانی با بقیه پست ها حرف بزنی چه می گویی؟
دروازه بانی پست خاصی است که تو تنها امید یک تیم هستی و 
گاهی اوقات با یک مهار می توانی امید را به یک تیم برگردانی. 
آنقدر  پست ها  بقیه  در  که  است  بودن حس خاصی  ناجی  این 
است  این  بگویم  بخواهم  تفاوتش  از کمترین  نیست.  چشمگیر 
را  دروازه بانی  بودن  خاص  بقیه،  با  پیراهنت  رنگ  تفاوت  که 

نشان می دهد.
* اگر دروازه بان نبودی، چه پستی بازی می کردی؟

اگر دروازه بان نبودم و از روی غیظ بخواهم انتخاب کنم قطعا 
داشته  را  فعالیت  کمترین  شاید  تا  باشم  مهاجم  داشتم  دوست 
با احترام به همه فورواردها یک گل میزنم و پدیده تیم  باشم. 
بر حسب  اگر  ولی  باشد.  من  سمت  توجهات  همه  تا  می شوم 

علاقه انتخاب کنم، دفاع آخر را خیلی دوست دارم.
* فوتبالیست شدن روی روحیات تو تاثیر خاصی گذاشته؟

برای من اینطور نبوده که بگویم فوتبال بازی مردانه ای است. 
هرچند فوتبال یکی از خشن ترین رشته های ورزشی دنیاست اما 
را  مردانه  روحیات  بخواهد  که  نبوده  اینطور  من  روی  تاثیرش 

در من زیاد دهد.
* سقف آرزوهای زهرا خواجوی به عنوان فوتبالیست و به 

عنوان یک دختر ایرانی چیست؟
سقف آرزوهای من این است که تا وقتی بتوانم دروازه بانی کنم 
گلر اول ایران باشم. در اهداف تیمی هم رویای بازی در جام 
جهانی را داشتم اما به دلیل عدم رسیدگی کافی در فوتبال زنان 
فکر نکنم در مسیر فوتبالی من چنین اتفاقی بیفتد. آرزوی فوتبالی 
من این است که ولو برای یک سال هم که شده لژیونر شوم. 

ضمن اینکه رنکینگ تیم ملی در آسیا و جهان را بهتر کنیم.
* مهاجم و دفاع آخر مورد علاقه ات چه کسانی هستند؟

برای دفاع  اما  انتخاب می کنم؛  فوروارد آقای مهدی طارمی را 
آخر چون لیگ ایران را دنبال نمی کنم نمی توانم نظر بدهم.

* در ماه های اخیر حجم بالایی از فحاشی علیه بیرانوند که 
همتای تو در فوتبال مردان است دیده می شود. در این 

باره صحبتی داری؟
بگویم  باید  کنم  بخواهم صحبت  بیرانوند  علیرضا  آقای  درباره 
تاثیر  خودش  زندگی  در  که  می گیرد  تصمیماتی  کسی  هر  که 
می گذارد. بهتر است همه ما فوتبالیست ها سنجیده تر عمل کنیم. 
یک سری  که  نمی کند  را صادر  این  مجوز  تصمیمی  هیچ  منتها 
ندارد  حق  هیچکس  بگیرد.  شکل  شخص  یک  علیه  حواشی 
تصمیمات  مسئول  آنها  چون  کند  فحاشی  بیرانوند  خانواده  به 

علیرضا نبوده اند.
زنان  فوتبال  در  پرسپولیس  و  استقلال  شرایط  درباره   *

صحبت کن.
درباره استقلال و پرسپولیس هم اتفاقات خوبی در فوتبال زنان 
در حال رخ دادن است و امیدوارم بزودی شاهد دربی این دو 
تیم در فوتبال زنان باشیم. به طور مستقیم پیشنهادی نگرفته ام اما 

غیرمستقیم صحبت هایی شده.
* به عنوان سوال پایانی: شرایط تیم ملی را چطور می بینی؟

اینکه خودمان  نیاز به توجه بیشتری داریم. کم بودن اردوها و 
ما  خود  است.  تاثیرگذار  مسائل  این  در  نیستیم  مطالبه گر  هم 
امیدوارم  اخیر تحت فشار هستیم.  نتایج  به خاطر  بازیکنان هم 
شرایط تغییر کند. چند ماه دیگر باید در جام ملت ها حاضر شویم 

اما هنوز هیچ بازی رسمی با دوستانه ای نداشته ایم.

ایجنت فوتبال باشگاهی ایران که در سال گذشته بیش از ۶۰ 
میلیارد تومان درآمد داشته است پیشنهاد عجیبی را به یکی 

از باشگاه های پایتخت ارائه داده است.
 هفته های پایانی فصل جاری لیگ برتر فوتبال ایران تحت 
تصمیم  که  می شود  برگزار  معروفی  دلال های  سایه  تأثیر 

دارند فعالیت های خود را گسترش دهند.
گذشته  فصل  که  ایران  فوتبال  رسمی  ایجنت های  از  یکی 
نزدیک به ۶۰ میلیارد تومان، صرفاً بابت جابجایی بازیکنان 
یکی  اجرایی  مدیران  به  است  داشته  درآمد  کشور  داخل 
دو  می تواند  که  است  داده  اطلاع  پایتخت  باشگاه های  از 
انتخابی جام جهانی  بازیکن نامدار تیم ملی ایران در مسیر 
۲۰۲۶ را به شرط اینکه ۴ بازیکن جوان هم با این باشگاه 

قرارداد ببندند به این تیم بیاورد.
باشگاه  این  با  نیز  گذشته  فصل  که  ایران  فوتبال  جنت  ای 
را  دیگری  پیش شرط  هیچ  است  داشته  گسترده ای  فعالیت 
برای حضور این بازیکن ها اعلام نکرده است تا نشان دهد 
این  برای  مشکلی  چندان  ایران  فوتبال  معروف  بازیکن  دو 
جابجایی ندارند و تنها کافی است چهار بازیکن جوان دیگر 

همراه با این بازیکن ها قرارداد رسمی ببندند.
فوتبال  فدراسیون  که  می خورد  رقم  حالی  در  اتفاق  این 
و  نقل  میزان  برای  نیز  را  محدودیت هایی  دارد  تصمیم 
کند  تعیین  فیفا  قوانین  طبق  رسمی  ایجنت های  انتقالات 
فعالیت  برای  می تواند  راهکاری  چنین  نیست  مشخص  اما 
و  نقل  در  آنها  رسمی  شرکت های  و  جنت ها  گسترده ای 
پیشنهاداتی  چنین  ارائه  از  مانع  تا  باشد  بازدارنده  انتقالات 

به مدیران باشگاه ها شوند.

پیشنهاد عجیب دلال ۶۰ میلیاردی؛
دو بازیکن تیم ملی فوتبال ایران را می دهم 

به شرط جذب چهار بازیکن جوان!
خبری  نشست  در  تهران  شهرداری  ورزش  سازمان  مدیرعامل 
گفت: میزان تعرفه های ورزشی سازمان ورزش شهرداری همیشه 
یک سال از دولت عقب تر و حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد ارزانتر بوده 
که این تعرفه ها براساس مناطق شمالی تا جنوبی متفاوت است. 
برج  تئاتر  آمفی  سالن  در  که  خبری  نشست  در  اوجاقی  حسین 
میلاد برگزار شد با اشاره به برگزاری فینال سومین دوره مسابقات 
قهرمان شهر و معرفی قهرمانان پایتخت در ۱۵ رشته ورزشی زنان 
کردند  ترسیم  گانه   ۴ تحولات  شهردار  کرد:  اظهار  مردان،  و 
معاونت  در حوزه  است.  افزاری  نرم  تحولات،  این  از  یکی  که 
است  ورزشی  خدمات  ارائه  مهم  موضوع  اجتماعی  و  فرهنگی 
که از دو طریق زیرساخت هایی در این زمینه طراحی شده تا به 

مردم خدمات لازم ارائه شود.
وی افزود: در حال حاضر ۸۰۰ مکان ورزشی متعلق به سازمان 
از  پایین تر  تعرفه  با  می کنیم  سعی  که  است  شهرداری  ورزش 
اماکن  تعرفه  که  طوری  به  دهیم  ارائه  خدمات  مردم  به  دولت 
تلاش  و  است   ۱۴۰۲ تعرفه  براساس   ۱۴۰۳ سال  در  ورزشی 

کردیم تعرفه ها را افزایش ندهیم .
اوجاقی خاطرنشان کرد: هدف اصلی سازمان ورزش شهرداری 
ترویج ورزش در بین مردم است و برگزاری رویدادهای مختلف 
هدف اصلی نیست بلکه سعی داریم ورزش را بین اقشار مختلف 

مردم ترویج دهیم.
دیگر  از  را  توانیابان  و  جانباز  ورزشکاران  به  خدمات  ارائه  او 
در  افزود:  و  کرد  عنوان  شهرداری  ورزش  سازمان  برنامه های 
کنار برگزاری مسابقات »قهرمان شهر« برای این قشر نیز مسابقات 
با  متنوع  رشته های  در  که  کردیم  طراحی  را  شهر  پاراقهرمان 
کلاس بندی های مختلف برگزار می شود. همچنین در سال جاری 
تفریحات ورزشی و جشنواره ها پررنگ تر دیده شده که در کنار 

برگزاری مسابقات، جشنواره های متعددی متناسب با رویدادهایی 
که داریم برپا خواهیم کرد.

اوجاقی تصریح کرد: در راستای افزایش سرانه ورزشی پایتخت 
کنیم  توزیع  ورزشی  اقلام  مسجد   ۸۰۰ داخل  در  کردیم  تلاش 
تا به ترویج ورزش در پایتخت کمک کنیم؛ به طوری که ۱۱۸ 

مسجد اکنون مجهز به اقلام ورزشی شده اند.
قهرمان  مسابقات  دوره  فینال سومین  گزاری  بر  به  اشاره  با  وی 
شهر و معرفی قهرمانان پایتخت در ۱۵ رشته ورزشی زنان و ۱۵ 
تهران،  والفجر  مجموعه ورزشی  در  ماه  اردیبهشت  مردان  رشته 
کرده  شرکت  شهر  قهرمان  مسابقات  در  نفر  میلیون  یک  گفت: 
بودند که از این تعداد ۸ هزار نفر به مرحله نهایی راه پیدا کردند، 
مسابقات قهرمان شهر در حالی از سال گذشته استارت خورد که 
این رویداد از سطح محلات شروع شد و اکنون به مرحله نهایی 
رسیده است. هدف اصلی، ترویج ورزش و ایجاد شور و نشاط 

در بین قشر جوان جامعه است.
او تاکید کرد: این رویداد از لحاظ سخت افزاری و نرم افزاری 
برای ما اهمیت زیادی دارد، زیرا توانسته ایم استعدادهای زیادی 
معرفی  ملی  های  تیم  به  و  شناسایی  مختلف  های  رشته  در  را 
کنیم، مدل اصلی این مسابقات به گونه ای خواهد بود که شرکت 
کنندگان از نظر روحی و روانی تصور کنند که در یک رویداد 

بین المللی حضور دارند.
وی درباره میزان پاداش پیش بینی شده برای قهرمان شهر گفت: 
نظر  در  برتر  ورزشکاران  برای  پاداش  تومان  میلیارد   ۳ از  بیش 

گرفته شده است.
از  پیش  که  آسیایی  پایتخت های  مسابقات  برگزاری  درباره  وی 
ارتباطات  و  شده  تهیه  آن  پوستر  گفت:  بود،  کرده  عنوان  این 
۳ رشته  احتمالًا  با کلانشهرهای مختلف گرفته شده است.  لازم 

حال  در  کار  کنیم.  برگزار  بانوان  در  نیز  رشته   ۳ و  مردان  در 
پیشرفت است. البته هنوز به زمان بندی لازم نرسیده ایم و در حال 
 ۱۰ بالای  باید  که  می رسد  نظر  به  هستیم.  برآورد کردن شرایط 
به  بین المللی  تا شکل  باشند  داشته  رویداد حضور  این  در  شهر 

خود بگیرد. 
ساخت  بر  مبنی  تهران  شهردار  زاکانی  صحبت های  درباره  وی 
نگاه  این  زاکانی  آقای  گفت:  تهران  در  بزرگ  ورزشگاه  چهار 
اقشار  برای  مقیاس  بزرگ  ورزشی  مجموعه  چهار  که  دارد  را 
مختلف و اقشار عمومی ایجاد شود. این در تبصره عمومی سال 
شهرداری  به  را  مجوز  این  و  رسیده  تصویب  به  و  آمده   ۱۴۰۴
زده  آن  استارت  و  کند  کار  مسأله  این  روی  که  می دهد  تهران 
شود. این ۴ مجموعه از طریق سازمان املاک و سرمایه گذاری 

در حال بررسی است و استارت آن از امسال زده خواهد شد.
اوجاقی درباره میزان تعرفه های ورزشی پایتخت در سال جاری 
دولت  از  سال  یک  همیشه  ما  ورزشی  های  تعرفه  میزان  گفت: 
عقب تر و حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد ارزانتر بوده که این تعرفه ها 
امسال  بنابراین  است.  متفاوت  تا جنوبی  مناطق شمالی  براساس 
از  بیشتر  براساس تصمیم شورا  را  اماکن ورزشی  تعرفه های  نیز 
۳۰ درصد نسبت به سال گذشته افزایش نخواهیم داد. زیرا هدف 

ترویج ورزش در بین اقشار کم درآمد جامعه است.
ورزشی  اماکن  واگذاری  تکلیف  در خصوص  همچنین  اوجاقی 
امام  ورزشی  اماکن  گفت:  نیز  آبی ها  سرخ  و  دولت  به  تهران 
وزارت  با  که  تفاهم نامه ای  براساس  کاظمی  شهید  و  رضا)ع( 
شده  منتقل  خانه  وزارت  این  به  کامل  طور  به  داشتیم  ورزش 
است . همچنین طبق تهاتری که با وزارت ورزش داشتیم بخشی 
شهرداری  به  مترو  احداث  و  تجهیز   برای  تختی  ورزشگاه  از 

واگذار شد.

اوجاقی: 

ورزشگاه های امام رضا و کاظمی به وزارت ورزش منتقل شد



عراقچی:
 تمایل داریم به مأموریت گروسی اعتماد کنیم 

وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به دیدار خود با مدیرکل 
به  داریم که  تمایل  بیان کرد:  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس 
از سیاست و  برای دور نگه داشتن آژانس  مأموریت گروسی 
سیاسی شدن و حفظ تمرکز بر وظایف فنی اش اعتماد کنیم. 

سید عباس عراقچی، وزیر امور خارجه کشورمان در خصوص 
بین المللی  آژانس  مدیرکل  گروسی،  رافائل  با  دیدار 
انرژی اتمی در حساب رسمی خود در برنامه ایکس 
مدیرکل  گروسی،  رافائل  با  مفیدی  گفتگوی  نوشت: 
ماه های  در  داشتم.  اتمی  انرژی  المللی  بین  آژانس 
حل وفصل  در  مهمی  نقش  می تواند  آژانس  آتی، 

مسالمت آمیز پرونده هسته ای ایران ایفا کند.
وی افزود: ازآن جایی که عوامل مخرب مختلفی جمع 
از مسیر خود منحرف  را  تا مذاکرات کنونی  شده اند 

کنند، ما به یک »مدیرکل صلح« نیاز داریم.
به  که  داریم  تمایل  کرد:  تصریح  خارجه  امور  وزیر 
از  آژانس  نگه داشتن  دور  برای  گروسی  مأموریت 
وظایف  بر  تمرکز  حفظ  و  شدن  سیاسی  و  سیاست 

فنی اش اعتماد کنیم.
رسالت گروسی در تثبیت دیپلماسی

بین المللی  آژانس  مدیرکل  شده  ریزی  برنامه  سفر 
و  ایران  هسته ای  ناگهانی  مذاکرات  با  اتمی  انرژی 

کاخ  در  سردرگمی  که  است  شده  همزمان  درحالی  آمریکا 
غیر  مذاکرات  از یک سو  ایران  هسته ای  برنامه  درباره  سفید 
مستقیم و از سوی دیگر رسالت گروسی را در سفر به تهران 

بسیار مهم جلوه می دهد. 
اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  مدیرکل  گروسی«  »رافائل 
شامگاه چهارشنبه ۲۷ فروردین وارد تهران شد و مورد استقبال 
»بهروز کمالوندی« سخنگوی سازمان انرژی اتمی قرار گرفت 
ایران  خارجه  امور  وزیر  عراقچی«  »سیدعباس  با  سپس  و 
فروردین   ۲۸ پنجشنبه  روز  گروسی  کرد.  گفت وگو  و  دیدار 
با »محمد اسلامی« رئیس سازمان انرژی اتمی ایران هم دیدار 

و گفت وگو کرد.
همزمانی این سفر با آغاز گفت وگوهای رسمی- غیر مستقیم 
جمهوری اسلامی ایران درباره برنامه هسته ای خود؛ از یک سو 
اهمیت و از سوی دیگر گمانه ها و تحلیل ها را درباره این سفر 
افزایش داده است. واقعیت آن است که زمان و برنامه این سفر 
سخنگوی  بقائی«  »اسماعیل  و  شده  مشخص  پیش  از  گرچه 
وزارت امور خارجه این تعامل با آژانس را »برنامه ریزی شده 
و در چهارچوب تعاملات ایران و آژانس به صورت مرسوم و 
معمول« اعلام کرده بود اما همزمانی آن با مذاکرات هسته ای، 
آن را برای ایران، آژانس بین المللی انرژی اتمی و آمریکا مهم 

ساخته است.
بود  ایران  مهمان  حالی  در  و  گذشته  سال  آبان ماه  گروسی 
خود،  حسن نیت  حداکثر  دادن  نشان  منظور  به  تهران  که 
بازدید از تاسیسات غنی سازی نطنز  بار اجازه  برای نخستین 
میزان  بالاترین  ایران  رویکرد،  این  ادامه  در  داد.  را  فردو  و 
همکاری پادمانی و حتی فراپادمانی را با مدیرکل انجام داد 
فعالیت هسته ای در  را درباره  آژانس  تا پرسش های تکراری 

سایت های مختلف خود را پاسخ دهد.
 این رویکرد مبتنی بر همکاری اما در نشست فصلی شورای 
حکام در اول آذر ۱۴۰۲، با پاسخی عکس روبرو و قطعنامه 
تازه ای از سوی آژانس و با اصرار تروئیکای اروپایی و آمریکا، 
علیه ایران صادر شد. به ادعای این قطعنامه توضیحات ایران 
نشده،  اعلام  مکان هایی  در  اورانیوم  ذرات  وجود  زمینه  در 

نبوده است. این قطعنامه همچنین از مدیرکل خواست  معتبر 
که درباره این موضوع و مجموع فعالیت های هسته ای ایران 

گزارشی جامع تنظیم کند.
چرا سفر گروسی مهم است؟ 

سال  فروردین   ۱۲ اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  مدیرکل 

از  ایران  خارجه  امور  وزیر  با  تلفنی  گفت وگوی  در  جاری 
عراقچی درخواست حضور در ایران را مطرح کرد. موافقت 
با این درخواست از سوی تهران درحالی صورت گرفت که 
آمریکا  و  ایران  میان  وگو  گفت  زودهنگام  آغاز  از  نشانه ای 
آغاز  با  بود.  شده  انجام  نامه  تبادل  تنها  و  نداشت  وجود 
مذاکرات رسمی و غیر مستقیم میان وزیر امور خارجه ایران و 
فرستاده ویژه رئیس جمهور آمریکا، حضور گروسی در ایران 

به یکی از مهمترین موضوعات امروز تبدیل شده است.
آنچه حداقل در ۲۰ سال گذشته میان آژانس بین المللی انرژی 
اتمی و جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از کشورهای 
عضو این نهاد گذشته، برتری سیاست بر امور فنی و حقوقی 
همیشه  پرونده های  از  یکی  به  حالی  در  ایران  پرونده  است. 
مفتوح در آژانس تبدیل شده که در تمام سال های اخیر یکی 

از همراه  ترین کشورها در این زمینه بوده است. 
قابل  تفکیکی  در  روابط  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس  اسلامی 
تأمل روابط میان آژانس و ایران را به دو بخش تقسیم کرد: 
ایران و برخی اظهارنظرهای  ایران و آژانس و روابط  روابط 
سیاسی مدیرکل آژانس. این تفکیک از آن نظر قابل تأمل است 
معاهده  و  پادمان  مقررات  اساس  بر  را  روابط  این  ایران  که 
NPT بر مبنای ضوابط فنی و حقوقی تنظیم و برای همکاری و 
نشان دادن حسن نیت خود یک نظام نظارتی مشخص تعریف 
کرده است. که به گفته اسلامی طبق برنامه ریزی و زمان بندی 

مشخصی، از سوی آژانس اجرا می شود.
بر همین مبنا در حال حاضر ۱۲۰ بارزس مورد تأیید آژانس در 
ایران در حال فعالیت بوده و به صورت مداوم و برنامه ریزی 
شده در حال بازرسی از تأسیسات هسته ای کشور هستند. بر 
اساس اعلام ایران و اذعان گزارش های آژانس، حجم و گستره 
این بازرسی ها در نوع خود بی نظیر است و بازرسی هایی که 
از ایران صورت می گیرد در هیچ نقطه ای از جهان با این میزان 
و  ایران  روابط  توصیفاتی  چنین  با  نمی شود.  انجام  و شدت 
آژانس یکی از بهترین، قانونی ترین و شفاف ترین روابط ممکن 
میان این نهاد و یک کشور است که حاشیه های سیاسی آن بر 

متن اصلی فنی و حقوقی غلبه کرده است.

رفتاری که از تحریم و تهدید تا صدور قطعنامه متنوع بوده و 
آژانس برای این عضو خود درحالی همیشه آماده صدور بیانیه 
و قطعنامه است که به فاصله هزار کیلومتر از ایران، رژیمی 
فعالیت و زرادخانه هسته ای بسیار قوی دارد که به هیچ یک از 
معاهدات، پروتکل  و قوانین بین المللی پایبند نبوده و به هیچ 

نهاد رسمی بین المللی هم پاسخگو نیست.
انرژی  بین المللی  آژانس  رفتار  در  غرض  نقض  این 
اتمی و تبعیضی که میان اعضای خود قائل می شود 
در سخنان مدیرکل و نیز اسناد منتشر شده، خود را 
نوع  این  حاضر  حال  در  اما  است  داده  نشان  بارها 
میان  روابط  در  جاری  معادلات  از  بسیاری  رویکرد 
ایران و آژانس و ایران و آمریکا را تحت تاثیر قرار 
خواهد داد. همزمان با خروج آمریکا از سند برجام 
که مهمترین توافق هسته ای ایران با غرب بود؛ تهران 
با توجه به این بد عهدی طرف های مقابل دور تازه 
فعالیت های صلح آمیز هسته ای خود را آغاز کرد اما 
تغییرات  همه  جریان  در  را  آژانس  مراحل  تمام  در 

قرار داد.
آژانس  شفاف  و  صریح  موضع  اتخاذ  ضرورت 
علیه  تهدیدات  قبال  در  اتمی  انرژی  بین المللی 
تاسیسات صلح آمیز هسته ای ایران هم دیگر موضوعی 
بود که وزیر امور خارجه آن را به مدیرکل نهادی یادآور شد 
که باید در برابر این گونه تهدیدات موضعی جز سکوت داشته 
باشد. در بخش دیگر این دیدار هم عراقچی مدیرکل آژانس 
را در جریان گفتگوهای ایران و آمریکا درباره موضوع رفع 

تحریم ها و بحث هسته ای قرار داد.
واقعیت آن است که راه حل مسائل چالشی این روزها با ایران 
چیزی جز گفت وگو نیست اما این نیاز فوری به دیپلماسی که 
همراهی  نیازمند  گرفته  قرار  هم  آژانس  مدیرکل  اشاره  مورد 
هر دو طرف است و این بار نوبت آژانس است که در مسیر 
این دیپلماسی گام هایی سریع و فنی بردارد. جمهوری اسلامی 
انرژی  بین المللی  آژانس  که  است  کرده  تأکید  بارها  ایران 
اتمی یک نهاد بین المللی و فرادولتی با مسئولیت های حقوقی 
از  زمانی،  مقاطع مختلف  در  نباید  که  است  فنی مشخص  و 

رویدادهای سیاسی و تحولات نظام بین الملل تأثیر پذیرد.
این »نباید« در مقطع کنونی و با توجه به شرایط عجیب پیش 
تصمیم گیران  و  مقامات  سردرگمی  و  سفید  کاخ  در  آمده 
مهم  بسیار  »بایدی«  ایران،  هسته ای  برنامه  درباره  آمریکایی 
سیاسی کاری  نوع  هر  به  شدن  آلوده  صورت  در  که  است 
درگیر  طرف های  همه  برای  جبران ناپذیری  عواقب  می تواند 

داشته باشد.
ایران  اسلامی  ترین خواسته جمهوری  مهم  در حال حاضر   
از مدیرکل آژانس و در آستانه دور دوم یکی از حساس ترین 
مذاکرات ایران و آمریکا و در حالی که دولتمردان کاخ سفید 
درباره رویکرد خود در قبال تهران با تناقضاتی روبرو هستند؛ 
تنها یک موضوع است و آن پایبندی گروسی به اصول آژانس 

است.
می داند،  اعضا  حق  را  صلح آمیز  هسته ای  برنامه  که  اصولی 
برای  تهران  بی میلی  و  هسته ای  برنامه  در  ایران  شفافیت  از 
حرکت به سمت سلاح هسته ای هم آگاه است و تحت تاثیر 
ایران قرار نمی گیرد.  جوسازی های روانی و سیاسی دشمنان 
از این مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی که چشمی هم 
به دبیرکلی سازمان ملل دارد هم می تواند راه ثبات را تسهیل 

کند و هم خود چالشی برای آن باشد.

تفحص مجلس از بانک مرکزی درباره بانک های ناسالم 
کلید  از  اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو 
مرکزی  بانک  عملکرد  از  تفحص  و  تحقیق  طرح  خوردن 

درباره بانک های ناسالم در مجلس خبر داد. 
شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو  ظهوریان  میثم 
اسلامی از کلید خوردن طرح تحقیق و تفحص از عملکرد 

بانک مرکزی درباره بانک های ناسالم در مجلس خبر داد.
وی با بیان اینکه این طرح تحقیق و تفحص ۷۱ امضا دارد، 
بیان کرد: طرح تحقیق و تفحص از عملکرد بانک مرکزی 
طبق  مجلس  در  بررسی  و  قانونی  مراحل  کردن  طی  برای 

آیین نامه داخلی تقدیم هیئت رئیسه مجلس شده است.
درباره  اینکه  بیان  با  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو 
اجرایی  دستگاه های  عملکرد  و  ناسالم  بانک های  وضعیت 
خواهد  عمل  به  تفحص  و  تحقیق  بانکی  فضای  زمینه  در 
بانک های  وضعیت  مرکزی،  بانک  عملکرد  گفت:  آمد، 
وجود  به  در  اجرایی  دستگاه های  سایر   عملکرد  ناسالم، 
آمدن شرایط بانک های ناسالم و همچنین بررسی ذی نفعانی 
جمله  از  هستند  بانکی  حوزه  در  قانون  اجرای  مانع  که 

محورهای تفحص از بانک مرکزی است.
هرگاه  داخلی  آیین نامه   ۲۱۲ ماده  طبق  تسنیم،  گزارش  به 
را  کشور  امور  از  هر یک  در  تفحص  و  تحقیق  نماینده ای، 
لازم بداند تقاضای خود را به صورت کتبی به هیئت رئیسه 
و هشت ساعت  رئیسه ظرف چهل  هیئت  و  می کند  تسلیم 
آن را به کمیسیون تخصصی ذی ربط جهت رسیدگی ارجاع 
می نماید. کمیسیون موظف است حداکثر ظرف دو هفته از 
کرده  زمینه کسب  این  در  که  را  اطلاعاتی  تاریخ وصول، 

است، در اختیار متقاضی یا متقاضیان قرار دهد.

انجام  تصویب  در صورت  داخلی،  آیین نامه  طبق  همچنین 
تخصصی  کمیسیون  همان  به  موضوع  تفحص،  و  تحقیق 

ذی ربط جهت رسیدگی ارجاع می شود.
کمیسیون موظف است در مدت بیست روز اعضای هیئت 
تحقیق و تفحص را که حداقل یازده و حداکثر پانزده نفر 
مجلس  رئیس  به  و  تعیین  نمایندگان  بین  از  بود  خواهند 
جهت صدور ابلاغ معرفی کند؛ اعضای هیئت از میان خود 

یک رئیس، دو نائب رئیس و یک دبیر انتخاب می کنند.
هیئت حداکثر در مدت یک  ماه پس از پایان مهلت تحقیق 
به کمیسیون تسلیم می کند  و  و تفحص، گزارش خود را 
کمیسیون موظف است ظرف یک  ماه گزارش هیئت را در 
جلسه مشترک اعضای کمیسیون و هیئت مطرح و گزارش 
ساعت  نیم   مدت  برای  مجلس  در  قرائت  جهت  را  نهائی 
تنظیم و پس از تصویب به هیئت رئیسه ارسال کند . قبل از 
رأی گیری در رابطه با گزارش نهایی، وزیر یا مقام مسئول 

از عملکرد خود دفاع خواهد کرد.

بیان  با  خبری  ویژه  گفتگوی  در  امور خارجه  وزیر  معاون 
برگزار می شود، گفت: ما  اینکه دور دوم مذاکرات در رم 
در  و  داریم  را  هسته ای  مسئله  و  تحریم ها  رفع  موضوع 

خصوص موضوعات دیگر گفتگویی نخواهیم داشت. 
کاظم غریب آبادی معاون حقوقی و بین المللی وزارت امور 
خصوص  در  خبری  ویژه  گفتگوی  در  حضور  با  خارجه 
مذاکرات ایران و آمریکا گفت: ما موضوع رفع تحریم ها و 
دیگر  موضوعات  در خصوص  و  داریم  را  هسته ای  مسئله 

گفتگویی نخواهیم داشت.
برگزاری  مکان  داشت:  اظهار  خارجه  امور  وزیر  معاون 
دور دوم مذاکرات تا این لحظه رم است؛ مذاکرات هر جا 
مکان و  را صرف  وقتمان  نباید  است،  باشد، عمان واسطه 
زمان مذاکرات کنیم، با تغییرات دو سه باره مکان مذاکرات 

موافقت کردیم و این موضوع مهم نیست.
این  است.  پایدار  تفاهم  به  آماده رسیدن  ایران  افزود:  وی 
دور مذاکرات پایان یافته است و ما اکنون وارد دور دوم 
چارچوب ها  تعیین  بر  تمرکز  دوم  دور  در  شد.  خواهیم 
برای  ملموس  به صورت  تحریم ها  رفع  باید  بود.  خواهد 
ایران باشد و باید ببینیم روی چه موضوعاتی تمرکز کنیم. 
چارچوب ها مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت و اگر 
این چارچوب خوب پیش برود می توانیم کار متن نویسی را 

در دستور کار قرار دهیم.
غریب آبادی همچنین گفت: اگر با همان رویکرد و سیاستی 

که طرف ما در دور اول وارد شد، وارد شود دور از ذهن 
نیست که در دور دوم پیشرفت داشته باشیم.

سلاح  خصوص  در  ادعایی  نگرانی های  به  اشاره  با  وی 
آژانس  و  است  مشخص  مرجعش  این ها  گفت:  هسته ای 
خصوص  این  در  گزارشی  تاکنون  و  دهد  گزارش  باید 
نداده است، مادامی که نظارت آژانس باشد ابراز نگرانی ها 
مصنوعی  بحران  ساختن  دنبال  برخی ها  ندارد،  مفهومی 

هستند.
و  دقیق  نگرانی ها  کرد:  اضافه  خارجه  امور  وزیر  معاون 
ایران همواره آماده است  با وجود این،  واقعی نیست ولی 
به  و  کنیم  گفتگو  و  بنشینیم  دارند  نگرانی هایی  اگر  که 

چارچوبی برسیم.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		

تلفن تماس:	33855003 -	تلفکس:	33855002
آدرس:  خیابان شهدا- نبش خیابان پاستور

شنبه    30  فروردین 1403
اذان صبح : 04:19

طلوع آفتاب  : 05:45
اذان ظهر  : 12:07

غروب آفتاب : 18:29
اذان مغرب : 18:48 

نیمه شب : 23:24

ابری
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غریبآبادی:
 دور دوم مذاکرات در رم برگزار می شود 

آگهی مزایده اجاره بخشی از زمین پارک کودک شلمان 
)نوبت اول(

شهرداریشلماندرنظرداردبهاستنادمصوبهجلسهمورخه1403/08/15شورایمحترماسلامیشهرشلمانطبقنظریهکارشناسیشماره014/224/5623
مورخ1403/09/21مرکزکارشناسانرسمیدادگستریاستانگیلاننسبتبهاجارهبخشیاززمینپارککودکشلمان،بهشرحذیلاقدامنماید.

موضوع:اجارهبخشیاززمینپارککودکطبقمشخصاتجدولذیل:

تبصره1:توضیحاینکهباتوجهبهکاربریزمین،هرگونهاستفادهآتیازملکتوسطمستاجرمیبایستطبقضوابطوزیرنظرواحدخدماتشهریشهرداری
شلمانصورتگیرد.متقاضیانمیتوانندجهتکسباطلاعاتبیشتربهواحدقراردادهایشهرداریشلمانمراجعهنمایند.

شرایط مزایده :
تدارکات سامانه به مراجعه با 1404/02/10 لغایت آگهی انتشار تاریخ از آن، در شرکت و مزایده کامل شرایط از اطلاع جهت میتوانند 1-متقاضیان

الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir   نسبت به خرید اسناد مزایده اقدام نمایند.
2-متقاضیانمیتوانندپسازخریداسناد،مدارکخواستهشدهرابهشرحذیلتنظیمنمودهوپیشنهاداتخودراتاساعت12:00مورخ1404/02/25از

طریقسامانهتدارکاتالکترونیکیدولت)ستاد(برایشهرداریشلمانارسالنمایند.
تبصره2:بهپیشنهاداتفیزیکیرسیدهترتیباثردادهنخواهدشد.

1-2-تضمینشرکتدرمزایدهبهارزشحداقلمعادل5درصدقیمتارزیابیشده)مبلغ1/401/500/000ریال(برایموردفوقبهصورتواریزوجهنقد
بهحسابشماره0113810021009نزدبانکصادراتبهنامشهرداريشلمانیاضمانتنامهبانکیکهمدتاعتبارآنسهماهازتاریخقرائتپیشنهادبودهو

بهدستورکارفرماقابلتمدیدباشد.تضمینمیبایستبهطورجداگانهدربخشمربوطبهپاکت»الف«درسامانهبارگزاریشود.
تبصره3:تحویلفیزیکیپاکتالف)تضمین(بهدبیرخانهشهرداریپیشازبرگزاریمزایدهجهتبررسیصحتآنالزامیاست.

2-2-تکمیلوبارگزاریاسنادمزایدهومدارکهویتیشرکتکننده،بهصورتمهروامضاءشدهدربخشپاکت«ب«درسامانهستادایران.
3-2-تکمیلوبارگزاریپیشنهادقیمتبهصورتخواناباعددوحروفودرجمهروامضاءدربخشمربوطبهپاکت»ج«درسامانه.

3-تاریختشکیلجلسهمزایدهروزشنبهمورخ1404/02/27راسساعت10صبحدرمحلدفترشهردارشلمانميباشد.حضورشرکتکنندگاندرجلسه
بازگشاییپیشنهادهااختیاریاست.

4-پسازانجاممزایدهسپردهافراديکهجزءنفراتاولتاسومنباشند،براساسمقرراتمربوطهقابلاستردادميباشد.سپردهنفردوموسومتازمان
انعقادقراردادبانفراولنزدشهرداريباقيخواهدماند.هرگاهبرندهازانجاممعاملهخودداريکندیاپسازابلاغقانونیحداکثرتاهفتروزحاضربه
انعقادقراردادنشودسپردهاوبهنفعشهرداريضبطوقراردادبانفربعديمنعقدخواهدگردیدودرصورتیکهبرندگاندوموسومنیزظرفمهلتهفت

روزپسازابلاغقانونیحاضربهعقدقراردادنشوندسپردهآنانبهنفعشهرداريضبطخواهدشد..
5-درصورتتغییراتجزییمربوطبهزمانتحویلوبهرهبرداری،باتوجهبهمبلغپیشنهاديمتقاضی،مابهالتفاوتبهمبلغکلاضافهیاکسرميگردد.

6-صدوربرگهواگذاريپسازپرداختکلیههزینههاوصدورمفاصاحسابانجامخواهدشد)پرداختعوارضشهرداريبهعهدهشهرداريوهزینههای
مربوطبهسایرارگانهاوهمچنینکلیههزینههایچاپوانتشارآگهیدرکلیهرسانههابهعهدهبرندهميباشد(.

7-شرکتکنندهاقرارمينمایدکهمشمولقانونمنعمداخلهکارکناندولتدرمعاملاتدولتينميباشدوکلیهقوانینحاکمبرمعاملاتدولتیومعاملات
شهرداریهابراینمزایدهحاکماست.

8-باتبانيکنندگاندرمزایدهبرخوردقانونيبهعملآمدهوشهرداريدرردیاقبولکلیهپیشنهادهامختاراست.
9-افرادشرکتکنندهموظفندجهتکسباطلاعازنتایجظرفمدت48ساعتپسازتاریخبرگزاريمزایده،بهشهرداريشلمانمراجعهنمایند.درصورت

عدممراجعهفردبرندهدرزمانمقرر،هیچگونهمسئولیتيدراینزمینهمتوجهشهردارينميباشد.
10-شرکتدرمزایدهودادنپیشنهادبهمنزلهقبولتماميشرایطاینآگهيوقوانینومقرراتمربوطهميباشد.

بهرامغنویشهردارچابکسر؛

راه اندازی  پایانه گل و گیاه با هدف تجمیع، نمایش و
 صادرات گل و گیاه منطقه طراحی شده است

بهرامغنوی،شهردارچابکسر،بااشارهبهعملکردمالیشهرداریدرسالگذشته،
ازتحققدرآمدیبالغبر130میلیاردتومانخبردادوگفت:»درسالگذشته
باهمراهیتمامیبخشهاازجملهواحدهایاداری،فنی،شهرسازی،عمرانی،
مالی،حسابداریودرآمد،توانستیمفراترازبودجهمصوب85میلیاردتومانی،
وصولیقابلتوجهیراثبتکنیم.«ویافزود:»باتوجهبهاینموفقیت،بودجه
پیشنهادیسالجاریبرایشهرداریچابکسر125میلیاردتومانپیشبینیشده
راستای در و محققشده رقم این همکاریها، استمرار با امیدواریم که است

توسعهعمرانشهریوارتقاءرفاهشهروندانهزینهشود.«
شهردارچابکسرازرشد70تا80درصدیدرحوزهدرآمدوهزینهشهرداری
نسبتبهسالگذشتهخبردادواظهارداشت:»شهرداریهاهمچوندولتهای
کوچکعملمیکنندومانیزبراساسشعارسالوباتمرکزبرارائهخدمات،به

دنبالتحققاهدافبلندمدتشهریهستیم.«

آغازپروژه100میلیاردیمدیریتپسماندبامشارکتبخشخصوصیغنویبا
اشارهبهاهمیتمدیریتپسماندگفت:»درسالجاریباحمایتخیرین،نصب
یکدستگاهریجکتسوزبااعتباریبالغبر100میلیاردتوماندردستورکارقرار

داردکهبامشارکتبخشخصوصیاجراییخواهدشد.«
ویهمچنینازادامهروندپاکسازیمحلدفنزبالهقدیمیچابکسرخبرداد
وافزود:»اینمحلکهحدود30تا35سالمحلدپویزبالهبوده،طیچهار
و آزادسازیشده اراضی این از بخشی است. پاکسازی سالگذشتهدرحال
کارگاهی بخشهای و ترمینال مرکبات، هفتگی بازار نظیر مشاغلی اختیار در
هکتار 1.8 تا 1 حدود تاکنون زمین، هکتار 48 مجموع از است. گرفته قرار
آزادسازیشدهکهاینرونددرسالهایآیندهنیزادامهخواهدداشت.«وی
پیشبینیشده نقدی بودجه بر »علاوه گفت: عمرانی پروژههای خصوص در
برایآسفالتریزیوسایرپروژهها،اعتباراتغیرنقدینیزدرقالبسهمیهقیر
بهشهرداریاختصاصیافتهکهسالگذشته138تنبودهوامیدواریمدرسال
جاریاینمیزانافزایشیابد.«شهردارچابکسربااشارهبهبهبودمبلمانشهری
بالغبر2 بااعتباری اظهارداشت:»درسالجاریسهمجموعهبازیکودکان
میلیاردتوماندرمحلاتمختلفازجملهشیخزادمحله،مرکزشهرچابکسروبازار

نصبوبهرهبرداریشدهاست.«
درپایان،ویبهپروژهراهاندازیپایانهگلوگیاهچابکسرپرداختوگفت:
»اینپایانهباهدفتجمیع،نمایشوصادراتگلوگیاهمنطقهطراحیشده
است.باوجودنبودآماردقیقازسطحزیرکشت،حدود30تا40درصدمردم
ما اینحوزهفعالهستند.هدف نیمهحرفهایدر بهصورتحرفهایو منطقه

صادراتمستقیمازطریقاینپایانهاستکهباواگذاریآنبهبخشخصوصی،
پروژهایبهارزشبیشاز100میلیاردتوماندرزمینیبهمساحتحدود4هکتار

اجراییخواهدشد.
کارهایمقدماتیانجامشدهومراحلکارشناسیدرحالپیگیریاست.«

هزینهکردبیشاز20میلیاردتومانبرایآسفالتریزیودعوتازسرمایهگذاران
درحوزهگردشگریچابکسربهرامغنوی،شهردارچابکسر،بااشارهبهاقدامات
عمرانیشهرداریدرحوزهبهسازیمعابروروکشآسفالت،اعلامکرد:»درسال
گذشتهبیشاز20میلیاردتومانازاعتباراتشهرداریصرفاجرایپروژههای
آسفالتریزیدرسطحشهرشدکهازاینمیزان،15میلیاردتومانبهاجرای
پروژهگستردهآسفالتخیابانسرولاتاختصاصیافت.«ویافزود:»اجرایاین
پروژهسنگینعمرانیباتوجهبهدرخواستهایمکرروبهحقشهروندانمنطقه

سرولاتوباهدفبهسازیمسیرهایقدیمیصورتگرفت.
امسالنیزبامصوبهشورایاسلامیشهر،اجرایروکشآسفالتدربخشهای
مختلفشهریدردستورکارقرارگرفتهوحدود20میلیاردتومانبودجهبرای
اینمنظورپیشبینیشدهاست.«شهردارچابکسردرادامهازبرگزاریجلسات
مستمربرایجذبسرمایهگذارانخبردادوبهدیارمیرزاگفت:»فراخوانرسمی
سرمایهگذاریمنتشرشدهومذاکراتیباعلاقهمندانبهسرمایهگذاریدرحوزه
گردشگریوخدماتشهریانجامگرفتهکهامیدواریمبهنتایجمطلوبیمنجر
شود.«ویبااشارهبهظرفیتهایطبیعیچابکسرافزود:»اینشهربابرخورداری
ازحدودپنجکیلومترنوارساحلی،مقصدمحبوبیبرایگردشگرانومسافران

محسوبمیشود.
ازهمینرو،شهرداریتمرکزویژهایبرجذبسرمایهگذاردرحوزهگردشگری

ساحلیدارد.
میکنیم پیشبینی و شده انجام اینحوزه فعالان با مذاکراتخوبی تاکنون
درماههاوسالآیندهشاهداجرایپروژههایجدیدیدرراستایرفاهبیشتر

شهروندانومسافرانباشیم.«

 »در سال گذشته بیش از 20 میلیارد تومان از اعتبارات شهرداری 

صرف اجرای پروژه های آسفالت ریزی در سطح شهر شد که 

از این میزان، ۱5 میلیارد تومان به اجرای پروژه گسترده 

آسفالت خیابان سرولات اختصاص یافت

مساحت  ردیف
 )مترمربع(

 کارشناسی )ریال(قیمت  نشانی ملک کاربرد کاربری فعلی
 ده سالهبهاء  یکسالهبهاء  بهاء ماهیانه

بدون  ÷ 1
 مستحدثات

نصب وسایل و 
 تجهیسات بازی

خیابان امام خمینی )ره(، پارک 
 کودک
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